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Ljubljana
prispeva

šolo
y Ljubljani je v teku velika akcija za 

hiranje dodatnih sredstev za pomoč 
kozjanskemu. Mestni koordinacijski od- 
■0r za pomoč, ki je prevzel pobudo re
publiškega odbora, se je že sestal s pred- 
s^vniki obeh najbolj prizadetih občin na 
y°zjanskem, Šmarij pri Jelšah in Šentjur
ja Pri Celju ter s predstavniki ljubljanske 
Vadbene operative in se dogovoril o 
Osnovnih vprašanjih uresničevanja te po- 
Ofoči. Dodatno zbrana sredstva — pred- 
Vldeno je, da bi 53 ljubljanskih delovnih 
organizacij zbralo nekaj več kot 5 mi- 
ujonov dinarjev - naj bi porabili za grad- 
oi° osnovne šole v Ponikvi Tam je šola 
Preveč poškodovana, da bi jo kazalo po-

Pdrvljati, tako da se bo do dograditve 
n°ve moralo kakih 300 učencev voziti k 

P Pouku v druge kraje, približno 40 pred- 
. s°lskih otrok pa bo ta čas brez ustrez- 
t nega varstva

f/j * Ob tej akciji je odprtih še nekaj vpra- 
bnJ šc povsem jasno, iz katerih virov

if'

neka-^enib virov 42 milijonov din ali 
Ponio-?6^ kot polovico predvidene 
Sep' Kozjanskemu. 32 milijonov di- 
%Žka w nabrclo od enodnevnega za- 
sPlkiarSe^ovn‘b ljudi, preostanek pa iz 
k cie^l0stn‘h stanovanjskih skladov. Ker 
, Cep r enodnevnega zaslužka de- 

je l* Slovenije namenjen za gradnjo 
Sefe orei za gradnjo stanovanj za pri- 
^z^P^bivalce Kozjanskega ostalo so- 
*8f° f ° malo sredstev. Pomagati si bo 
V pr^_ 2 dragimi bančnimi posojili,
■Ptočj gotovo ni najbolj ugodna oblika 
te cei potresnemu področju. Kolikšna 

reri,n?,.škc>da, še ni natanko znano, 
k^iuuil t ^ki koordinacijski odbor še ni 
bi ga ^,ega Podatka. Prav pa bi bilo, da 

saj bi ta podatek precej 
htanjp Pri °dločanju delovnih ljudi za 
etekira Pom°či Kozjanskemu v redni ali 

e kakšni izredni akciji.
R. B.

■

_________
$0 delovne organizacije lahko dale to 
kfUtno pomoč Kozjanskemu, saj so ver- 

,1 0^° skladi skupne porabe že preveč 
“ bp^enjeni pri večini podjetij. Drugo 

feUšanje, ki prav tako ni nepomembno 
2 ‘z katerih virov naj bi pritekala še 

^ostala sredstva, ki bodo potrebna za 
L5ni° šole. Objekt, kakršnega pred- 
pgajo predstavniki Kozjanskega za šolo v 
kP‘tevi, naj bi po oceni veljal nekaj več 

(j p 10 milijonov dinarjev, torej precej 
V, ^ K0* bo zbrala Ljubljana Ali naj bi 
r {pikajočo polovico prispevala še ne- 

g0era druga slovenska mesta in bi šolo 
imunskemu zgradila Slovenija s posebej 
kritni sredstvi. Slišali smo tudi pred- 
uftipuJ bi manjkajoča sredstva izločili od 
site ^ bilijonov redne pomoči Kozjan- 

f Jiuhr' ^1 se bo nabrala na območju 
j/ ,kJane iz solidarnostnih stanovanjskih 
it* kr°V’ enodnevnega zaslužka občanov 
it*' fe2 12 sredstev delovnih organizacij in 
t sC^ib skladov družbenopolitičnih 

tneiin°sti- Predlog je toliko bolj ute- 
! Podfn’. ker naj bi šolo gradila ljubljanska 

ii grc‘db^a'- so Se kljub visoki sezoni v 
t-; bo^prištvu posebej zavzela^ da bo šola v 
4 Poj, ki dograjena in usposobljena za 

K do šolskega leta 1975/76.
V V f"kciu Kjtibljani so doslej zbrali v redni 
J %/nz« pomoč Kozjanskemu skoraj 16 
f ^°>to °V dinarjev od predvidenih 20 mi- 
J <?ef,ev dinarjev. Akcija je torej po za- 

Pubu*} zastoju normalno stekla V re- 
Pte^ftn merilu se je nateklo iz vseh

DO SREDE. 15. AVGUSTA, JE BILO V ZIBIKI, KJER GRADIJO NOVO SOLO SOLIDARNOSTI. ŽE VEČ KOT 700 PR0ST0V0UCEV

Šola v Zibiki že v oktobru
Najpomembnejša odločitev gradbenega od

bora za gradnjo „Osnovne šole solidarnosti 
občanov občine Velenje Zibiki" na zadnji seji je 
bila: novo šolsko poslopje mora biti zgrajeno in 
predano svojemu namenu najpozneje do 8. 
oktobra letos! Ob odločitvi o gradnji te šole so 
Velenjčani napovedali, da bodo novo šolsko 
poslopje v Zibiki, ki bo grajeno iz armirano 
betonskih prednapetih 'elementov tipa 
„Vemont“, ki jih izdeluje velenjski VEGRAD, 
predali svojemu namenu do letošnjega dneva 
republike, torej po treh mesecih in pol del.

Dela pri gradnji nove šole, za katero so brez
plačno izdelali načrte v GIF „VEGRAD“ Ve
lenje in v Projektivnem biroju Velenje, so začeli 
3. avgusta. Ker potekajo dela po planu oziroma 
celo nekoliko hitreje, kot so sprva računali, v 
Zibiko pa prihaja tudi precej več prostovoljcev, 
kot so pričakovali, se je gradbeni odbor odločil 
skrajšati rok za dograditev šole za poldrugi 
mesec. Novo šolsko poslopje bo pod streho naj-

* 'Z,sSii ^ -

pozneje do H. avgusta, tako da bo možno novo 
šolo dograditi do začetka oktobra.

8. oktobra slavijo prebivalci občine Velenje 
svoj občinski praznik in nova „šola solidarnosti 
občanov občine Velenje Zibiki" bo praznično 
darilo prebivalcem krajevne skupnosti Zibika. 
Prizadevanja, da v dveh mesecih zgradijo novo 
šolsko poslopje na sicer klasičen način, pričajo 
o tem, kaj je mogoče storiti ob veliki priza
devnosti in načrtnosti akcije za pomoči pri
zadetim na Kozjanskem in v Obsotelju.

Čeprav sta bili v Zibiki doslej šele dve večji 
prostovoljni delovni akciji, pa skorajda ni delov
ne skupnosti iz Šaleške doline, ki ne bi sode
lovala na udarniškem delu. Do srede, 13. avgusta, 
je bilo v Zibiki že več kot 700 prostovoljcev. Ti 
so kopali temelje, jih zabetonirali, utrjevali 
zemljišče in vozih nasipni material.

V to akcijo pomoči prizadetim na Kozjan
skem in v Obsotelju se v vse večjem številu 
vključujejo tudi zasebni obrtniki, nove odlo

čitve o pomoči pa prihajajo tudi iz krajevnih 
skupnosti. Tako so se v krajevni skupnosti Pesje 
pri Velenju odločili, da bodo zbrali denar za 
nakup šolskih potrebščin za šolarje v Zibiki. V 
krajevni skupnosti Staro Velenje bodo orga
nizirali skupino prostovoljcev, ki bo prekrila 
šolsko streho, delovna skupnost postaje milice 
Velenje pa je sklenila, da bo zbrala denar za 
nakup televizorja za šolo v Zibiki itd.

Omeniti še velja, da so se Velenjčani odlo
čili, da bodo pomagali najmanj dvem družinam 
na področju krajevne skupnosti Zibika v občini 
Šmarje pri Jelšah pri urejanju „strehe“ nad 
glavo. Računajo pa seveda še na nekatere druge 
oblike pomoči, nasploh pa želijo, da bi ostalo 
sodelovanje med Zibiko in Šaleško dolino 
trajno. Krajevna skupnost Velenje — Center 
Levi breg se bo pobratila s tamkajšnjo krajevno 
skupnosti, Velenjčani pa bodo prevzeli tudi pa
tronat nad „Osnovno šolo solidarnosti občanov 
občine Velenje Zibiki".

(ML)

V Kobaridu ima ljubljanska Angora svoj obrat za konfekcioniranje polizdelkov. Kolektiv — gre za 154 žensk in 2 moška — si je letos omislil nove prostore, 
saj ima pred seboj še velike načrte. Več na 14. strani DE. — Foto: A. Ul. '

SINDIKAT IN KRAJEVNA SKUPNOST

Ustava postaja 
samoupravna praksa

,JCrajevno organizacijo sindikatov smo ustanovili zato, da bi še 
tesneje povezali prizadevanja vseh subjektivnih sil na območju 
Medvod in uresničili ustavna načela, se pravi, da bi v krajevni 
samoupravi bolj kot doslej uveljavili interese delovnih ljudi, zago
tovili načelo delegatskega sistema in preko delegatov uresničili 
neposredno oblast delavskega razreda nad proizvajalnimi sredstvi, 
delom in rezultati dela."

(Iz osnutka sklepov ustanovne konference)

V predlogu statutarnega do
govora o organiziranju in delo
vanju sindikatov, ki naj bi ga 
sprejel sedmi kongres Zveze sin
dikatov Slovenije letošnjo jesen, 
je med drugim rečeno:

„Zaradi uresničevanja pravic, 
dolžnosti in odgovornosti delav
cev po kraju njihovega prebiva
lišča in v samoupravljanju kra
jevne skupnosti, izvoli osnovna 
organizacija sindikata svojega 
delegata (ali delegate) v najvišji 
organ krajevne organizacije so- 
cialistične zveze ... V velikih

krajevnih skupnostih lahko vse 
osnovne organizacije sindikata, 
ki imajo tu svoj sedež ali pa ki 
so izvolile svojega delegata za
radi določenega števila članov, 
ki žive na tem območju, usta
nove z medsebojnim pismenim 
sporazumom skupni svet dele
gatov in ta izvoli skupno delega
cijo v najvišji organ stalne se
stave krajevne organizacije v so
cialistični zvezi."

Stane Vilar, predsednik de
lavskega sveta v medvoškem Co- 
loiju in delegat v zboru združe

nega dela republiške skupščine, 
ki je na ustanovnem sestanku 
krajevne konference v Medvo
dah prebral poročilo v imenu 
iniciativnega odbora, mi je med 
drugim dejal:

„Izkušnje so nas naučile, da 
v takih krajevnih skupnostih, 
kot je naša, ni moč dosledno 
uveljaviti interesov delavcev, 
organiziranih v osnovne sindi
kalne organizacije, če ne bomo 
združili vseh naših hotenj v 
skupnih akcijah. Tega pa, po 
našem mnenju, ni moč zagoto
viti samo z dejavnostjo dele
gatov ali konferenco delegatov, 
ki naj bi pošiljale svoje odpo
slance v socialistično zvezo. Naš 
kraj je majhen, saj nas je nekaj 
več kot 6.000 občanov in kakih 
3.000 zaposlenih. In ker smo 
delavci še kako zavzeti za ure-

Nadaljevanje na 6. strani

Tovarna za 
zdomce

Na pobudo skupine delavcev — zdomcev je 
Skupščina občine Radlje ob Dravi že usta
novila organizacijo združenega dela za izde
lovanje hidravlične in pnevmatske opreme 
HYPOS Muta. V novi tovarni, ki jo bodo začeli 
graditi naslednji mesec, bodo zaposleni pred
vsem zdomci, ki so posredno soiinancirali velik 
del te investicije, ki naj jim - po vrnitvi v do
movino — zagotovi njihovemu znanju in spo
sobnostim primerna prosta delovna mesta.

Če smo odkriti, moramo priznati, da smo v 
preteklosti o vračanju zdomcev predvsem raz
pravljali, konkretnih rešitev, ki naj bi pri
pomogle k njihovemu ponovnemu vključevanju 
v delo in življenje pri nas, pa je bilo sila malo. 
Omenjeni primer gradnje „tovarne za zdomce" 
je sicer eno prvih konkretnejah dejanj, ki ka
žejo, kako bi bilo možno praktično rešiti vpra
šanje vrnitve naših ljudi domov, na način, ki bi 
bil skladen tudi z novo ustavo in sploh z našo 
družbeno ureditvijo, vendar se pobudniki tudi 
te akcije srečujejo z velikim nerazumevanjem 
in nezaupanjem. Nehote se vsiljuje vtis, da bi 
bilo mnogim kar prav, če bi zamisel padla v 
vodo.

Zakaj tako in kako le najti izhod iz zagate je 
torej povsem praktično vprašanje, na katerega 
bo treba odgovoriti v najkrajšem času. Več o 
tem berite na 3. strani.
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RUDI CVETKO 
V zadnjih dveh letih ni 

bilo dela, zdaj pa nam 
manjka ljudi, tako da ko
maj dobavljamo pogodbe
ne količine. Zaslužki so se 
zdaj precej izboljšali, ob 
večji proizvodnji se bodo 
lahko še bolj. Vemo pa 
eno: če bomo zdaj odpo
vedali, ko imamo več kot 
dovolj dela, smo zamudili 
zadnji vlak do zaneslji
vejše perspektive.

RADO MIKLIČ
Izkušnje kažejo, da je 

vsaka zamrznitev osebnih 
dohodkov prinesla več 
škode kot koristi, če še 
vedno ugotavljamo eksce
sa, to pomeni, da velja 
poiskati prave vzroke. 
Hkrati s tem pa moramo 
krepiti sistem samouprav
nega sporazumevanja o 
delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov ter uveljavljati 
odgovornost za spoštova
nje dogovorjenih norm.

STRAN 2

Priložnosti
nočejo

zamuditi
INGMAG Pohorje z obratoma v 

Josipdolu in Cezlaku pri Oplotnici 
je med našo industrijo naravnega 
kamna edino podjetje, ki se še 
ukvarja s pridobivanjem in prede
lavo granita. Tej gospodarski pano
gi se letos, po daljši stagnaciji, ki 
jo jo lani in predlani pripeljala sko
raj na rob propada, spet obetajo 
boljši časi. 0 tem smo se pogovar
jali z Rudijem Cvetkom, predsed
nikom izvršnega odbora osnovne 
sindikalne organizacije INGMAG, 
obrat Josipdol.

- Kako bi zdaj, ko je najhuje za vami, 
označili najvažnejše vzroke zastoja v minulih 
letih?

— V našem podjetju imamo v bistvu razviti 
dve vrsti dejavnosti: izdelovanje klasičnih gra
nitnih izdelkov, to so kocke in robniki, potem 
pa še razrez granita v kamnoseške plošče. Pro
daja kock in robnikov se je, zlasti v zadnjih 
dveh letih, na domačem trgu popolnoma usta
vila. Doslej smo dobili naročila le za 250 me
trov robnikov, torej za manj kot za tri dni dela. 
Tako smo se v zadnjih dveh letih reševali, če 
smem tako reči, na račun izdelovanja kamno
seških plošč, s katerimi naši ljudje potem obla
gajo tlake in stavbe.

- Vse do nedavna ste v vaši organizaciji 
združenega dela imeli zelo nizke osebne do
hodke. Je bila stagnacija edini vzrok?

- Ne bi rekel, da gre za edini vzrok, je pa 
prav gotovo najbolj pomemben! Samo poglejte: 
ni še tako dolgo tega, ko je granitna kocka, s 
kakršnimi so tlakovane ceste, veljala toliko kot 
opeka - zidak. Danes je opeka vsaj štiri ali 
petkrat dražja. Torej se nam proizvodnja eno
stavno več ne izplača. Nekaj podobnega je z 
robniki za ceste. Bile pa so tudi težave pri 
izvozu in tako enostavno našim ljudem nismo 
mogli nuditi prave zaposlitve. Mnogi, predvsem 
pa najboljši delavci, so odšli na delo v tujino, 
kjer še znajo ceniti granit. Preostali del kolek
tiva je bil zaposlen pri razrezu plošč in pri 
različnih zemeljskih, predvsem odpiralnih delih, 
pri katerih pa seveda — kratkoročno gledano - 
ne ustvarjamo nobenega dohodka. Živeti pa 
smo seveda morali! Vse to je bilo vzrok naših 
težav. Končna posledica je bila, da smo vse do 
nedavna, ko se nam je spet odprlo tržišče, zares 
imeli zelo nizke osebne dohodke. Lahko po
vem, da je po zaključnem računu za minulo 
leto poprečni zaslužek znašal le 1650 dinarjev, 
najnižji pa 1115 dinarjev. Zdaj imamo poprečne 
osebne dohodke 2500 dinarjev, najnižje za
služke pa smo povečali na 1450 din. Zaslužki so 
seveda odvisni od rezultatov dela. Pri nas, v 
Jusipdolu, smo trenutno uspešnejši, tako da 
imamo nekaj višje zaslužke kot naši tovariši 
onstran Pohorja v Cezlaku. Ne glede na to pa 
lahko povem, da dober kamnosek lahko zasluži 
3000 in več dinarjev na mesec.

— Katerim vzrokom pripisujete sedanji 
vzpon in kakšna bi sploh lahko bila vaša per
spektiva?

- Naše strokovne službe so'našle partnerja v 
Zahodni Nemčiji, ki je z nami sklenil dolgo
ročno pogodbo za dobavo fino obdelanih gra
nitnih robnikov. Po drugi strani bolj ali manj 
normalno poteka proizvodnja in prodaja kam
noseških plošč. Vendar pa je veliko vprašanje, 
ali se bo trenutno še kar ugodno stanje podalj
šalo v bolj ah manj zanesljivo perspektivo. Naš 
glavni problem namreč niso več naročila, kot je 
bilo v preteklosti, temveč so naše težave v tem, 
da nam primanjkuje ljudi in da zatorej naročila 
izpolnjujemo le z največjimi težavami.

IILE OGRIN
Prvega tečaja za orga- 

izatorje rekreacije se je 
stas udeležilo 28 ljudi, 
Irugega pa kar 41. To je 
irecej več kot lani in 
ploh največ doslej. Teča- 
ev se je udeležilo tudi 7 
iensk in 15 predstavni- 
cov JLA. Seveda ne gre za 
laklučje.

- Kje vidite izhod iz te zagate?
— Predvsem v takih osebnih dohodkih, ki 

bodo vabljivi tako za naše nekdanje delavce, ki 
bi jih radi privabih nazaj, kot tudi za tiste mlade 
ljudi, ki si iščejo delo v dolini in kjer so še do 
nedavnega za vehko lažje delo računali z dosti 
boljšimi zaslužki. Lahko rečem, da se razmere 
že spreminjajo v naš prid. Razen tega pa tudi 
naši zdomci, če tako rečem, napovedujejo, da 
se bodo vrnili, saj vedo, da smejo računati v 
domačem kraju s približno takimi zaslužki, kot 
jih imajo na sedanjih delovnih mestih v tujini. 
Kakorkoli pa stvari obračamo, vselej ugotav
ljamo isto: zdaj, ko imamo delo, moramo zdr
žati za vsako ceno. Če tega ne bi mogli, nam bo 
verjetno ušel zadnji vlak do zanesljivejše prihod
nosti.

—mG

Začeti pri 
vzrokih

Izhajajoč iz ugotovitev, da smo 
v prvem polletju letos povsod po 
državi razen v SR Sloveniji za oseb
ne dohodke porabili precej več, kot 
je bilo predvideno z ustreznimi 
skupščinskimi dokumenti o družbe
noekonomskem razvoju v letošnjem 
letu, so pristojni dejavniki ob raz
pravah o polletnih rezultatih gospo
darjenja predlagali najrazličnejše 
ukrepe za rešitev neskladij med do
govori in prakso, čeprav predlogi o 
vnovični zamrznitvi osebnih dohod
kov niso bili sprejeti, skoraj povsod 
so jih ocenili kot neprimerne, so 
samo govorice in napovedi o tem 
spodbudile mnoge kolektive k bolj 
ali manj nekritičnim »popravkom« 
v sistemih interne delitve dohodka, 
da bi se na ta način pač zavarovali 
pred morebitnim neljubim presene
čenjem, kakršnim smo že bili priče 
v preteklosti.

Zavoljo teh razmer in ugotovitev 
smo zaprosili pomočnika republi
škega sekretarja za delo Rada Mi
kliča, naj bi odgovoril na nekaj 
vprašanj.

— Ne glede na druga gospodarska gibanja so se do
slej govorice in pobude o zamrznitvi osebnih do
hodkov razširile še vselej, kadar so zaslužki narash bolj, 
kot pa je bilo načrtovano. Zanima nas, kakšno stališče 
glede takega administrativnega načina urejanja teh 
vprašanj zastopate v republiškem sekretariatu za delo?

- Tudi v sekretariatu smo proti administrativnim 
posegom v delitev! Najprej zato, ker so vse dosedanje 
zamrznitve, gledano tako z ekonomskega vidika kot s 
stališča nadaljnjega razvoja delitve po delu, prinesle 
več škode kot koristi. Danes, ko vse bolj uveljavljamo 
sistem samoupravnega sporazumevanja o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov, bi vsaka zamrznitev v 
bistvu pomenila nezaupnico takemu, družbeno do
govorjenemu načinu razreševanja vprašanj s tega pod
ročja. Slednjič pa gre še za to, da osebni dohodki pri 
nas ne pomenijo plač v klasičnem pomenu te besede, 
ampak osebni dohodki predstavljajo le funkcijo do
hodka. Če zdaj ob nedograjenem gospodarskem si
stemu ugotavljamo različna odstopanja na področju 
delitve dohodka, to še ne more biti razlog za težnje, po 
katerih bi z zamrznitvijo osebnih dohodkov lahko še 
najbolj vplivali na večjo dograjenost in trdnost sistema.

- Vsiljuje se nam vtis, da se nekateri bolj ogrevajo 
za odpravljanje nekaterih ali vseh posledic, ne da bi se 
bili pripravljeni najprej spoprijeti s pravimi vzroki?

- Nekako tako bi tudi sam rekel. Ce se spominjate, 
še ni tako dolgo, ko je bila zelo živa ideja, da so osebni 
dohodki med glavnimi vzroki inflacije in nestabilnosti 
Delno to drži, če upoštevamo le ekscese, do katerih še 
vedno prihaja v praksi. Samo, kaj ti ekscesi kažejo? 
Sodim, da razkrivajo predvsem to, da je v pogojih za 
ustvarjanje dohodka še marsikaj nedograjenega. Če 
govorimo o ekscesih, jih torej smemo upoštevati le kot 
kričeče opozorilo, da je treba politično in strokovno 
učinkovito poseči na področje urejanja pogojev za 
ustvarjanje dohodka, sicer pa krepiti sistem samo
upravnega sporazumevanja o delitvi dohodka in oseb
nih dohodkov, obenem pa uveljavljati odgovornost za 
spoštovanje dogovorjenih norm.

- Izkušnje iz preteklosti kažejo, da smo se urejanja 
problematike osebnih dohodkov skoraj vedno lotevali 
bolj ali manj kampanjsko ali pa z enostranskimi, na
vadno administrativnimi ukrepi? Kje smo danes?

- Pred letom dni sprejeti zakon o samoupravnem 
sporazumevanju o delitvi dohodka in razporejanju 
sredstev za osebne dohodke je neprimerno zahtevnejši 
od prejšnjega zakona. Poglejte pa, s kolikšno nestrp
nostjo razpravljamo o tem, da smo na tem področju 
premalo dosegh!? Hočem reči: takega sistema, kot ga 
gradimo, ne bomo mogli uveljaviti akcijsko in kam
panjsko, pa vseeno ravnamo tako, kot da bi to zmogli!

Vaše priporočilo in nasvet bi torej bila?

- Bistveno je, da v delovnih organizacijah nenehno 
dograjujejo lastne sisteme delitve dohodka po delu. Vsi 
skupaj pa bi tudi morali imeti več zaupanja v učinko
vitost samoupravnega sporazumevanja o urejanju teh 
zadev. Pridobili pa si ga bomo tem prej, kolikor prej 
bo očitno, da ne gre le za prizadevanja, ki uživajo 
nedvomno politično podporo, ampak za napore, ki so 
deležni tudi ustrezne strokovne pomoči. Le-to zdaj 
marsikdaj zamenjuje volontersko delo, če tako rečem, 
to pa ni dobro. Skratka: z uspešnejšim razvojem 
smemo računati le v primeru, da bo delo temeljilo na 
jasnih vsebinskih dogovorili o metodah in postopkih 
delovanja, ki bodo obvezni za vse, ki sodelujejo v pro
cesu sporazumevanja. Ne glede na občutljivost vpra
šanj, ki jih urejamo s sporazumi o dehtvi dohodka in 
osebnih dohodkov, pa je seveda jasno, da vsaka ne
strpnost in zaletavost lahko povzroči več škode kot pa
koristi! „

-mG

Med
organizator} 

rekreacije
Partizan Slovenije je tudi I*1; 

v sodelovanju s šolskim centrom 
telesno vzgojo v Ljubljani in 
boru ter sektorjem za telesno kim| 
ro, šport in rekreacijo pri Repm! 
škem svetu Zveze sindikatov S1' 
venije organiziral dva tečaja za1 
ganizatorje rekreacije. Tečajev 
se udeležili predvsem tisti ljudje«. 
že delajo na tem področju, n«! 
bo v delovnih organizacijah, v ^ 
šivih Partizan ali kje drugje.

Tečajnike smo obiskali v Gozd 
šoli Mozirje, kjer ima Partizan ^ 
venije tudi letos razpete svoje 
tore. Tu smo se pogovarjali s f 
dogoškim vodjem tečaja in vodp 
tabora Miletom Ogrinom

j ^
„Tabor smo postavili že v začetku 

julija, pospravili pa ga bomo šele kone^J'ili pa ga bomo šele konec jj ^ 
sta ..nam pripoveduje pedagoški vOTOj |
čaja za organizatorje rekreacije. „LetošfljjO| 
letje se bo zvrstilo v naši Gozdni šoli ob ^ %■ 
blizu 400 tačajnikov iz vseh krajev Skv edj 
Poleg omenjenih tečajev smo organiziral1' a je 
tečajev za delo v Partizanu, tu je bil % 
trenerje odbojke, študenti drugega letu),‘ ein 
šoke šole za telesno kulturo so se pri
znanili z aktivnostmi v naravi, gostoljrif Jtlj

iZ Uf >0(1;smo nudili tudi atletom iz-Kopra in ^ . 
Pričakujemo še rokometašice Slovana u1 **: ta 
hitro bo prišel čas, ko se bomo moraliž 
dni spet posloviti od našega platnenega $ % 
Mislim, da smo lahko z rezultati letošnje^ ^ai
v Mozirju zadovoljni. Pogoji za delo so “ p 
reč izredno ugodni.“ ! K

Pa udeležba na tečajih za organizal°"L 
kreacije?

„Prvega tečaja se je udeležilo 28 ljuCl.jup 
gega pa kar 41. To je precej več kot 
sploh največ doslej. Seveda ne gre za na%(fa p
V zavest naših delovnih ljudi namreč PJ
spoznanje, da aktivno razvedrilo ni fj^a
muha, temveč nekaj nujno potrebnerM 

slej ko prej dejansko postati de1 j; taMmora srej ko prej uejansKo posiau 
vodnega procesa. Skratka, tudi iz obiska fUži 
ših tečaiih ie očitno, da dolgoletna priz3 .j; kših tečajih je očitno, da dolgoletna p
na področju rekreacije oziroma osvešč
niso bila zaman. Delovne organizacij® c) s 
stematizirajo delovna mesta za organ3' , 
rekreacije pa tudi v telesnokulturnib^tai
nizacijah je interes za rekreacijsko deja* * * * v' ^
leta v leto večji.1

Ai
V nasprotju z minulim letom, ko s° J \ 

čaji za organizatorje rekreacije dolgi ^
so letošnji tečaji enkrat daljši. Zakaj?

„Večletne izkušnje so pokazale, da ^ ^
stavneje in obenem bolj smotrno,
ziramo daljši tečaj kot pa dva krajša. 1 ((,i je 
nek je večji, saj se na primer minulo 1®^ K
vsi prijavljena udeležili tudi drugega teč*:

mogli polagati zaključnih 
oba tečaja združili, tako da *

Vf
ta

tem niso
Letos smo oba tečaja združui, mku c 9. 
zimskih mesecih ne bo potrebno p°n0\ i 
rati. To je nedvomno dobra stran n0^f®jc ijQ 
nizacijskega prijema. Opazili pa smo, d'Jjj ^ 
najstdnevni tečaj zelo naporen. Dne v1* s ^ 
namreč slušatelji v poprečju od sedem® ^ 
ur predavanj, kar je vse prej kot malm P 5 ^ 
če upoštevamo, da se je potrebno h*®^^ 
pravljati na izpite. Učni program zajem3^ a ^ 
in metodiko športne rekreacije,. *:e0, f Hi 
osnove telesne vadbe, športno medidjtajjf 
tem ko je težišče dela na praktičnem f tvj 
teoretičnih osnovah posameznih špormy ^ 
Nedvomno gre torej za zelo intenzivh0 ^ ^ 
katerega smo se odločili na osnovi & k, 
minulih let...“ jdV V

Iz razgovora s tečajniki in iz ank®* 
napravili v Mozirju med organizatorji 
povzemamo, da je bila večina zadovolj’ 
programom kot tudi z možnostmi za m ’ 1% 
davali so v glavnem najboljši slov®® jo 
kovnjaki na področju oddiha in_re 'ta 
spet v nasprotju z minulimi letL^^Vjita
imeli na voljo dva obsežna priročnik3’ ('Pt; 
je zbrano vse gradivo, ki ga predvi ^t,
načrt.

„Morda kot zanimivost še to
dagoški vodja tečaja Mile Ogrin. 

*̂
odraslih so se začele zanimati tudiJ-— j-*,-v
tečajev se je letošnje leto udeležilo f A 

- - ' - - edek f' e tžensk,
tečaja

kar predstavlja lep napre®10 t
tečaja se je udeležilo tudi petI1^ S 
stavnikov JLA, to je aktivnih °fic'rJef0vr (Oiavnuvvz v JL-Z-V, t-vz JV., tuv 11 v iiujl

skrbeli za rekreacijo svojih poklicnih
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Tokrat želimo spregovoriti o hotenju skupine 
aMh zdomcev, ki bi s svojimi prihranki želeli so- 
j-lovati pri gradnji nove tovarne v Muti pri Radljah 

J* Dravi. V njej naj bi bili zaposleni predvsem 
tfomci - domačini, ki bi izdelovali hidravlične in 

^ovmatske naprave ter elemente zanje.
Ce smo odkriti, velja priznati, da smo o vračanju 

l|omcev doslej predvsem govorili; konkretnih de- 
p. ki bi k temu pripomogla,^pa je bilo silno malo. 
nergetska in surovinska kriza, splošno zmanjše- 
pje konjukture ter potrebe po izkušenih kvalifi- 
'rQnih delavcih nas zdaj silijo, da čimprej poišče- 
0 konkretne rešitve za vključevanje naših zdom- 

®v v delovni proces v domovini.
, to, kar smo zapisali, nedvomno pomeni za- 
«Q°sten vzrok, da zasluži vso pozornost »primer 

v«rne za zdomce« v Muti kot konkreten poskus 
j!raktičnega reševanja vrnitve naših ljudi domov. 
Poštevaje ambicioznost programirane proizvodne 
^meritve ter deljena mnenja v javnosti pa ne bo 

Dol-6-'' pripomniti, da terja tudi temeljito družbeno- 
jptično, ekonomsko in morda še kakšno drugo 
L®®ho. To pa ne zato, da bi povsem konkretno po- 
p0« katere uresničitev je tako rekoč tik pred zdaj- 

• skušali razvrednotiti ali celo onemogočiti, temveč 
da bi se prikopali do rešitev, katerih uveljav

ile bi tako v konkretnem kot v podobnih primerih 
iptavljalo, da bodo skladne z našo samoupravno 
ru*beno ureditvijo.

;iN

')oljfTlest° uvoda le nekaj naj- 
Oh'stvenih podatkov, 

ik c!Pa Radlje ob Dravi po 
mer'^h sicer sodi med 

iij ■ ve razvite občine, dejansko 
iii^tlerazvita. Če namreč od- 
... ° ^ hidrocentrale na nje- 

»ozemlju", od katerih do- 
a(laa občinski skupnosti pri- 
^alo več kot nič, od go- 

potenciala ostane 
v nekaj manjših 

Opj 1Zacij združenega dela in 
bta.a nekdanjih dislociranih 

1 ^ n„0y.’ sedanjih TOZD v sesta-

organizacijo zdmženega dela za 
izdelovanje komponent in kom
pletnih naprav s področja 
hidravlike in __ pnevmatike, 
zdomca Andreja Šrajneija, ki je 
bil pobudnik te ideje, pa imeno
vala 'za prvega direktorja 
Hyposa, kot se imenuje to pod
jetje v ustanavljanju.

O „PORODU,
KI JE TEŽAK IN SENI 

KONČAN"
Kadarkoli v preteklosti so 

zdomci iz radeljske občine pri
hajali na obisk v rojstni kraj, so 
se mnogi med njimi oglašali 
tudi na občinski skupščini z 
vprašanji, kakšne so možnosti 
za zaposlitev, gradnjo lastnih 
stanovanj in sploh za ureditev 
življenjskih razmer.

„Odgovori, ki so jih dobivali, 
so bili, po pravici rečeno, vsa
kič drugačni, kajti spreminjale 
so se tudi razmere pri nas in so 
šele s sprejemom nove ustave 
nastale tudi objektivne mož
nosti vlaganja njihovega kapi-

it,. nekdanjih dislociranih 
j. °v> sedanjih TOZD v sesta- 

^pjetij jz drugih občin, ki 
ijij0, e izkoriščajo in predelu- 
u *S’ ki je največje naravno 

ji t^v° radeljske občine. Tudi 
ju^enot radeljska občinska 

C*0 uveljavitve novih 
% tiniT Jo'°čil ni imela skoraj- 
j Cnih niaterialnih koristi.

(''j° tega seveda ne prese- 
a je od nekdaj več kot 

.fosč.,Prebival cev v občini za- 
le 3.900 oseb. Prr- 

| VjSJ|0'ik° se jih vozi na delo
(SkSu °bČine- Ce odŠte- ..U5U viagcrnja njmuvcga ^apJ
tfl 8laba h 500 zdomcev, se to- taia v družbeno proizvodnjo, 
k „Polovica vseh občanov je povedala SONJA KOMAR, 

0 preživlja s kmetij- referentka za splošne gospodar-
'•iif ‘n gozdarstvom, ki sta 

2’: (j01 gospodarski dejavnosti 
(ipvljg^davnega močno 'zapo-

teubj teSa pa je radeljska obči
li ^ °emejna občina in zato- 

se Posebej zainteresirana, da,1 ^ ^ merili 011 ar ra, laa

* kakršenkoli dmžbeno
K ...............................
lie,
'^e ^Jlv način razvila do te

^.bi ne le zavrla nadalj- 
j ltjijj ^anje občanov na delo 
15t n.v amPak zagotovila tudi 

‘est ?,lVeč prostih delovnih1 Za. t
1 ^u&pSedanie zdomce pa tudi 
^iji občane, ki jim ob se- 

ZaD^?nh razvitosti ne mo- 
v n,0, oviti dela v občini ali

bžji soseščini. 
br°kov lakih in podobnih 

j ..Politj. o se občinski dmžbe- 
[ Dni, 0rSani in organiza- 
Ii-No, d tremi leti odločili, 

' P%hh_VS? resnostjo preteh-

ske zadeve na skupščini občine 
Radlje, obenem pa tajnica za
časnega sveta upravljanja pod
jetja HYPOS v ustanavlianiu. 
„Ne glede na tak razvoj pa je 
seveda jasno, da smo iskali naj
različnejše rešitve, kajti zainte
resirani smo bili in smo še, da bi 
zgradih kaj novega, da bi obči
no bolj postavili na lastne noge. 
Tako smo sčasoma prišli do se
danje rešitve. Njeno bistvo pa je 
v tem, da so se naši zdomci sa
moorganizirali, ce tako rečem, 
in se ogreli za organizirano vrni
tev v domovino; organizirano v 
tem smislu, da jih delovna me
sta v bistvu že čakajo in da od
piranje teh delovnih mest 
zdomci sofinancirajo z lastnimi 
sredstvi. Zato so se odločili, da 
bodo svoje devizne prihranke 
spremenili v vezane vloge in jih 
naložili kot varščino za poso
jilo, ki naj bi ga občinska skup-

S*CUpble občanov -
‘tea ^'Pom3 'i* Z ^astnim'sred" jno, ki naj m ga oocmsKa sKup-
:l j^bie y 1 h 8radn.ji nove ščina najela pri banki in tako
tete«bi °ani občini; tovarne, omogočila gradnjo nove to-
,P V 1 Potem dobili zaposli

te'!0 Precg-h l^h je sicer pre' ii^av r. .1 vode, bilo je precej
v5° Pobudo tudi ures-

P» J«- 1» j«

varne.

ustave, ki načel-

„Veste, precej s trnjem posu
ta pot je za nami, na nadaljnji 
poti pa je tudi še dosti ovir," je 
nadaljeval ANDREJ ŠRAJNER, 
ki je odšel na delo v Zahodno^ IVi --J- — - •

;(ij0 Paših a vlaganje prihran- Nemčijo pred dobrim deset 
ter Seved Zdomcev v proizvod- letjem kot kvalificirani delavec

sjtej 0 a ^ključno na samo- vrnil pa se je kot ekonomist.1
-itr^kih Vi in °b dmžbenih Sprva smo se obračali na najraz-
V% . odnosih, v bistvu ličnejše naslove in predlagali, da

sprejem odločitve, želimo tudi svoj denar vložiti v 
!C’ v kat Šali zgrabiti to- novo, tržno perspektivno proiz- 
:k tem j1* bi bdi zaposleni vodnjo. Mislim na izdelovanje
-'o«- zdomci. ^ • ’------------:i - —^ KU ^odrnk0mcb Če presko- 
W0tPo k nosti, h katerim pa 
'V0, da -j® še vrnili, naj 

te oba J® skupščina občine 
ravi že ustanovilaW u Uravi ;

komponent in naprav s po
dročja hidravlike in pnevma
tike. Povsod smo povedali, da 
nas ne zanimata oblika in na
čin, kako naj bi to storili, po
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TOV\K\A
ZA ZDOMCE

Priprave na gradnjo tovarne hidravličnih in pnevmatskih naprav ter elementov zanje na Muti pri Rad
ljah ob Dravi pomenijo prvi konkreten primer v naši republiki, ko investicijo posredno sofinancirajo

zdomci, ki bodo v njej tudi zaposleni

udarili pa smo, da smo naše 
osebne interese po zaposlitvi v 
domovini v celoti pripravljeni 
podpreti veljavni družbeni ure
ditvi in da na podlagi kapitala, 
ki bi ga vložili, zase ne pričaku
jemo nobenih prednosti. Menili 
pa smo, da bi bilo prav, če bi 
prednost pri zaposlovanju ob si
cer enakih pogojih imeli zdom
ci. Razen tega smo dopovedo
vali, da želimo delati skupaj, 
ker se med seboj pač poznamo 
in ker mislimo, da bi na ta na
čin najbolj koristno izkoristih 
delovne navade, izkušnje in zna
nje, ki smo si jih pridobili med 
delom v tujini. Skratka, po tej 
poti bi radi na domača tla pre
nesli tako tehnologijo kot de
lovne navade in disciplino, če
sar smo že navajeni in za kar 
vemo, da zagotavlja uspeh.

Skoraj tri leta smo hodili od 
vrat do vrat. Če odštejemo pri
pravljenost organov v naši obči
ni, da bodo pomagali, kolikor 
bo v njihovih močeh, ter v naj
novejšem času tudi odločitev 
Ljubljanske banke — podruž
nice v Slovenj Gradcu, da bo, 
čeprav pod precej ostrimi po
goji, odobrila kredit za gradnjo 
nove tovarne, se pravzaprav ni
kjer nihče ni hotel z nami pogo- 
vaijati o uresničitvi naše za
misli. Zdaj, ko pa smo vendarle 
tako daleč, da je začetek grad
nje tako rekoč pred vrati, spet 
poslušamo pripombe na vseh 
koncih in krajih... Najbolj 
značilne med njimi so, zakaj v 
času, ko se gospodarstvo med 
seboj vse bolj povezuje, po vsej 
sili ustanavljamo novo podjetje, 
zakaj naj bi bili v njem zapo
sleni predvsem zdomci in zakaj 
bo v njem v prvi fazi dobilo za
poslitev le 35 do 40 ljudi, ko pa, 
bi jih moralo biti vsaj 300 in 
več, če gre zares za tako per
spektivno proizvodnjo, kot trdi
mo. Zdi se kot da marsikomu 
ne bi bilo po volji, če bi uspeli z 
našimi težnjami, za katere sem 
prepričan, da so dmžbeno ko
ristne in da v ničemer ne na
sprotujejo ustavni in sploh naši 
ureditvi."

ŠE NEKAJ BESED 
O HVPOSU, ČEPRAV 

GA ŠE NI
V informaciji o problemih, v 

zvezi z vračanjem zdomcev in 
konkretno tudi o težavah, ki 
spremljajo uresničevanje zamisli 
o gradnji tovarne v Muti, ki naj 
bi zaposlovala predvsem zdom
ce — to informacijo je skup
ščina občine Radlje ob Dravi 
pred časom poslala najrazličnej
šim dejavnikom v SR Sloveniji 
— je med drugim rečeno, da so 
se zdomci začeli samoorganizi
rati zato, ker vedo, da jih bo v 
primem, če se bodo vračali po
samič, prva pot vodila na zavo
de za zaposlovanje in je vpraša
nje, če bodo lahko dobili zna
nju in sposobnostim primerno 
zaposlitev. Zdomci, ki so jrrvi 
prisluhnili pobudi Andreja Sraj- 
neija, so se v dobrih treh letih 
pogovorili s približno 3000 na
šimi delavci iz Stuttgarta in 
okolice. Večina med njimi je 
soglašala s takim načrtom vrnit
ve, kot je bil predlagan. Še pre
cej več pa je bilo takih zdom
cev, ki bi se tudi vrnili, vendar 
ne veijamejo, da bodo najbolj 
zavzeti pobudniki takega na

čina organiziranega vračanja 
zdomcev tudi uspeli uresničiti 
svojo zamisel.

Zdomec Andrej Šrajner in 
njegova skupina so vedeli, da 
morajo vrnitev organizirati 
tako, da bodo doma dobili de
lovna mesta. Navezali so stike z 
nemškimi podjetji in ugotovili, 
kakšno je njihovo stališče do 
poslovnih partnerjev v Jugosla
viji, kakšne so njihove potrebe 
in na katerem področju. Ti raz
govori so razkrili, da tako Jugo
slavija kot vzhodnoevropske 
države trenutno uvažajo s kon
vertibilnih tržišč približno dve 
tretjini naprav s področja indu
strijske hidravlike. Upoštevaje 
nadaljnjo avtomatizacijo do
mače industrije pa je očitno, da 
so potrebe po tovrstnih napra
vah še velike. Nespametno bi 
bilo, če jih ne bi izdelovali 
doma, če za to obstajajo mož
nosti.

Na podlagi takih in drugih 
dejstev se je skupščina občine 
Radlje ob Dravi odločila za 
ustanovitev organizacije združe
nega dela HYPOS. Ob tem je 
treba vedeti, da so zdomci pro
sili za sodelovanje tudi slovenje
graško podružnico Ljubljanske 
banke in se zavezali, da bodo 
pri njej vezali svoje devizne pri
hranke kot varščino v višini 
30 % posojila, ki bi ga banka 
odobrila ustanovitelju novega 
podjetja. Hkrati so se zdomci 
obvezali, da bodo poskrbeli za 
celotno tehnologijo in tehnično 
dokumentacijo v zvezi s predvi
denim proizvodnim progra
mom.

povedal ANDREJ ŠRAJNER, 
„Vseeno pa nas je kakih sto to
likanj prepričanih v pravilnost 
naše odločitve, da ne bo težav, 
da bi pravočasno vezali lastna 
sredstva pri banki in na tej 
osnovi dosegli kredit, ki ga po
trebujemo za gradnjo in ki bo 
moral biti odplačan po 65 me
secih in ob 10,5 % obrestih."

„Prvo lopato za gradnjo bi 
lahko zasadili že na začetku 
leta, če bi naša občinska skup
ščina imela milijon dinarjev, ki 
ga potrebujemo za polog. Da bi 
banka odobrila kredit," je pri
stavila SONJA KOMAR. „Po 
dolgem iskanju partnerja, ki bi 
nam pomagal premostiti ta pro
blem, smo rešitev le našli. So 
vse možnosti, da bi prvo lopato 
zasadili že v naslednjem me
secu, tako da bi v prihodnjem 
letu že stekla proizvodnja."

„RADA BI SE VRNILA!"
Začasni svet upravljanja orga

nizacije zdmženega dela v usta
navljanju HYPOS Muta sestav
ljajo štirje zdomci in trije pred
stavniki občinske skupščine. Ta 
štab, če tako rečemo, pred
stavlja gonilno silo prizadevanj 
na vseh področjih: od stikov z 
družbenopolitičnimi dejavniki, 
z že znanimi in potencialnimi 
partnerji do vezi in neposrednih 
razgovorov z zainteresiranimi 
zdomci. Razen vsega dela in 
skrbii v zvezi z novo tovarno se 
ti ljudje še zlasti prizadevajo, da 
bi pomagali pri reševanju stano
vanjskih problemov zdomcev.

Pogovarjali smo se z zdomce
ma — Angelo in Francem

Zakoncev Strmčnik ne moti, 
da se bosta morala delu v novi 
tovarni šele priučiti: Angela po
polnoma, Franc pa niti ne, saj 
se bo v bistvu le prekvalificiral 
nazaj v kovinarja, kar je že bil 
pred odhodom na delo v tujino. 
Izračunala sta namreč, da pri 
taki proizvodnji, kot naj bi jo 
razvijal HYPOS, smeta pričako
vati boljši zaslužek kot bi ga 
imela, če bi še naprej delala v 
tekstilni industriji. Delala pa 
bosta doma!

Za večino drugih, ki naj bi 
bili zaposleni v novi tovarni in 
ki tudi že „vnaprej“ rešujejo 
svoje stanovanjske in druge pro
bleme, pa bo vrnitev še toliko 
lažja, ker bodo v bistvu le za
menjali sedanja delovna mesta z 
enakimi.

NEKAJ VPRAŠANJ 
ZA RAZMISLEK

Če odštejemo stroške za iz
delavo gradbenih načrtov, v pri
prave na gradnjo tovarne 
HYPOS doslej ni bil vložen niti 
dinar dmžbenih sredstev. Di
rektor Andrej Šrajner in vsi dru
gi, ki potiskajo voz naprej, svoje 
delo opravljajo brezplačno. 
Tako bo osMo, dokler tovarna 
ne bo začela obratovati. Če ne 
bi bilo njihove pobude za tak 
način vrnitve v domovino, kot 
smo ga opisali, bi bila sredstva, 
s katerimi sodelujejo pri grad
nji, s stališča vključevanja v 
družbeno reprodukcijo po vsej 
verjetnosti izgubljena. Čeprav 
bi se nemara vsaj sprva marsikaj 
zatikalo pri proizvodnji v no

Na naši sliki vidite del pred kratkim odprte tovarne poljedelskega orodja Gorenje-Muta. V neposredni 
' soseščini te tovarne, torej na komunalno že urejenem zemljišču, bo zraslo še podjetje H YPOS, ki bo v 
prvi fazi razpolagalo s 700 kvadratnimi metri pokritih površin, zaposlovalo pa bo 35 do 40 zdomcev, 
Id bodo s svojimi sredstvi prispevali k uresničitvi te investicije.

Ko so se pristojni organi 
skupščine občine Radlje ob 
Dravi odločali o podpori pro
jektu ali proti njemu? so tudi 
vedeli, da ima novo podjetje v 
prvem obdobju možnost pro
daje svojih izdelkov tovarni Go
renje v Muti in tudi tujemu 
(nemškemu) partnerju, s kate
rim bi kasneje lahko sodelovali 
kot kooperanti. Nemški partner 
se je obvezal, da bo usposobil 
delavce za zahtevnejša dela in 
pomagal pri reševanju tehničnih 
in tehnoloških problemov v zve
zi z uvajanjem nove proizvodnje 
v Muti. Del delavcev, ki naj bi 
se v prvi fazi zaposlil v novi to
varni, je že na specializaciji pri 
nemškem partnerju.

„Kijub zanimanju pa je ra
zumljivo, da se mnogi zdomci le 
stežka odločajo, da bi zares 
vplačali svoj del sredstev, pre
den bi se na lastne oči prepri
čali, da jo že gradimo," je še

Strmčnikom,’ ki sta trenutno 
zaposlena v Burladingenu v Za
hodni Nemčiji, vendar se pri
pravljata na vrnitev domov v ra
deljsko občino, kjer je možev 
dom'.

,,Zdaj sva prišla, da bi do
končno uredila formalnosti v 
zvezi z nakupom zemljišča, na 
katerem bi postavila lastno 
hišo," sta pripovedovala. ,.Ne
kaj časa bo še, trajalo, da bova 
prihranila toliko, da bi lahko 
začela zidati. Zato bova zdaj 
del zaslužka vezala v banki, da 
bi ob vrnitvi imela zagotovljeno 
delovno mesto. Ta denar bo še 
kako prišel prav ob koncu grad
nje, tako da bo tudi za naju vsaj 
dvakrat koristno, če podpreva 
gradnjo nove tovarne . .. Res 
je, nezaupanja se sicer še nisva 
povsem otresla, vendar enkrat 
se človek mora odločiti in odlo
či se za tisto, kar zagotavlja naj
več.

vem podjetju, so naložbe druž
benih sredstev vanjo zavarovane 
neprimerno bolj kot pri kateri
koli, drugačni investiciji.

Vnaprej si tudi lahko misli
mo, da bo ,,primer tovarne za 
zdomce" v Muti v prihodnje 
opozoril še na mnogo vprašanj, 
ki jih bo nedvomno treba pro
učiti tako s stališča delitve kot 
samoupravnih odnosov. Prav 
gotovo to ne bo niti lahka na
loga. Toda če smo doslej bolj 
ali manj deklarativno reševali 
probleme vračanja delavcev iz 
tujine, opisani konkretni primer 
in še nekateri njemu podobni 
terjajo temeljito proučitev vseh 
možnih problemov in zapletov, 
to pa ne za to, da bi uresničitev 
konkretnih pobud preprečevali, 
ampak zato, da bi jih uveljavlja
li in uresničevali skladno z našo 
dmžbeno ureditvijo.

MILAN GOVEKAR
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S tem da smo se družbeno dogovorili, da bomo živeli v 
socialističnem samoupravnem družbenopolitičnem sistemu, 
smo utemeljili poleg družbene lastnine proizvajalnih sredstev, 
plansko-tržnega načina gospodarjenja, samoupravnega odlo
čanja na vseh ravneh družbenega življenja tudi načelo nagraje
vanja po delu. To načelo je bilo dolgo časa pastorek našega 
zanimanja. Šele ko smo spoznali, daje nujna posledica tržnega t 
gospodarjenja reprodukcija nesociliatičnih odnosov v delitvi 
OD, smo posegli po orožju, s katerim bi se tem negativnim 
pojavom bolj ali manj uspešno postavili po robu. To orožje so 
bili samoupravni sporazumi o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov.

Sporazumevati smo se začeli na tem področju šele tedaj, ko 
smo spoznali, da neenakosti, ki jih uzakonja tržni način 
gospodarjenja, ni mogoče odpraviti z nobenimi zakonskimi 
regulativi - ukrepi torej, ki bi odpravili negativne tržne težnje 
ob hkratnem očuvanju njegovih pozitivnih teženj. Urez teh pa 
ni napredka, ni vključevanja v mednarodno delitev dela itd., 
kar smo v preteklosti, ko tržnih zakonitosti nismo spoštovali, 
občutili na lastni koži.

Ko smo rekli, da trg uzakonja neenakosti, smo mislili na to, 
da enak vložen trud - opazovan posamezno - praviloma ni 
enako družbeno priznan. Tržišče in njegove zakonitosti - in 
tudi zakonitosti neenakomernega tehnološkega razvoja - 
določajo različno družbeno vrednost enakih količin in kvali
tet dela.

Analitično opazovanje tržnih pojavov nas privede predvsem 
do dveh poglavitnih vzrokov te neenakosti.

Prvič: tudi v isti dejavnosti, kjer so teoretične možnosti za 
pridobivanje dohodka enake, rezultati enakih enot dela niso 
enaki, ker so ene organizacije bolje usposobljene, organizirane 
in prilagojene za pridobivanje dohodka kot druge. To spo
znanje ni novo, zapisal ga je že Marx v svoji definiciji zakona 
vrednosti, ko je dejal: „Ne glede na to, koliko dela je 
posamezen proizvajalec potrošil za proizvodnjo ene enote 
blaga, ne glede na to, kakšen je njegov individualni produk
cijski delovni čas, se vrednost njegovega dela določi na trgu v 
družbi z ostalimi proizvajalci enakega blaga. Vrednost njego
vega blaga bo odvisna od količine družbeno potrebnega dela, 
ki ga je opredmetil v proizvodu. To je zakon, ki vlada v 
blagovni proizvodnji, to je objektivna sila, ki deluje med 
blagovnimi proizvajalci - to je zakon vrednosti."

In drugič: v stvarnem družbenoekonomskem življenju trg 
ne deluje samo po načelih zakona vrednosti. Zakon vrednosti 
je namreč v blagovni proizvodnji instrument stihijske delitve 
skupnega družbenega dela; njegovo orožje so cene. Prepustiti 
trg delovanju zakona vrednosti pomeni vrniti se v čas liberal
nega kapitalizma - najbolj surove oblike kapitalizma - z 
vsemi njegovimi posledicami. Zato se vse moderne družbe 
borijo proti negativnemu delovanju tega zakona z zavestnimi 
družbenimi akcijami - planskim umerjanjem proizvodnje, 
mehanizmom cen, sistemskimi ukrepi in podobnim. Z delo
vanjem le-teh pa pride do nujne deformacije pogojev za 
pridobivanje dohodka. Te neenake pogoje pridobivanja smo 
hoteli, zanje smo se zavestno odločili, da bi onemogočili 
stihijsko delovanje zakona vrednosti.

Na videz je vse lepo in prav. Toda: dohodek proizvajalcev v 
temeljni organizaciji združenega dela je v najtesnejši organski 
povezanosti s količino sredstev za osebne dohodke. Čim večji 
je, tem večja je tudi možnost za večje osebne dohodke. To pa 
pomeni nagrajevanje po uspehih poslovanja, ki pa, kot smo 
ugotovili, premalo upošteva obseg vloženega dela delavcev. In 
prav zaradi te objektivne neenakosti, ki nekatere delavce tudi 
v socializmu kaznuje, druge pa mimo njihove neposredne 
zaluge nagrajuje, delavski razred kot razred zahteva human 
princip nagrajevanja - nagrajevanje po delu.

Kaj je definicija nagrajevanja po delu? Predvsem: za enako 
delo enak osebni dohodek! Vprašanje pa je: kako uresničiti to 
načelo, ko pa vemo, da pogojev pridobivanja dohodka ne 
smemo enako nagrajevati, ker bi potem prišli do novega 
absurda - nagrajevanja po delovnem času. Kaj potem pravza
prav hočejo delavci? Predvsem to: nagrajevanje po količini 
družbeno potrebnega dela v enakih pogojih pridobivanja 
dohodka, toda v našem socialistično plansko-tržnem gospo
darstvu z neenakimi pogoji pridobivanja dohodka. Definicija 
je na videz zapletena, pomeni pa, da razlike v osebnih 
dohodkih morajo biti. Toda samo razlike, ki so posledica bolj 
učinkovitega, bo(j produktivnega dela ali, kot bi se izrazil 
Marx: od enakih količin individualnega dela mora biti bolje 
nagrajevano tisto delo, ki vsebuje več družbeno potrebnega 
dela.

Definicija pa tudi pomeni, da razhke v osebnih dohodkih 
ne smejo biti pogojene z različnimi pogoji pridobivanja 
dohodka - s takimi pogoji, kakršni vladajo dandanes na 
našem socialističnem trgu. Vemo pa tudi, česa delavci nočejo: 
uravnilovke in nagrajevanja nedelavcev za nedelo.

Gledano z druge plati, bi to pomenilo tudi naslednje: 
delavski razred se zavzema za načelo, da morajo uspešnejši in 
bogatejši sorazmerno več vlagati v svoj razvoj in razvoj celotne 
družbe, upoštevajoč pri tem, da si pri tem kot temeljne 
organizacije združenega dela in kot posamezniki objektivno 
prilaščajo del ekstra profita, ki jim ga prizna tržišče. To je 
zavestna družbena politika; iz nje pa izhaja jasna razredna 
težnja - zagotoviti čimbolj enak osebni dohodek za enako 
delo.

Toda: koliko sorazmerno več morajo uspešnejši vlagati v 
svoj in družbeni razvoj? In - ali vsi enako bogati enako? Naš 
odgovor je: ne! Če bi slepo izvajali to zahtevo, bi negirali 
osnovno predpostavko nagrajevanja, ki smo jo zapisali v 
ustavo - delavcem gre iz dohodka toliko za osebno in skupno 
porabo, kolikor so s svojim tekočim in minulim delom 
prispevali k povečanju dohodka temeljne organizacije zdru
ženega dela in celotnega družbenega dohodka.

Kako ugotoviti ta njihov prispevek, ko pa ne moremo 
ponoviti zahteve po izenačevanju pogojev gospodarjenja, ki bi 
lahko postali enoten imenovalec - merilo za resničen „oči- 
ščeni" uspeh njihovega dela?

Očitno je, dh se morajo delavci v združenem delu dogo
voriti za neko merilo - merilo, ki bo skupini proizvajalcev z 
enako ali približno enako produkcijo povedalo, kaj je zanje 
normalen delovni uspeh. Ta normalen uspeh pomeni obenem 
v največji niožni meri na računski, teoretični način očiščen 
rezultat poslovanja vseh različnih pogojev za pridobivanje 
dohodka. Za določitev tega uspeha pa so potrebna merila - 
ne za vse enaka in od nekoga predpisana - temveč samo
upravno dogovorjena v samoupravnih sporazumih o razpore
janju dohodka in sredstev za osebne dohodke. V gradivu, ki ga 
je kot pripomoček za novo sporazumevanje izdelal center za 
sporazumevanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov pri 
republiškem svetu ZSS, smo predlagali nekatera takšna merila
- kazalce: dohodek na zaposlenega, družbeni proizvod na 
zaposlenega, celotna akumulacija na zaposlenega, celotna 
akumulacija na poprečno angažirana poslovna sredstva in 
podobno. Tako razmišljamo v naših sporazumih in v tej smeri 
tudi izgrajujemo programsko zasnovo sporazumevanja.

Marsikdo nam lahko pri tem očita površnost, poenostavlja
nje in nepoznavanje raznolikosti sil, ki na trgu vplivajo na 
oblikovanje višine dohodka temeljne organizacije združenega 
dela. Vemo, da vseh pogojev ni mogoče povsem eliminirati in 
bržčas nikoli ne bomo našli dovolj preciznih meril, s katerimi 
bi lahko otopili delovanje vseh sil. Zato tudi ne vztrajamo na 
absolutnem načelu nagrajevanja po delu za enako delo enak 
osebni dohodek, temveč pravimo: za približno enako delo 
približno enak osebni dohodek. Dobro se tudi zavedamo, da s 
kolikor bolj možno natančno opredelitvijo „pravične“ koli
čine sredstev za osebno in skupno porabo v dohodku problem 
nagrajevanja po delu še ne bo rešen. Ta problem se 
nadaljuje na področju, na katerega sindikati in drugi družbeni 
dejavniki praktično še nismo dovolj posegli - to pa je 
področje interne delitve. Na tem področju pa se pojavljajo 
novi problemi: kriteriji za merjenje vrednosti dela posamez
nika, da bi določili njegovo udeležbo v delitvi. Vendar pa se 
tudi tu premika. Za določitev globalnega razmerja med 
osebnimi dohodki posameznih delavcev - ne za določanje 
njihovih osebnih dohodkov - bo kot orientacija služika 
dogovorjena oziroma družbeno ocenjena vrednost tipičnih 
skupin poklicev oziroma delovnih mest. Pripravlja pa se tudi 
ovrednotenje težavnosti delovnih razmer, katerih merjenje in 
proučevanje opravlja znanstveni inštitut.

Z izdelavo teh kriterijev bo torej samoupravno sporazume
vanje storilo korak dalje. S tem bo odprlo novo stran v 
sporazumevanju, kjer se prične tudi že interna delitev. To še 
ne-bodo merila, ki bi opredeljevala konkretno višino delavče
vega osebnega dohodka, temveč le merila, ki bodo to višino 
uokvirjala, upoštevajoč doseženi dohodek in produktivnost 
dela. Njegov zaslužek pa bo odvisen od njegovega dela, in to 
po merilih, ki jih bo določal samoupravno on sam skupaj s 
svojimi delovnimi tovariši v internih aktih temeljne organi
zacije združenega dela.

Rekli smo: delavci nočejo uravnilovke in nagrajevanja za 
nedelo. Zakaj pa potem sindikalna lista, ki določa enake ali 
skoraj enake pravice delavcev ne glede na rezultate gospo
darjenja njihove organizacije združenega dela in njihove oseb
ne dosežke?

Zato, ker vsi osebni dohodki in osebni prejemki niso enako 
„težki“. Že na prvi pogled vidimo, da jih lahko razdelimo na 
„direktne“ osebne dohodke - tiste, katerih velikost je nepo
sredno odvisna od količine in kakovosti dela posameznega 
delavca, ter na tiste, ki od teh prvin niso odvisni. V pogovor
nem, jeziku imenujemo prve osebne dohodke „iz dela", druge 
osebne dohodke „ob delu". Regres za letni dopust, jubilejne 
nagrade, odpravnine in drugo so prejemki, ki s pridnostjo pri 
delu nimajo pravzaprav nobene zveze, ker je bila pridnost 
nagrajena že drugje - v osebnem dohodku.

Sindikalna lista enotno ureja tudi dodatke za težje delovne 
'razmere, ki izhajajo iz drugačne razporeditve delovnega časa, 
kot je v navadi: dodatke za nočno delo, nedeljsko delo, 
praznično delo in deljen delovni čas. Poleg tega ureja tudi 
prejemke, ki bremenijo materialne stroške (kilometrine, dnev
nice, regres za prehrano), najnižji osebni dohodek, obseg 
sklada: skupne porabe, sredstva za stanovanjsko izgradnjo in 
izobraževanje itd.

Če bi kdo vprašal, ali smo s sindikalno listo uspeli, lahko 
odgovorimo: da, sindikalna lista je zelo uspela, čeprav vseh 
omenjenih pravic še vedno ni povsem uravnovesila. Še -vedno 
so nekatere pravice danes v razponih, druge pa omejene le z 
zgornjim limitom. Toda uspela je zato, ker je te pravice in iz 
njih izvirajoče prejemke potisnila v socialistično sprejemljive 
meje. Ne dogaja se več, da bi nekdo dobil za dopust samo 
zelje, znanec čez cesto pa sam# meso. In kaj je njen največji 
uspeh? To, da je ta demokratično sprejeti dokument bolj 
spoštovan kot marsikateri zakon, da ta dokument potrjuje, da 
smo krenili po pravi poti, ko smo se odločili, da bodo v 
samoupravnem socializmu urejali naše življenje samoupravni 
sporazumi in družbeni dogovori, ki so jih sprejeli tisti, ki so 
temelj naše družbe - delovni ljudje.

Daleč smo od tega, da bi trdili: sindikalna lista je popoln 
dokument brez pomanjkljivosti. Še so pomanjkljivosti - 
nismo še uspeli zajeti vseh pravic, tudi nismo uspeli, kako naj 
se te pravice uresničijo ob posazmenih pojavnih oblikah dela
- teh pa je nešteto. Toda to je stvar njenega izpopolnjevanja.

Prav zavoljo tega težko razumemo očitke na,tak način
dogovarjanja. Očitajo nam, da ni dobro za druge, kar je dobro 
za Slovenijo. Pravijo, da so interesi v naši širši domovini tako 
različni, da bi pravice v sindikalni listi dobile nesprejemljiv 
razpon. Odgovarjamo jim: seveda, če bi vnesli vanjo projek
cijo dejanskega stanja; potem bi odpravnina izgledala takole - 
najmanj nič, največ pa~47 osebnih dohodkov delavca, ki gre v 
pokoj! Ali je tako prav?

Sicer pa: zakaj ne vprašamo za mnenje tiste, ki s svojimi 
rokami in s svojo pametjo ustvarjajo denar? !

MARJAN ZUPAN

▲

Objektivno vrednotenje samoupravnega 
sporazuma, ki ga je kot prvega iz gospodarstva 
komisija za presojo skladnosti samoupravnih 
sporazumov SR Slovenije na svoji seji dne 30. 
julija 1974. leta priznala kot skladnega z.ustavo 
in ustreznim zakonom in primernega za uskla
jevanje z drugimi samoupravnimi sporazumi, je 
še zlasti pomembno iz naslednjih razlogov:

- njegove vloge kot ustreznega vsebinskega 
vzorca;

- možnega vedenja, pri razporejanju do
hodka posameznih udeležencev in

- kakovostnega prispevka delovanja vsebine 
sporazuma za oblikovanje medsebojnih razmer 
med delavci ter za dvig vseh izraznih oblik 
smotrnosti v poslovanju udeležencev.

Če našo oceno sporazuma razčlenimo po 
navedenih razlogih, se moramo ob ocenjevanju 
njegove vloge kot ustreznega vsebinskega 
vzorca ob njegovih pozitivnih prispevkih (pre
lom z miselnostjo, da se lahko razporeja le čisti 
dohodek, da je treba pri razporejanju dohodka 
nujno izhajati iz neke mase kalkulativnih 
osebnih dohodkov; uveljavitev analitične ocene 
delovnih mest na tako nevralgičnem mestu, da 
bodo ustrezni samoupravni organi in strokovne 
službe prisiljene uresničevati to težnjo spora
zuma, opredelitev delavčevih pravic in dolž
nosti pri delitvi dohodka v celoti) soočiti tudi z 
nekaterimi njegovimi pomanjkljivostmi.

Tu mislimo predvsem na nedorečenost glede 
konkretnih smernic vrednotenja minulega dela 
posameznikov (seveda zgolj in le prek živega 
dela), še bolj pa na pomanjkanje določitev

nimi dohodki tudi ob enakem norih1 
dohodku,, medtem ko je ta rast pri naj 
nejših le nekje na ravni 40 % od odstopi 
večanja življenjskih stroškov.

Nesporazumi pri izračunih razporejat#, 
hodka, ki bi lahko nastali glede nagi*, 
jencev, štipendij in osebnih dohodkov i2!

)
nepravnih razmerij v delitvi, bodo ntorf 
nedvomno odpravljeni z ustrezno metod® 
že v prvi polovici meseca septembra.

Tudi v obrazcu iz 5. člena se bo f1 
skupna komisija posluževati dostopnih ^ 
številk, saj le-te lahko v precejšnji meii^ 
rajo prizadevanja udeležencev za boljše 8® 
darjenje. Naj ob tej točki razpredemo za®
misel, po kateri je za oblikovanje sam1
Ijavske zavesti delavca bolje, da sp10®
dopušča nekajodstotni realni prostor
dovanja dovoljenim osebnim dohodko®1 _ 
da je meja dovoljenih osebnih dohodi 
sporazumu tako zaostrena, da je udel® . 
skoraj prisiljen v popolni meri izkoristil* | D

ner
hial
itial

pravico.
Sama merila za oblikovanje najvišjega ® ye( 

Ijenja bruto osebnega dohodka so posta
morda (2 %-3 %) nekoliko preohlapno,
se srečujemo z ugotovitvijo, da ,.popravi)® iš 
kvalifikacijskega količnika deluje k zn! 
dovoljenega zneska, in z dejstvom, da f i 
janski izplačani znesek najvišjega osa 
dohodka pogosto predmet moralno-pol' , 
razprav v sami organizaciji.

Čeprav so razmerja motivacijske nadlmena od 5 temeljnih vrst medsebojnih f3*'

Ocena samoupravnega 
sporazuma o osnovah 

in merilih za razporejanj1 
dohodka in za delitev

sredstev za osebne
dohodke v gradbeništvu 

SR Slovenije
namena in načina združevanja sredstev po na
čelih vzajemnosti ter kriterijev za pomoč or
ganizacijam, ki zaidejo v izjemne gospodarske 
težave.

Medtem ko glede razširitve problematike 
vrednotenja minulega dela že obstajajo nekateri 
predlogi (za njih realizacijo bo potrebno morda 
spremeniti nekatera določila sindikalne liste), 
pa je bila v razpravah o pomoči organizacijam v 
gospodarskih težavah večkrat omenjena osebna 
in kolektivna odgovornost posameznih na vseh 
ravneh - od delavca do tistega, ki daje včasih 
politično podporo neustrezni investiciji.

Ob tem se pojavljata še dve dilemi:
— v katerem sporazumu naj najdejo svoje 

mesto delavci TOZD in OZD z več panogami 
(naj se ravnajo po panožnem, teoretično pra
vilnejšem načelu ali po ..podjetniškem", krv
nem, načelu nujne solidarnosti);

- nasprotje med politiko inflacije in vzga
janjem delavcev na vseh ravneh v resnične sa
moupravljavce, nosilce smotrnejšega gospo
darjenja.

Druga od dilem dobiva prav na področju 
razporejanja dohodka nezaželeno usmeritev.

Nedvomno bo pozornost kritikov sporazuma 
osredotočena na ekonomske posledice razpo
rejanja dohodka, saj delitev dohodka v spora
zumu z blizu 60.000 zaposlenimi prav gotovo 
lahko bistveno vpliva na (ne)realizacijo ciljev 
družbenoekonomske politike v republiki.

Kdor podrobno sledi vsebini členov (denimo 
6.) sporazuma, bo uvidel, da ob spoštovanju 
sporazuma ne sme priti do kršitve splošnih 
razmerij v delitvi družbenega proizvoda na 
področju SR Slovenije.

Ta obveznost bo morala biti - ob nekaterih 
neznankah v obrazcih iz členov 4, 5 in 14 - 
letos še zlasti poudarjena.

Ob analizi obrazcev iz 4. člena lahko vidimo 
pomemben vpliv števila pogojnih ur in podra- 
žitvenega količnika. Sami instrumenti samo
upravnega sporazuma omogočajo sicer skupni 
komisiji, da ne glede na omejitve iz družbeno
ekonomske resolucije pravilno usmerja delitev, 
vendar bo glede na veliko število podpisnic 
izredno težko delovati diferencirano po posa
meznih udeležencih, kar lahko v največji meri 
prispeva k realizaciji ciljev sporazuma.

Vseeno lahko pričakujemo objektiven dvig 
kvalifikacijskega količnika pogojnih enot eno
stavnega dela za kakih 15 %, kar bo narekovalo 
skupni komisiji dolžnost, da se le delno (morda 
3 %-4 %) posluži pravice uporabe podražitVe- 
nega količnika v letu 1974.

Ostro pa bo treba v skladu ,s sanacijskimi 
določili 78. člena stopiti na prste kreatorjem 
nerealiziranih sistemizacij, pripravljenih samo 
zato, da bi pridobili pravico do večjega deleža 
osebnih dohodkov v delitvi.

Samo vključevanje podražitvenega količnika 
v obrazec je ustrezen način vključevanja di
namičnega aspekta v delovanje obrazca, pri 
čemer je srž njegove vključitve v ideji, da so 
udeleženci pri enakem dvigtl življenjskih stro
škov in dohodka v primerjavi z izhodiščnim 
obdobjem upravičeni obdržati realno enaka 
razmerja v delitvi Na drugi strani pa se pravica 
do večjega nominalnega zneska v delitvi hitreje 
povečuje udeležencem s podpoprečnimi oseb-

med delavci, so v neposrednosti svojih 
tako pomembna, da ne moremo mim0 ■ 
sporazuma tudi s tega stališča.

Tu lahko presodimo, da je nov kon®ej? 
moupravnega sporazumevanja (in Sp°™ 
gradbeništva mu zvesto sledi) z uveljavil*
analitične metode ocenjevanja popreč
lovnih učinkov poprečnih delavcev na1
delovnih mestih (le tako smemo razuiti6*!^
tivna razmerja iz 14. člena) podal P° ,(
okvire medsebojnim razmerjem delavce®, ^ 
litvi osebnih dohodkov. Ob relativnih ra* J ^
pa se je potrebno upreti razlagam, da sjJ,|rile 
tivna razmerja med teoretičnimi 
lovnih mest že tudi element določanja 0^(j. 
dohodkov posameznikov. Take razlag®.,(.° 
vzdržne, saj so osebni dohodki v P.rfM 
odvisni od doseženega dohodka, v drUg1^.^ 
gibanja življenjskih stroškov, kar PovZf%0i]i 
so osebni dohodki v jugoslovanskih raZ ^ 
še vednn sestavlieni iz ..socialnega" P* ^ rbše vedno sestavljeni iz ..socialnega" 
nostnega" dela.

Če analiziramo instrumente spora* 
stališča pospeševanja smotrnosti v PoS,4‘. 
udeleženca, lahko ugotovimo, da prek* afJ
— nosilca interesa gospodarjenja sp°“ |torij 
večjo proizvodnost in donosnost. Sam 3,5 ji 
v letu 1974 (ob podražitvenem količnik .IJ1 
izdelan tako, da za pogojnega enostav® ^«1!
lavca zagotavlja udeležencu mesečih3, ®jp 
tično le 1.663 dinarjev bruto ali približa 
dinarjev neto, od tu naprej pa delavec . 
vsako nadaljnjo enoto dohodka le še hj t 
enote kot sredstva za bruto osebne d® 'tč 

Ko udeleženec začne ustvarjati 
izredno ugodnih tržnih razmerah, L,
vsako nadaljnjo enoto sredstev za brut° ]'
dohodke ustvariti kar 4 enote dohodk®^ .•:% 
se njegov interes za ustvarjanje nadaljni 
dohodka nikoli ne konča, obenem Pa^|f 
počasi oblikuje občutek za smotrnost,

Možnost povečanja osebnih dol1®.
skladu z rastjo proizvodnosti je za 0 2/U(]
gradbeništvu še toliko bolj pomembna 
velikega povpraševanja.po delovni siljn ^ rth 
popoldanskem trgu, kar bi ob omej613 |#,Dlpopoldanskem trgu,
nostih oblikovanja osebnih dohodkov 
združenem delu vodilo k stagnaciji ah
zadevanju proizvodnosti. . /r 1

Tudi 8. in 17. člen sta s svojo vsebih^Jpl) 
vodili k smotrnemu gospodarjenju,
pa bomo lahko zabeležili zaželen® Mri 
šele ob urejenem stanju na trgu rep , - 
skega materiala. . š

Kot zaokroženo oceno sporazu^^i riie.
podamo mnenje, po katerem jc spo^
redil pomemben korak na podr® 1 
upravnega sporazumevanja v sekunda* 
njegovi sestavljavci pa bodo morah y ijrilo 
navedene pomanjkljivosti, vgrajeva,(, 
razum
drugi sporazumi, 
dikatov, da

:ne pomanjKtjivostt, vgrajv- pF, 
ustrezne elemente, ki jih 

sporazumi, ob tem pa je prav '
store vse za odpravo 

institucionalnih pomanjkljivosti
proces samoupravnega sporazumeva'

Predsednik 
komisije za 
samoupravnih 
Slovenije

.■azumevanl3 
MIRAN MlKMj 
izvršnega^^
presojo 

sporazud1
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jan?

ois?

ieJ"
z3ni,
no«!

delavec, kaj je sploh to?
^tevjlnim dijakom in študentom, ki so se - že po tovarniški tradiciji - v 

se je zdelo, da je najbolje, če si na vprašanje iz naslova.
počitnicah zaposlili v Saturnusu, 
kar sami odgovore

r°či avgustovski dnevi se sicer zde popreč-
l0witiai-U ^e*ovnemu človeku edinole primerni za na-uiakan-

Je v morju ali za posedanje v hladni senci z
0dk'|j^im Pivom v rokalr, toda ... so tudi dmgačni 
e|ež;fr.Je’ ^i lahko rekli. Predvsem tisti, ki še vedno
' 113 c'e^ovn^1 n”165!!!1 in čakajo na „svoj
g3WU/eK'- ^°’ tokrat ne bi govorili o njih, tem- 
‘' c bi dali besedo tistim mladim ljudem, ki se

iceP

.

iot',1 Dj,

torei ne „delajo“ v običajnem po- 
‘Jeit^^cle, vendar le niso vsega poletnega po- 
e časa namenili za oddih, razvedrilo, po-

Je in druge sončne mladostniške užitke. 
^terjt^ ■''h pač že je ... Dali smo besedo ne-

1 Strupih

mladincem, ki so se vsaj za mesec dni
a nav” bodo šli na delo v tovarno. Tam jim 
^ufftudg^ Pravijo „praktikanti“ ali kar na kratko
Vfivi ntie '■ Dobro, ne mislimo se opletati z na-
^ iUdje nas je zanimalo, kako so se mladi

iDnj
t C' ZakaJ so sploh šli delat v (zanje) neznane

tovarni, kako so sprejeli delavce in

o p razmere in kaj nameravajo napraviti s 
no ■ | ^ °bljenim počitniškim zaslužkom. Prav-
d^Nj, SlTl0 inieli pripravljeno celo kopico vpra-

1 smo•0d^je Razmišljali, kje bi lahko dobili pri delu(je u
mladih „dopustnikov“, smo se 

pa ^na ljubljanski Saturnus, kjer vsako po-
iilil^ktoStežaj 0(tpro vrata študentom in dijakom.
* je k*Ca kab°vskega sektoija Karla Novak 
'pL »Mladm naravnost povedala:
3lj*T0bili ža C1 Prav dobro vedo, da bodo pri nas 

^eti ; b°slitev v počitnicali, to je že tradicija!
* V^Q lei0 ^a 86 tega prav dobro zavedajo, saj

is,Tl'Cl trpk Padejo trkat na vrata, ne da bi nam
C#'H ba H'i;— -- - -\ bajati razpise v časopise ali kaj po-

koristi ima Saturnus od prakti-
e^Hbidobu Sni° vprašali, da bi osvetlili tudi ta, 

i l',fh'lv Pravih ^°m0b nam ie zel° dragocena, če-
'“d/^tih. p'Dnia delajo ne na pomožnih delovnih
i -j-Krv. na *„ j. i.,. _ ___ j,m nN ^t po”] - 5 ^ lumvv/ nji-jtvzv
dP^V^ siemo na letni oddih večino delavk. 
V °rie • ‘‘6 bnaj° tudi one otroke, ki bi radi na

škS.^te jp, ^am’ kako pri vas sprejmete prak- 
^V^iprei •• ° P°tem ravnate z njimi? “

jih Se m Popravimo popoldanski seminar, 
Sa,v. r*3nimo S nodietiem niponvr> zoorln-oi%' samoi,n 1?° S Podjetjem, njegovo zgodo- 

l^|fji^.0stj° nnPravJianiem in — še prav posebej s
^ L D'b’ da ^ 5e^U- Navsezadnje ne smemo po- 

elovna organizacija z zaposlitvijo

praktikanta naloži na pleča veliko odgovornost. 
Kaj, če se tak.mladinec ponesreči? Dobro, za
enkrat je bilo pri nas vse v redu, vendar pre
vidnosti nikoli ne more biti dovolj. Sicer bi bilo 
bolje, da vprašate njih same, kako ravnamo z 
njimi in kako se počutijo v Saturnusu. Le ne
kaj ... pri nas je sprejemanje praktikantov na 
delo med počitnicami že dolgoletna praksa, zato 
imajo naši delavci in mojstri veliko izkušenj, kako 
je treba z njimi ravnati. Prav zato bi si upala 
trditi, da so pri nas zadovoljni, čeprav priznavajo, 
da delo nikakor ni lahko. Nekaj bi pa le vprašala: 
kaj je bolje, da se mladi med počitnicami zaposle 
- vsaj toliko, da spoznajo delo v tovarni — ali da 
se potepajo? Mislim, da je počitniško delo del 
vzgoje!“

Tako - šli smo na potep po tovarni. Mladih 
sogovornikov ni bilo treba pretirano iskati, saj jih 
je po vseh oddelkih lepo število. Danilu Strupihu 
je bilo videti, da mu kljub monotonemu delu ni 
zmanjkalo dobre volje in besed ni bilo treba 
„vlcči“ iz njega:

,.Hodim na šolo za poklicne fotografe. Imam 
šestnajst let in sem doma iz Ljubljane, z Viča. 
Zakaj sem šel delat? Če povem po pravici, nisem 
natančno vedel, kaj naj bi počel med počit
nicami. Zakaj bi se dolgočasil, sem si rekel in se 
oglasil v Saturnusu. Navsezadnje me zaradi me
seca dni ali kaj več dela še ne bo konec mar ne? “ 
se je nasmejal, kakor bi hotel reči, da tako zelo 
naporno pa delo spet ni.

L'4
Ivan Andročec

l^j^KA ENOTNOST-

„Moram reči, da sem z delom kar zadovoljen. 
Delavci so nas v redu sprejeli medse,, tako da 
pravzaprav ni občutiti nobenih razlik med red
nimi in nami, praktikanti. Sploh nas ne gledajo 
zviška in še manj mi njih.“

„Zanimalo nas je, koliko računa, da bo zaslužil 
in kaj bo počel z denarjem?

„Natančno ne vem, kakšen bo zaslužek, kar je 
odvisen od učinka vse skupine. Redni delavci že 
vedo, vsaj od—do, mi pa nimamo nobenih pri
merjav za' računanje. Nimamo občutka ... No, 
saj to bo šele moja prva plar^a ... Načrtov pa še 
^imam, vsaj ne bolj natančnih, kaj bom z de
narjem. Najprej moram videti, koliko ga bo, 
potem pa že ...“

Ivan Andročec je bil nekaj starejši — osemnajst 
let - in je prišel iz poklicne grafične šole. Bil je 
zanimiv sogovornik, ker ni bil novinec v tovar
niškem delu, kakor večina njegovih vrstnikov, 
temveč so letošnje počitnice že četrte, ko se je 
zaposlil:

ŠT. 32-17. AVGUSTA 1974

„Če povem po resnici, bi raje delal v Avto- 
montaži, ker sem bil tam že prejšnja leta in mi je 
bilo delo všeč. No, ker letos nisem dobil prostora 
pri njih, sem prišel v Saturnus in ni mi žal, čeprav 
me sprva- ni preveč vleklo. Delo ni pretežko in 
tudi ne preveč monotono, ker sem šofer. Prav
zaprav prevažam transportne vozičke iz oddelka 
v skladišče in nazaj.

Najbolj zabavneje kljub vsemu v polurnem od
moru, ko se zberemo prijatelji, izmenjamo novice 
ali pa udarimo malce nogometa na dvorišču. Dru
gače pa moram reči, da delovni čas še kar hitro 
mine, čeprav je zjutraj vstajanje pred šesto malce 
nerodna stvar in so zadnje ure poti drugi precej 
vroče. Da, avgustovska vročina nam pa res — 
razen popoldne na kopanju — nič kaj dobro ne 
dene.

Za razpored denarja imam pa že natančen 
načrt. Lep delež bo šel za šolske knjige in druge 
potrebščine - saj veste, da je vsako leto dražje — 
kar bo pa ostalo . .. bom videl. Zapravljati že ne 
mislim, ker vem, kako sem ga zaslužil. ..“

Vero Horvatič smo najprej vprašali, če že ima 
kakšne „izdelane“ načrte v zvezi s svojo plačo.

„Z dekleti je po navadi tako, da znajo denar 
bolje obračati kot fantje. Kako je z vami, potrju
jete to pravilo ali ne? “

„Ne vem, kakšne načrte imajo kolegi, ki delajo 
v našem oddelku in drugje. No, sama sem že 
nekaj razmišljala, seveda, saj to sodi k odločitvi, 
da bom šla delat v tovarno. Najprej bodo na vrsti 
šolske knjige, nato bodo sledile nekatere ma
lenkosti ... Bolj podrobno mi pa ni treba po
vedati, mar ne? “

Vera je doma iz Zadobrove pri Ljubljani, stara 
je sedemnajst let, letos pa bo šla v 4. letnik 
srednje gradbene šole.

„Moram povedati, da bom delala v Saturnusu 
res samo mesec dni. vendar sem bila že pred tem 
na praksi — tudi mesec dni — na terenu. Geo
dezija me zelo veseli in bom šla verjetno pri
hodnjo jesen ha fakulteto.

V Saturnus sem prišla zato, ker je tu zaposlena 
moja mama, in mi je že prej povedala, kaj bom 
delala in kakšne so razmere v podjetju. Slišala 
sem, da je veliko primerov, da otroci delavcev 
hodijo na prakso v Saturnus. To se mi zdi kar v 
redu in lahko rečem, da zdaj mamo lahko dru
gače razumem. Priznam, da me jc sprva morala 
malce pregovarjati vendar mi zdaj ni žal. Morda je 
bilo le prva dva dneva bolj žalostno, ker nisem 
nikogar poznala in smo sc tudi v odmoru bolj

Vera Horvatič

Dejan Perovšek

gledale kot pogovarjale. Potem je šlo hitro na 
bolje, še celo pa takrat, ko sem povedala, da tudi 
moja mama dela v Saturnusu. Ne, z mamo sva v 
različnem razporedu, tako da ne hodiva skupaj 
na delo ...“

Od vseh mladih, ki smo jih srečali na delu v 
Saturnusu, je bil Dejan Perovšek najmlajši - 
komaj petnajstletnik. Doma je z Viča iz Rožne 
doline, po vsem videzu iz dobro situirane dru
žine, tako da ne bi mogel govoriti, kako ga je 
stiska pognala na delo, čeprav samo v počit
nicah ...

„Smo prav uganili? “
,.Pravzaprav res. Oče je inženir, vendar moram 

povedati, da je tudi on v mladih letih hodil na 
prakso v tovarno, tako da zdaj samo ..nadaljujem 
tradicijo". Letos sem v tovarni prvič, kot delavec 
namreč, sicer pa sem jih že veliko videl od 
znotraj. Me pač veseh, ker študiram strojništvo 
na srednji tehnični, kasneje bom pa morda šel na 
fakulteto. Vsaj prvo stopnjo ...

Če mi je nerodno zaradi kolegov? Sploh ne! 
Res je, da nas je šlo delat čez počitnice iz razreda 
bolj malo — morda štirje ali pet — vendar se s 
prijatelji lahko dobim kasneje, popoldne, na ko
panju. Le mama pravi, da me zdaj, po novem, ni 
nikoli doma .. .

Zaslužek bo menda kar v redu, tako da bo šlo 
nekaj na hranilno knjižico, nekaj pa kot prvi 
delež za motor."

Zanimivo je, da je tudi Dejan imel nekaj pri
pomb na „prva dva dneva", vendar je sam pri
znal, da se mlad človek lahko zelo hitro privadi 
na novo okolje.

Zanimalo nas je še, kaj bo povedal o „svojih“ 
praktikantih oddelkovodja Janez Turk:

„V Saturnusu sem že devetnajst let in kar 
pomnim, smo jemali praktikante. Je pač tako, da 
imamo ravno čez poletje največ dela in bi nam 
hudo narobe hodilo, če ne bi napolnili praznine z 
mladimi. Res nam veliko pripomorejo, da delo 
normalno teče. Vedeti je namreč treba, da gre pri 
nas največ za dela v liniji, kjer se vsak številčni 
primanjkljaj hitro pozna.

Mislim, da se pri nas kar dobro počutijo, saj je 
velika večina takih, ki pridejo spet prihodnje 
poletje ali celo večkrat. Zanimivo se mi pa zdi, da 
se za delo k nam prijavljajo največ fantje, čeprav 
je delo pretežno žensko. Naj povem, največkrat 
je delo tako, da zahteva sorazmerno enolične in 
ponavljajoče se gibe. V takem so dekleta kot 
doma, fantje pa kaj kmalu začnejo razmišljati, 
kako bi se dalo napraviti drugače. No, potem me 
prosijo, če jih vsaj za nekaj dni dam drugam ..

Janez Turk se je kaj zgovorno nasmejal:
„Fantje so pač taki! Saj jih imamo dobro pre

študirane, vendar oni ne vedo, da imamo zanje že 
vnaprej pripravljeno zanje primerno delo. Če je le 
mogoče... Sicer pa moram reči, da so vsi le
tošnji praktikanti pridni delavci in da smo vsi 
zadovoljni

No, drugo leto se bomo menda pa spet srečali. 
Vsaj z večino od njih!" IGO TRATNIK
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KAKO V GOSPODARSKIH ORGANIZACIJAH 
ZDRUŽENEGA DELA V MISLINJSKI DOLINI URESNIČUJEJO 
DOLOČBE »SINDIKALNE LISTE««?__________________________

Še zmeraj 
nekatera

nerazumljiv a 
odstopanja

Služba družbenega knjigovodstva je zaprosila za podatke, kijih 
je potrebovala pri pripravi analize o uresničevanju sindikalne liste, 
vse temeljne organizacije združenega dela in organizacije zdru
ženega dela, tudi s področja negospodarstva, žal pa so le štiri ne
gospodarske organizacije združenega dela odzvale prošnji. Tako so 
prvič lahko ugotavljali uresničevanje določb sindikalne liste le v 
gospodarskih organizacijah združenega dela.

Kar zadeva najnižji osebni dohodek, je v obdobju januar-maj 
na območju občine Slovenj Gradec 25 zaposlenih (v gradbenem 
podjetju in v Tovarni meril) prejelo nižji mesečni osebni dohodek, 
kot ga določa „sindikalna lista". V več organizacijah združenega, 
dela pa je bil najnižji mesečni osebni dohodek le za malenkost višji 
od tistega, ki je določen s sindikalno listo za polni delovni čas in za 
normalni delovni uspeh Večjih odstopanj tudi ni pri izplačevanju 
nadur, dodatkov za delo ob nedeljah ter praznikih pa za deljen 
delovni čas. Tudi dnevnic ne izplačujejo v višjih zneskih, kot jih 
določa sindikalna lista.

Precej različno določajo v organizacijah združenega dela v 
Mislinjski dolini terenski dodatek ter nadomestilo za ločeno živ
ljenje, prav tako pa tudi stroške za prevoz na delo in z dela. Sicer 
pa v dveh organizacijah združenega dela (veterinarska postaja in 
gozdarstvo in lesna industrija) priznavajo za regres za prehrano med 
delom več kot 100 dinarjev na zaposlenega na mesec. V petih 
organizacijah združenega dela in sicer v Tovarni meril, Industriji 
delovnih zaščitnih sredstev Prevent, Tovarni usnja, Kolinski - 
TOZD Slovenj Gradec in v Gostinskem podjetju Pohorje, pa iz
plačujejo mesečno manj kot 100 dinarjev regresa za prehrano na 
zaposlenega.

Največja odstopanja od sindikalne liste pa je mogoče ugotoviti 
pri nagradah učencem v gospodarstvu pa tudi pri odpravninah in 
nagradah ob delovnih jubilejih Kar pet organizacij združenega dela 
je na začetku leta izplačevalo vajencem nagrade v prvem letu uče
nja po 150, 200, 250, 350 oziroma 450 dinarjev. Pri teh orga
nizacijah združenega dela, in sicer pri Brivsko-frizerskem salonu 
Maja, Mene Celje - TOZD Slovenj Gradec in Kolinska Ljubljana - 
TOZD Slovenj Gradec, pa so nagrade za vajence v tretjem letniku 
nižje, kot pa jih prejemajo varjenci v nekaterih organizacijah zdru
ženega dela za uk v prvem letniku. Razlike v nagradah vajencem so 
več kot očitne in nesprejemljive.

Od 16 organizacij združenega dela s področja gospodarstva do 
konca maja letos kar v devetih niso porabili niti dinarja za stro
kovno izobraževanje, v šestih pa manj kot 1 % od bruto osebnih 
dohodkov.

Kar zadeva regres za letni dopust, so se v petih organizacijah 
združenega dela odločili za najnižji regres (600 din), v štirih pa za 
najvišjega (900 din). Precej različno v organizacijah združenega 
dela izplačujejo tudi odpravnine delavcem ter nagrade ob delovnih 
jubilejih

Iz analize o uresničevanju določb sindikalne liste v gospo
darskih organizacijah združenega dela na območju občine Slovenj 
Gradec pa sledi še ena ugotovitev: zaposleni v kmetijskih, trgovskih 
in obrtnih delovnih organizacijah niso v enakem položaju z za
poslenimi v drugih gospodarskih dejavnostih, saj prejemajo nižja 
nadomestila, regrese in druge prejemke kot-drugi zaposleni, kar je 
predvsem posledica položaja kmetijstva, trgovine in obrti.

(An)

- NA LINIJI 323-554

VELENJE
Na zadnjih sestankih po sa

moupravnih delovnih skupinah 
so zaposleni v Rudarsko elek
troenergetskem kombinatu Ve
lenje na predlog predsedstva 
osnovnih organizacij sindikata 
tega kombinata 'razpravljali o 
predlogu sporazuma o pravilih

finančnomaterialnega poslo
vanja konference osnovnih or
ganizacij sindikata, o predlogu 
spremenjenega pravilnika o po
slovanju blagajne vzajemne 
pomoči ter o predlogu pravil
nika o pogrebu članov kolek
tiva kombinata. (vš)

MINI INTERVJU

VIKTOR ERŽEN, PREDSEDNIK 
KRANJSKIH SINDIKATOV

DOBRO PRIPRAVLJENI 
NA KONGRES

„Čeprav smo se časovno nekoliko „odmaknili“ od sprejema repu
bliške in zvezne ustave in so mnogi prepričani, da je s tem že vse oprav
ljeno, ostaja za sindikate v naši občini tudi poslej osrednja programska 
naloga dosleno uresničevanje ustavnih določil o združenem delu. To, kar 
ustava še posebej poudarja, da je treba delavcem v temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela dejansko omogočiti neposredno odločanje 
o ustvarjenem dohodku, da se ob tem krepi zavest, da je njihov položaj 
mogoče izboljševati le s povečanjem produktivnosti dela z različnimi 
oblikami poslovnega sodelovanja in interesnega povezovanja, bodo 
morale naše osnovne organizacije doseči za vsako ceno.“

To je bila le ena od osrednjih ugotovitev Viktorja Eržena, predsednika 
občinskega sindikalnega sveta v Kranju, ko smo se pred dnevi pogovarjali 
z njim o delu kranjskih sindikatov v predkongresnem obdobju. Takole je 
pripovedovat

„Med akcijami, ki se jih bomo lotili med prvimi, naj omenim nujno 
potrebno usklajevanje letošnjih gospodarskih načrtov organizacij zdru
ženega dela z družbenoekonomskim načrtom občine za leto 1974. 
Izkušnje so nam pokazale, da smo se zadnja leta premalo dogovarjali o 
tem, da moramo ne glede na interese posameznih podjetij gospodarsko

politiko občine oblikovati enotno in v okviru nje tudi reševati vse P'® 
bleme. Tega, da bi vsak načrtoval zase, gotovo ne bomo mogli več 
pustiti. Kot dokaz za to, da se bomo morali dogovarjati, naj ometi1' 
med mnogimi en sam značilen primer. Zadnja leta nas posebno sP 
visoka stopnja zaposlovanja, vemo pa, da bi hkrati s tem morala naraše 
tudi produktivnost, toda v praksi je vse drugače. Naše delovne orgajj 
zacije intajo še vedno preveč polkvalificiranih ali nekvalificiranih “ 
lavcev, občutno pa jim manjka kadrov z višjo in visoko izobrazbo, 
tem, kaj storiti, tako v organizacijah združenega dela kot v občini, h1 
morali tudi čimprej začeti dogovarjati. Sindikatu smo že predlagali P 
katere spremembe k sprejetemu družbenemu dogovoru o kadrov 
politiki v občini, predvsem tistega dela, ki zadeva vprašanja zaposl 
vanja." t

Kot povsod, tudi v naši občini sindikatu pripisujemo poseben potf 
uveljavljanju delegatskega sistema. V občinskem zboru združenega o6 
je zdaj vključenih veliko število novih delavcev, zato bomo morali P, 
skrbeti za stalne oblike njihovega izobraževanja. Že takoj po dopust 
bomo organizirali za delegate v TOZD prve seminarje, saj se zavedali1 
da je ta čas ena izmed naših najvažnejših nalog, da jih čimprej seznani 
z njihovo vlogo in dolžnostmi pa tudi z vprašanji, o katerih bodo 
zboru združenega dela sprejemali odločitve in jih potem posredov 
delavcem v njihovih podjetjih. Jeseni bomo, kar je še naša dolgol® ( 
praksa, organizirali še sindikalno politično šolo, „nadaljevati“ pa na^ 
ravamo tudi s seminarjem za člane samoupravne delavske kontrol® 
organizacijah združenega dela. d

,,V okviru gorenjskih občinskih sindikalnih svetov smo se tudi 
dogovorili, da se bomo predkongresnih priprav lotili kar se da zavzet0 
temeljito. Tako smo že pregledali ključe za sestavo delegatov za kol# 
ZSS. Sindikati v Kranju pa smo izdelali tudi poseben delovni prograb1 
predkongresno obdobje. Tako bomo na zborih delovnih ljudi v 
med drugim organizirali razpravo o družbeni vlogi, nalogah ter org3 
ziranju sindikatov in zveze sindikatov. In ker smo v Kranju tudi v p# 
uresničili vse sklepe 4. konference slovenskih sindikatov, sem prepti0 . 
da bomo uspešno opravili tudi priprave na novembrski kongres RS ZS

Ustava postaja samoupravna praks
Nadaljevanje s 1. strani

janje naših skupnih potreb, smo 
v začetku letošnjega julija na 
sestanku delegatov osnovnih 
organizacij sindikata sklenili, da 
bomo ustanovih krajevno kon
ferenco zveze sindikatov, ki bo, 
pač zavoljo tega, ker nima sta
tutarne yeljave, nekakšen posve
tovalni organ, hkrati pa naj bi 
bila koordinator vse naše dejav
nosti in pobudnik prizadevanj 
za dosledno uveljavitev oblasti 
delavskega razreda."

Na ustanovni konferenci so 
najprej govorili o dosedanjih iz
kušnjah sodelovanja medvoških 
sindikalnih organizacij. Že več 
kot pet let so se predsedniki 
izvršnih odborov sestajali in se 
dogovarjali o,skupnih akcijah, 
denimo o referendumu za zdru
žitev delavskega in kmečkega 
zavarovanja, o krajevnem samo
prispevku in o solidarnostni sta
novanjski gradnji, o enotnem 
regresu v vseh organizacijah 
združenega dela in o graditvi 
novih športnih rekreacijskih 
objektov.

„Izkazalo pa se je, da taki 
občasni sestanki, ki smo jih 
sklicevali na pobudo sindikalnih 
delavcev v naših največjih orga
nizacijah združenega dela, ne 
zadoščajo več", je dejal inž. 
Mario Koprol, predsednik sindi
kata v Colorju. „Krajevria skup
nost vse bolj postaja osnovna 
celica samoupravne družbe. 
Stare izkušnje in nove naloge so 
nas spodbudile, da smo se odlo
čili za ustanovitev krajevnega 
sindikata."

letih zgradili v Preski 216 stano
vanj , medtem ko o gradnji sam- 

- skega doma še niso rekli zadnje 
besede.

Vinko Pevec, predsednik sin
dikata v Donitu, je na ustanov
nem sestanku med drugim po
vedal:

„Če bo vsaka delovna organi
zacija samostojno urejala svoje 
stanovanjske potrebe, potlej se 
lahko vsaj polovici teh stano
vanj odpovemo."

Predsednik sindikalne organi
zacije v Donitu je še predlagal, 
naj bi prispevno stopnjo za sta
novanjski sklad povečali od 6 % 
na 8 %, s tem da bi tako pri
dobljena sredstva ostala v lasti 
temeljnih organizacij. Stano
vanja v Preski in samski dom pa 
bi gradili vsi delovni kolektivi. 
Njegov predlog je konferenca 
soglasno sprejela.

Že na sestankih osnovnih sin
dikalnih organizacij, na katerih 
so razpravljali in sklepali o usta
novitvi krajevnega sindikata, so 
delavci tudi predlagali, naj kra
jevna konferenca obravnava 
vprašanja s področja šolstva in 
izobraževanja, prosvete in re
kreacije delavcev. Ko so torej 
člani sindikata podprli predlog 
o ustanovitvi krajevne sindikal
ne organizacije, so hkrati tudi 
povedali, kaj od nje pričaku
jejo. Te njihove predloge in za
hteve so zapisali_y osnutek za
časnega poslovnika in v sklepe.

v Vzgojnem zavodu Smlednik. 
Vanjo bodo pošiljale svoje dele
gate osnovne sindikalne organi
zacije, v koordinacijskem od
boru pa bodo predsedniki izvrš
nih odborov. Konferenco bodo 
sklicevali najmanj dvakrat let
no, za stališča, priporočila in 
dogovore pa se bodo odločali 
na osnovi skupnega dogovar
janja in sporazumevanja vseh 
ustanoviteljev, se pravi, da od
klanjajo možnost slehernega 
preglasovanja. Krajevna skup
nost se bo letošnjo jesen, v sep
tembru ali oktovru, — organizi
rala kot delegatska samouprav
na enota in v statutu te skup
nosti bodo zapisali, kako naj se

I

ustanov — od gasilcev, ^ 
skih svetov. Kako torej 2« 
viti, da bi bil delavski ^ 
organiziran kot oblast n3 
področjih družbene • ,£ 
nosti? Kaj bo treba stol* j 
bo ta oblast rasla iz tel#
organizacij združenega dej3’
rej od tam, kjer naj bi 
začeli uveljavljati svoj pr j 
vseh telr vprašanjih boh10 ; 
brž morah še kar pre#J 
voriti." j

Tudi o tem smo govori1 
krat naj zapišem samo 
njihovih misli.

BRANE PRAZNIK:

v njej organizirajo delavci. 
Br

KAKO BODO UVELJAVILI 
SVOJA SKUPNA HOTENJA

Povedal je, da bodo delovne 
organizacije v Medvodah potre
bovale do leta 1980 kakih 70 
novih enosobnih stanovanj, 145 
dvosobnih in 45 trosobnih sta
novanj, 18 garsonjer in 156 le
žišč v samskem domu. Predvi
devajo, da bodo v prihodnjih

Krajevno konferenco so usta
novile sindikalne organizacije v 
medvoških podjetjih Color, 
Donit, Aero-Celuloza, Tekstilna 
tovarna, Slovenija les-Sora, 
Gradles, Elektrarna; Kmetijska 
zadruga, Zdravstveni dom, 
Špedtrans, na osnovnih šolah 
Preska in Smlednik, v Vzgojno 
varstvenem zavodu Medvode in

1’raviia posvetovalnica UK
VPRAŠANJE:

Delam na delovnem mestu, ki je že samo po sebi nevarno, 
delovna organizacija pa kljub mojim večkratnim zahtevam in 
opozorilom ne zavaruje delovnega mesta, da bi vsaj delno pre
prečila morebitne poškodbe. Zanima me,'ali lahko delo, za kate
rega menim, da je življenjsko nevarno, odklonim, ah me lahko v 
takšnem primeru delavna organizacija kaznuje zaradi kršitve de
lovne dolžnosti. B. R,- LJUBLJANA
ODGOVOR:

Da bi zagotovil čintvečjo varnost delavcev pri deluje republiški

zakon o medsebojnih razmerjih delavcev v združenem delu v 47. 
členu določil, da ima delavec pravico odkloniti delo, če mu grozi 
neposredna nevarnost za življenje ozifoma obstaja neposredna 
nevarnost telesne poškodbe ah hujše okvare zdravja, ker ni zago
tovljeno predpisano varstvo pri delu. Delavec ima pravico zahtevati, 
da se nevarnost v čimkrajšem času odpravi. Če ste to že zahtevali, 
vendar delovna organizacija ni izvedla potrebnega zavarovanja, 
lahko delo odklonite in vam tudi v morebitnem disciplinskem 
postopku tega ne bi smeh šteti kot kršitev delovnih dolžnosti. Če 
opozorila res ne zaležejo, imate možnost zahtevati intervencijo 
inšpekcije dela. Menimo pa, da z resnim opozorilom na po
manjkljivo zavarovanje delovnega mesta ali delovnih sredstev, 
naslovljenih na ustrezno službo ali organe upravljanja, lahko zadevo 
rešite znotraj delovne organizacije. Kot rečeno, če je nevarnost 
resna, delo lahko odklonite, če pa le ni tako hudo in gre za manjšo 
nevarnost, opozorite pristojne organe, sami pa opravljajte delo 
naprej, vendar z vso skrbnostjo in pazljivostjo, kajti tudi delavec 
mora sam paziti na svojo varnost.

M. LIPUŽIČ

5rane Praznik je zdaj v Med
vodah sekretar koordinacij
skega odbora-krajevne sindikal
ne organizacije. Je delavec, kot 
so zapisali v začasnem pravil
niku, ki „profesionalno opravlja 
politične, strokovne, admini
strativne in druge naloge konfe
rence". Pred dnevi mi je pripo
vedoval, kaj vse, so napisali v 
sklepe ustanovne konference.

,,Za zdaj smo govorih pred
vsem o gradnji stanovanj in o 
izobraževanju, o otroškem var
stvu, športu in o rekreaciji. Ra
zen tega smo predlagali republi
škemu sindikalnemu svetu, naj 
za leto 1975 sprejme takšno 
sindikalno listo, ki bo zagotav
ljala enakopraven položaj vseh 
vej industrije. Priporočili smo 
TOZD, naj za potresno pod
ročje na Kozjanskem prispevajo 
enodnevni zaslužek in plačajo 
vsa dogovorjena sredstva za 
gradnjo spominskega doma v 
Kumrovcu. Po možnosti pa naj 
bi del prispevkov za nekdanje 
potresno območje v Bosanski 
krajini, ki je že skoraj zgrajeno, 
namenih za Kozjansko."

Na sestanku nekaterih usta
noviteljev krajevne sindikalne 
organizacije, ki ga je sklical inž. 
Mario Koprol, predsednik sindi
kata v Colorju, pa so govorih še 
o nekaterih pomembnih pod
ročjih sindikalne dejavnosti.

„Delavci bomo," so dejali, 
„zdaj, ko smo se organizirah v 
krajevni skupnosti, prisotni 
povsod tam, kjer bodo odločali 
o delitvi našega denarja."

„Lahko rečemo še drugače," 
je dejal Stane Vilar, ..slehernim 
delavskim dinarjem bo šel tja, 
kjer bodo odločali o njegovi 
porabi, tudi delavski delegat. 
Vse naše prizadevanje bi torej 
lahko poimenovali kot težnjo, 
da zdajšnjo ustavo uveljavimo v 
samoupravni praksi. Želimo, da 
bi bili proizvajalci prisotni pri 
vseh odločitvah. Res pa je tudi, 
da se delavci na področju kra
jevne skupnosti uveljavljamo 
kot člani številnih organizacij in

da Medvodam nihče ne
sar podaril in da bomo jj™ 
vse ustvariti sami. Zato M 
jemo naša hotenja in st^L
hkrati pa ne pozabljamo b
tista naselja izven me
krajevne skupnosti, kjer1
lavci iz naših podjetij." .i 

Vinko Pevec: ..Skup1# 
res bo terjal tudi bolj či 
nastop vseh aktivov mla ,
lavcev, ‘ ki že delujejo v
jetjih ..."

Stane Vilar: • ™

•JllGr
'Abolj enotno pohtiko do . 

ših delavcev in upokojeObj
jim bomo morah zagoto''#]
kot jim doslej damo,
hoteli uresničiti naše 
delitvi po minulem letu- ^ 

Janko Tribušon: ” 
vlagamo svoja sredstva v' ,iv$t 
tovarn in stiskamo P.^Spc 
pa smo prav do smrti P*., ^ 
pri pokojnini. In nimf" j|o$j 
bene koristi od tega, ‘čjP 
jetje, v katerem smo d®1 
de končno vendarle na tl. P
vejo in zagotovi 
cem boljše plače. Tud1 .bjb

rie n* # f 
svoji#

jenci so dah nekaj svojiijJCUGl UCU1 Utivaj j'ai
jenih sredstev za to, dJI® 
njihovo podjetje P°st refnoge. Zato predlagamo 1 JjIškemu sindikalnemu V Ji - 
naj bi bih naši stari de* č , 
naprej člani osnovnih .j] ^ 
nih organizacij, iz_ k3. ^ 
odšli v pokoj, in ‘ ’
vsaj majhen delež vseg3 A 

4olZkar je v podjetju zras1 
vega minulega dela “

Brane Prazni: t’f]
naših osrednjih bodo® f 1
pa bo prav gotovo P 
izkušenj in podpora PjW]j| 
vanju takšnega deleg#., ji-i! ■
stema, ki bo omog0'''v^'| 
sredni vpliv delavcev n _ 
ločitve.1

Ob koncu našeg3
so mi še rekli, da je sin3 ^ f
dela toliko, kolikor j’’je’; 
delavci žehjo. Teh -že K jr,
obilo, samo organizk3 
dela toliko, kolikor i« 
delavci žehjo. Teh že« .0h 
obilo, samo organizh3 y(Fl
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Težaven položaj 
slovenskega 
gledališča 

v Trstu
Po izjavi upravnega sveta Stalnega slovenskega gle

dališča v Trstu je finančni položaj te ustanove naravnost 
dramatičen. Tako obstaja nevarnost, da ne bodo mogli 
Pdčeti z redno gledališko sezono. Na svoji zadnji seji je 
^pravni svet objavil sporočilo, iz katerega sledi, daje gle
dališka delegacija obiskala vse župane slovenskih občin, 
deželnega odbornika za kulturo, predsednika tržaške 
Pokrajine in župana v Trstu. Vse ustanove so obljubile 
solidarnost oziroma, da se bodo zavzele za takojšnjo re- 
Shev problemov Stalnega slovenskega gledališča. Upravni 
Svet je ponovno ugotovil, da priznavajo ustanovi status 
Vse krajevne ustanove: tržaški, občinski in pokrajinski 

z resolucijami in sklepi upravnega značaja in deželni 
s posebnim zakonom, da pa ga še vedno ne pri

znavajo rimske oblasti. Položaj Stalnega slovenskega gle
dišča se torej ni bistveno zboljšal in zaradi tega je bil 
spravni svet prisiljen sprejeti nekatere omejitvene ukrepe 
Za naslednjo sezono. Gledališče jeseni ne bo šlo na tur- 
> po Sloveniji, za kar je bil prvotno že sprejet dogovor, 
ker so razpoložljiva sredstva zelo omejena. Razen tega je 
UPravni svet sklenil, da ne bo sodeloval na gledaliških 
Srečanjih Alpe-Adria.

LJUBLJANA, 14. AVGUSTA: Danes 
je Ljubljano obiskala osemčlanska dele
gacija francoske sindikalne organizacije — 
CFDT. Ob obisku republiškega sveta Zve
ze sindikatov Slovenije se je delegacija 
med drugim seznanila z nekaterimi zna
čilnostmi našega samoupravnega sociali
stičnega sistema, s pomenom in vlogo 
sindikalne organizacije in z izobraže
vanjem pri nas. Po razgovoru na repu
bliškem svetu Zveze sindikatov Slovenije 
je delegacija obiskala novi klinični center 
v Ljubljani.

Ob koncu uradnega dela obiska so si 
gostje iz Francije ogledali še nekatere kul
turne znamenitosti Ljubljane.

Sodelovanje 
med ZRN 
in SFRJ

Investicijske naložbe zahod- 
nonemških gospodarstvenikov v 
Jugoslavijo bodo v prihodnje 
uživale 40 % olajšave pri plačilu 
davka. Predlog zakona o davčnih 
olajšavah, ki gaje že sprejela za- 
hodnonemška vlada, predvideva, 
da so investicije v državah v raz
voju oproščene dela davkov.

Zakon bo veljal od 1. januarja 
letos, med' državami, ki jih za
deva, pa so prvič tudi Kuvajt, 
Jugoslavija in Romunija, ki so 
po merilih OZN uvrščene med 
države v razvoju. Takšne davčne 
olajšave pa ne veljajo pri na
ložbah v turistično gospo
darstvo.

V NDR ne poznajo inflacije
Osnovna živila, kot so meso, 

mleko, maslo, kmh, sladkor, riž 
in ribe, stanejo danes v Nemški 
demokratični republiki prav to
liko kot pred dobrimi desetimi

Inles

leti, ko je cene živil določila 
država. Državljani NDR plačajo 
kot prej za kilogram govejega 
mesa 9,80 marke, za kg masla 
10 ter za kilogram belega kruha 
marko. Kot navaja vzhodnober- 
linaks tiskovna agencija ADN, 
je znašal indek maloprodajnih 
cen (1960 = 100) leta 1965 — 
100,1 in v letu 1972 celo 99,9. 
Ker so se čisti prejemki prebi
valstva v NDR lani zvišali za 
5,6 %, od leta 1960 dalje pa za 
več kot 50%, se je življenjska 
raven v Vzhodni Nemčiji v zad
njih letih zelo izboljšala.

Po navedbah agencije ADN 
nameni vlada NDR za ohranitev 
stabilnih cen blaga in storitev

Rovanški dan na avstrijskem lesnem sejmu

5 S: 
tu?}

M

lahko bi storili
ŠE VELIKO VEC

v4,S' letu se je gospodarstvo med 
državama razvijalo na ustaljeni 
ravni,“ je dejal tovariš Verbič, 
„vendar s tem vseeno ne mo
remo biti zadovoljni.

Po realizaciji iz leta 1973 je 
zanimiva ugotovitev, da kljub 
temu, da blagovna menjava z 
Avstrijo v načelu ne zado- 

13 “tl "“le “ f^puuarsKo soue- voljuje, zavzema Avstrija v iz-
vj|()Ojo j med Avstrijo in Jugo- vozu slovenskih organizacij
fOTe 0ttia Posebej s Slovenijo združenega dela peto mesto, (v 
JSL Wj j/^aško. Odgovarjal pa Jugoslaviji 12 mesto), pri uvozu 
Wj, avstriise..^)rašanja slovenskih v SR Slovenijo pa celo tretje 
ii1^'Drt^jub j nov“iaiiev- mesto (v Jugoslaviji 6 mesto),

j 'itičn dokaj neugodnemu Pri tem znaša delež slovenskega 
mu ozračju v zadnjem izvoza v jugoslovanskem izvozu 

....

J^trijZ t0rek je bil na XXIII.r i a____.____ -3vcu lesnem sejmu v Ce- 
J V^ovanski dan. Kakor 
tO f ^Oda^i’ .Sta tudi letos ob temK KS1 aovemje 
;/jSnco skHcali tiskovno 

VljNce o}* Gospodaiske

40,3 %, delež slovenskega uvoza 
v jugoslovanskem uvozu pa 
44,6 %.'Izvoz iz SR Slovenije se 

. je v minulem letu v primerjavi z 
letom 1972 povečal z indeksom 
127, uvoz pa z indeksom 49,9. 
V letošnjem letu (podatki za 
prve tri mesece) so gibanja za 
nas manj ugodna, saj se je izvoz 
slovenskih organizacij zdru
ženega dela povečal samo z in
deksom 119,5, uvoz pa kar z 
indeksom 209,4.

Sejemski sporazumi z Avstri
jo tečejo obojestransko brez

nadaljeval tovarištežav
Verbič, „saj je njihova reali

zacija poprečno več kot 90 %, 
vendar pa v sporazumu, ki teče 
prek celovške zbornice, sode
luje po našem mnenju premalo 
koroških tvrdk. Po mojem mne
nju,“ je še poudaril predsednik 
gospodarske zbornice, „si bomo 
morali v prihodnje bolj priza
devati za dolgoročno usmerjen 
razvoj obmejnega gospo
darskega sodelovanja in pred
videti tudi nove konkretne 
ukrepe, ki bodo tako sode
lovanje pospeševali. V mislih 
imam mednarodno dehtev dela, 
tehnično in razvojno sode
lovanje ter skupna vlaganja v 
podjetja na obmejnih področjih 
pa tudi v energetske in druge 
infrastrukturne objekte. Med 
podjetji iz Avstrije in Jugo
slavije je doslej sklenjenih blizu 
40 pogodb o najrazličnejših 
oblikah sodelovanja. Sode
lovanje na področju pro
izvodnje vsekakor predstavlja 
zelo pomembno dejstvo. Zaradi 
tega še naprej proučujemo mož
nosti industrijskega sodelovanja

na področju proizvodne 
kooperacije, uporabe prostih 
proizvodnih kapacitet v Jugo
slaviji in vlaganje tujega kapitala 
v skupna podjetja.

Po uradnih podatkih je bilo 
ob koncu 1973. leta med 
avstrijskimi in jugoslovanskimi 
podjetji sklenjeno 26 spora
zumov o dolgoročni proizvodni 
kooperaciji. Med podjetji iz Slo
venije, ki so take sporazume 
sklenila, h Gorenje, Ferraht, 
Iskra, Libela, Mariborska li
varna, Mehanotehnika, Sijaj, 
SIP, Varstroj in Vega.“

Na tiskovni konferenci je 
bilo tudi precej govora o tu
rizmu, saj je bila lani po številu 
nočitev pri nas Avstrija šele na 
tretjem mestu. Naši gostje pa so 
v zimskem obdobju na avstrij
skem Koroškem že dosegli prvo 
mesto. Turistična izmenjava se 
obojestransko še povečuje. 
Tako bo, kot kaže, tudi letos, 
čeprav prvi meseci sezone tega 
niso obetali.

AA

Jugoslovanska podjetja so sorazmerno slabo zastopana na sejmu, saj jih je samo dvajset. Razstavljajo v organizaciji slovenske in hrvaške 
gospodaiske zbornice, in to predvsem sedežno pohištvo, različne druge lesne izdelke, športne rekvizite, tekstil in živila.
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letno kakih 10 milijard mark ali 
skoraj desetino državnega pro
računa. Maloprodajne cene do
loča in nadzira država, pri 
čemer proizvodni obrati nimajo 
pravice oblikovati končnih po
trošniških cen za svoje izdelke. 
Višje cene so upravičene le te
daj, če industrijska podjetja pri 
novih proizvodih, ki so jih dala 
na trg, lahko dokažejo višjo 
kvaliteto in višjo uporabno 
vrednost. Zato vzhodnonemško 
tržno gospodarstvo ne pozna in
flacije, ki se z rastočo inten
zivnostjo bohoti v zahodnih 
državah.

nž.

Avstrijski lesni sejem v Celovcu je prav gotovo eno najpomembnejših srečanj lesarjev Avstrije s proizvajalci lesnoobdelovalnih strojev in 
lesnih izdelkov z vsega sveta. Na letošnjem sejmu sodeluje na 120.000 kvadratnih metrih preko 1500 razstavljavcev, od tega skoraj 700 iz 
tujih držav.

KMALU IZIDE

RDEČI
ATOM

IZBOR IZ SVETOVNE RE
VOLUCIONARNE POE
ZIJE

V začetku septembra bo 
pri ČZP Delavska enotnost v 
Ljubljani izšel izbor iz sve
tovne revolucionarne poezije 
RDEČI ATOM. Knjiga sodi 
med publikacije Zveze kul- 
tumo-prosvetnih organizacij 
Slovenije v zbirko Umetnost 
in kultura, njen izid pa je 
poleg Kulturne skupnosti 
Slovenije finančno podprl še 
Koordinacijski odbor za 
pomoč žrtvam imperialistič
ne agresije pri Socialistični 
zvezi delovnih ljudi Slove
nije.

Izbor kljub nujni pro
storski omejenosti, objavlje
nih je petdeset pesmi, zaje
ma revolucionarno pesniško 
ustvarjalnost Evrope, Afrike, 
Azije in Amerike; poleg zna
nih pesniških imen so v 
RDEČEM ATOMU pred
stavljeni pesniški ustvarjalci 
do sedaj Slovencem manj 
dostopnih azijskih in afri
ških kultur. Izbor je pri
pravil Božidar Premrl. Upo
števal je seveda načelo umet
niške kvalitete, nadvse pri
vlačna pa je intimna ugla- 
šenost večine izbranih pesmi 
na tematiko, kjer je taka na
ravnanost dokaj redka. Ob 
pesmih posameznih avtorjev 
so v izboru navedeni osnovni 
biografski in bibliografski 
podatki.

Izbor svetovne revolucio
narne poezije RDEČI 
ATOM lahko služi kot po
magalo pri pripravljanju raz
ličnih proslav in praznovanj, 
saj zajema doslej manj znane 
oziroma pri nas še neobjav
ljene revolucionarne pesmi. 
V več kombinacijah je ob
javljeno pesniško gradivo 
mogoče uporabiti za raz
lične namene in za različne 
stopnje. Knjiga bo obsegala 
blizu 100 strani, njena cena 

/pa bo 16,— dinarjev. Naro
čiti jo je mogoče pri ČZP 
Delavska enotnost.
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

... v jugoslovanskih sindikatih

HRVAŠKA:

Za dopuste kaže bolje
Organizacije združenega dela v Zagrebu, ki zaposlujejo več kot 

280.000 delavcev, imajo med dopustniško sezono na voljo komaj 
4520 „turističnih“ postelj, kar pomeni, da v že tako redkih'počit
niških domovih „kandidira“ za eno posteljo 63 delavcev! Zato ne 
preseneča, da so zadnje analize pokazale, da predvsem zaradi tega 
ostaja 35 % vseh zaposlenih v zagrebškem gospodarstvu med dopusti 
doma, mnogi pa ga poleti sploh ne izkoristijo. Tudi razlogi za ta 
pojav so bolj ali manj znani: skromni mesečni dohodki delavskih 
družin so preveč obremenjeni, da bi si njihovi člani privoščih vsako 
leto še dopust ob molju.

Zato so pred dnevi ustanovili pri mestnem sindikalnem svetu v 
Zagrebu samoupravno interesno skupnost za oddih in rekreacijo. 
Njeno ustanovitev je že doslej podprlo 140 organizacij združenega 
dela, v mestnih sindikatih pa so prepričani, da se bodo zanjo odločila 
tudi preostala podjetja.

S sredstvi članic samoupravne interesne skupnosti naj bi v pri
hodnjih letih zgradili tri športno-rekreacijske center v Zagrebu, ob 
obah in v planinah pa hotele B kategorije s približno 3000 ležišči. Če 
jim bo ta akcija uspela, tako ocenjujejo zagrebški sindikati, bi lahko z 
leti omogočili 17.000 delavcem v mestu vsaj desetdnevni brezplačni 
dopust

Kdor več prispeva, 
naj tudi vee prejema

Med nezaposlenimi 
največ žensk

Kljub mnogim opozorilom druž
benopolitičnih organizacij se ženske 
na Hrvaškem še naprej teže zapo
slujejo kot moški. Po podatkih repu
bliškega žavoda za zaposlovanje je 
bilo lani od 1475 nezaposlenih de
lavcev z dokončano fakulteto ali 
višjo šolo 65 % žensk, v glavnem 
mlajših od 30 let Med 6800 nezapo
slenimi s srednjo strokovno izobraz
bo je bilo 65,9 % žensk, od 10.730 
nezaposlenih kvahficiranih m viso

kokvalificiranih delavcev pa je bilo 
47,6 % žensk. Ob tem dela blizu 
70 % žensk v nizkoakumulativnem 
gospodarstvu in slabo plačanih de
javnostih zunaj gospodarstva. Na po
ložaj zaposlene žene negativno vpli
va tudi premajhna zmogljivost otro
škega varstva in drugih oblik druž
bene zaščite. Pričakujejo, da bodo z 
ustanovitvijo samoupravnih skup
nosti te probleme hitreje in učinko
viteje razreševali.

Ena naših najpomembnejših letošnjih gospo
darskih nalog in nalog v prihodnjem obdobju je 
dograditev in utrditev ekonomskega sistema, to 
je sistema razširjene reprodukcije, cen, zunanje
trgovinskega in kreditno-monetamega sistema, 
ki naj bi, v skladu z določili ustave, zagotovil 
vpliv in odločanje delovnih ljudi o celotni druž
beni reprodukciji. Pri uresničevanju te naloge 
bomo morali odgovoriti še na mnoga idejna in 
praktična vprašanja, dejstvo pa je, da se - tudi 
zaradi neurejenega gospodarskega sistema - 
dobršen del ustvarjenega dohodka uporablja 
brez odločanja delavcev in pretaka v nasprotju z 
načelom delitve po delu. Če ne bomo v dogled
nem času začeli resneje razreševati teh pro
blemov, bo to močno vplivalo tudi na razvoj 
samoupravljanja v organizacijah združenega 
dela.

Razumljiva je torej zahteva, ki smo jo slišali 
na 2. seji CK ZKS - da moramo izoblikovati 
koncept samoupravnega sporazumevanja in 
družbenega dogovarjanja o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov ter zagotoviti, da bodo v 
vseh dejavnostih in po območjih podpisali 
samoupravne sporazume o delitvi osebnih do
hodkov. Zagotoviti moramo, da bo z vsebino 
samoupravnih sporazumov zagotovoljeno na
čelo nagrajevanja po delu, da bo v sporazumih V.B.

HRVAŠKA

Ozimnice na kredit
0D NAŠEGA DOPISNIKA

Hladen tuš 
za turizem

Tudi največji optimisti med 
črnogorskimi turističnimi de
lavci niso pričakovali tako mno
žičnega obiska domačih in tujih 
gostov v turističnih krajih 
Črnogorskega Primorja. Težko 
je reči, v katerem k_aju je več 
turistov: v Hercegnovem,
Budvi, Petrovcu, Sutomom ali v 
Ulcinju. Računajo, da je v tem 
času v Črnogorskem Primorju 
kakih 180.000 gostov. Kaže, da 
prednjačijo Ulcinj s 50.000 tu
risti, Budva in Petrovac s 
45.000, Hercegnovi in Igalo s 
40.000 turisti. ..

Kljub številnemu obisku tu
ristov pa dohodek turističnih 
organizacij ne bo bistveno večji 
kot minulo sezono, saj je turi
stično gospodarstvo prezadol

ženo. Mnogi gostinci so tudi 
zaskrbljeni zavoljo zadnjih po
dražitev nekaterih osnovnih živ
ljenjskih artiklov, saj je prišla 
podražitev v času, ko je naj večji 
obisk domačih turistov, ki 
bodo zato morali veliko bolj 
varčevati z denarjem, namenje
nim za dopust. Podražitev živil 
pa bo vplivala tudi na dohodek 
hotelskih, gostinskih in turistič
nih organizacij, čeprav so se 
marsikje že znašh. Podražitvi ži
vil so sledile višje cene za pijače 

. in hrano v mnogih restavracijah 
pa tudi obroki so manjši. Zato 
ni čudno, če turistični delavci v 
Črni gori ugotavljajo, da mnogi 
turisti odhajajo z doupsta prej, 
kot pa so nameravali.

JAGOŠ STO JANOVIČ

Mestni sindikalni svet v Za
grebu si prizadeva zavarovati 
standard prebivalcev. Tako so 
kot prvi ukrep predlagali pove
čanje minimalnega osebnega 
dohodka od dosedanjih 1150 
na 1400 din. Ta predlog bo 
dokončno sprejet jeseni. Tre
nutno bo komisija za osebni ter 
družbeni standard usmerila vsa 
svoja prizadevanja na preskrbo 
z ozimnico. Na sestanku s Kre
ditno banko iz Zagreba, Ljub
ljansko ter Vojvodinsko banko ^ 
so se dogovorili za kreditiranje” 
nakupa ozimnice ter tekočih 
goriv. Kmetijski kombinat INA 
se je odzval pozivu ter obljubil

konkreten dogovor o ugodni 
prodaji goriva podjetjem. Slabe 
izkušnje pri preskrbi z ozimnico 
v minulem letu so narekovale
ustanovitev koordinacijskega 
odbora za preskrbo z ozimnico, 
dogovori pa so sklenjeni pri 
sindikalnih podružnicah v OZD. 
Do konca septembra se hodo 
dokončno dogovorih o cenah 
ter pogojih kreditiranja. Novost 
letošnje akcije pa zadeva upo
kojence: ozimnico ter tekoče 
gorivo bodo lahko nabavljali 
prek svojih nekdanjih delovnih 
organizacij in ne več neposred
no v trgovini.

Pokojnine večje 
za 10 odstotkov?

Zakaj
tolikšna
razlika?

Osebni dohodki v gospo
darskih organizacijah so spet 
manjši od tistih v negospo
darskih dejavnostih. Razlika 
362 dinarjev, ki so jo v ško
do gospodarstva ugotovih 
statistiki aprila letos, se je še 
povečala. Kolikšna je ta raz
lika sedaj, statistično sicer še 
ni ugotovljeno, pač pa je 
gotovo, da bi bilo poprečje v 
gospodarstvu (2122 dinar
jev) znatno manjše, če bi 
izločili dohodke zaposlenih 
v termoelektrarnah (3372 
dinarjev), v podjetjih za pre
nos električne energije 
(3372 din), projektivnih or
ganizacijah (3383 din) in v 
naftni industriji (3298 din).

SRBIJA:

Svet zveze sindikatov Hrvat- 
ske je predlagal, naj bi od 1. 
septembra dalje povečali vse 
pokojnine v republiki za 10 %.

Sprejeli naj bi tudi družbeni do
govor o izrednem usklajevanju 
pokojnin z življenjskimi stroški. 
Hkrati je sindikat naslovil na 
sabor vlogo, da po hitrem po
stopku sprejme zakon o pove
čanju otroškega dodatka za 
15 %. Pravico do tako poveča
nega otroškega dodatka naj bi 
na Hrvaškem imelo kakih
140.000 delavskih družin in 
družin upokojencev oziroma
280.000 njihovih otrok. Za 
predlagano povečanje otroškega 
dodatka pa je potrebno zago
toviti 300 milijonov dinarjev.

r • • • •Večji mini
malni OD

Najmanj 
za gospodarstvo!

ČRNA GORA:

— Tovariši, varčevati bo treba na vseh področjih! Se pravi: tudi pri denarju ... !

Količina denarja v obtoku se 
je do junija povečala za blizu 7 
milijard ali za milijardo manj 
kot lani v enakem času. Od 
sedmih milijard pa je organiza
cijam združenega dela pripadlo 
le 789 milijonov dinarjev. Druž
benopolitične organizacije in 
družbeni skladi so dobili 5660 
milijonov din, druge organiza
cije 1194 milijonov dinarjev, 
prebivalstvo pa 888 milijonov 
dinarjev. Gospodarstvo je tako 
očitno potegnilo krajši konec, 
zato je vprašanje, ali taka raz
delitev ne bo spet povečala ne
likvidnosti!

Več dolgov 
kot denarja

TE DNI 
SO REKL

posebej opredeljeno vrednotenje minulega dela, 
da bodo oblikovana merila za izločanje tistega 
dela dohodka, ki ni rezultat posamezne TOZD 
in da bodo zagotovljeni osebni dohodki, ki 
pomenijo življenjski minimum! V skladu z na
čelom nagrajevanja po delu je treba preprečiti 
uveljavljanje ..uravnilovke", posebno še pri istih 
kvalifikacijah in enakih stopnjah izobrazbe ter 
zagotoviti, da bo osebni dohodek za vse delavce 
odvisen od konkretnih rezultatov njihovega ži
vega in minulega dela.

Za kaj gre?
Doseči želimo, da bi bila sredstva za osebne 

dohodke neposredno odvisna od poslovnega 
uspeha. Tisti, ki dosegajo večji poslovni uspeh 
od družbenega poprečja, morajo več nameniti 
tudi za akumulacijo. Delovne organizacije, ki 
ustvarjajo akumulacijo, večjo od družbenega 
poprečja, morajo imeti tudi osebne dohodke 
večje, kot so poprečni. Delovne organizacije 
morajo pri delitvi upoštevati osnove, iz katerih 
izvira njihov poslovni uspeh — torej obseg proiz
vodnje, stroške poslovanja, cene in drugo - pri 
določanju politike delitve pa morajo tudi upo
števati, da bo usklajena z gibanjem življenjskih 
stroškov. Ta načela naj bi predstavljala izho
diščno osnovo pri sprejemanju vseh družbenih 
in samoupravnih dogovorov.

MIKA SPILJAK, preds®

S

ZSJ, v razgovoru s sin' 
nimi voditelji in družj 
političnimi delavci na 

Sedanji pravilniki 
moupravni sporazumi o 
dobivanju in delitvi dol11 
oziroma osebnega doN 
delujejo nespodbudno, 
jih bo potrebno kol® 
spremeniti. Sporazumi 
več obravnavajo so® 
probleme in se pf1 
ukvarjajo s spodbujaj 
boljšega dela. Ti dve" 
goriji je potrebno loč#1’ 
je realna spodbuda os11 
dejavnik povečanja pr0 
tivnosti, tega pa ne mjjj 
mešati s socialno politir 
bo še naprej v središč 
zornosti sindikatov. NJ 
lavski razred smo se obl 
demagoško, njegovo 8' 
teto smo poudarjali z 
dami, v bistvu pa sm5 
stimulirali delo in tj ^ 
vodnjo. Pravilniki, ki uIj 
delitev, niso dobri, k8 
najpogosteje niso pripi*' 
delavci, temveč v njib° 
imenu nekdo drug — 
moramo nujno pr*111 
popraviti.

■■

Ji

KIRO GLIGOROV, ,, 
sednik skupščine SF*'! 
intervjuju za „Borbo“:

Koncepcija in pr< 
dolgoročnega razvoja 
slavije sta bistvena in $ 
opredeljujoča element 
daljnjega razvoja sam0l)' 
Ijanja in delegatskega 
ma, prav tako pa

■

odstranitev tistih pro 
od katerih je odvisna >
tična enotnost Jugo81

£
■

a
m

Če smo si zastavili ^ 
cilje - to pa je bil°j^ 
dvomno opravljeno 
kongresu ZKJ — te<^
moramo organizirati Zjj 
ničevanje teh ciljev, 
mo v njihovem duhj1 
kretno gradili sedanj 
prihodnost. ZK, SD' 
vse subjektivne sile ^ 
vso svojo aktivnost p® 
uresničevanju te poln1 
je odvisna tudi od sT|j 
ndsti in moči vseh 
upravnih, družbenih *‘l 
žavnih organov. Dolg0*! 
projekcija našega ra2v^| 
rej ni samo program " 
materialnih proizvod11 
marveč vprašanje m° i 
obstoja enotnega trg^J
kovanje nujne mat
osnove za razv 0«]

OJ«Ijanja in možnosti 2

Minimalni osebni dohodek bodo 
v Beogradu povečali od 1200 din na 
1300 din. Po dogovoru vseh druž
benopolitičnih organizacij ter orga
nov v mestu so na mestnem svetu 
zveze sindikatov tudi sklenili, naj bi 
povečali nadomestilo začasno ne
zaposlenih za 240 din. Tako bodo te 
osebe prejemale mesečno od 1040 
do 2080 dinarjev; večjemu številu 
nezaposlenih pa bodo zagotovih 
tudi zdravstveno varstvo. Poleg po
večanja otroškega dodatka bodo 
povečali tudi regrese za plačilo var
stvenih ustanov, letovišč ter za otro
ško ter delavsko prehrano. Dogo
vorih so se tudi, da bodo povečali 
vse socialne dajatve ter pomoči.

m vanja materialnih 
a "vodnih sil kot osnov , 
| tičnoidejnega zdm a- 

jugoslovanske

Pj

družb«
novih osnovah.
DUŠAN BOGDANO^! 
predsednik sveta ZSM

a govoru za Tanjug:
g V vseh republikah | 

i krajinah se bo sindik.
vemo, boril proti
r-v-i i i It 1 , *- VT7 11 " !

■m mukoli linearnemu J 
nju osebnih dohodk
pretvezo, da se s P‘penzirajo nedavne *, ,■ 
žitve. S sedanjimi pl1
njimi ukrepi je trebfeJ»|' 
vsem zaščititi tiste 0f

j ki prejemajo p1odp0P
osebne dohodke.

■■
Zaščita standarda j Oti

njih razmerah, ko ^
izrazito čutijo tržflef^

V Črni gori so znova, tokrat že 
tretjič, odložili pripravo predlogov 
predpisov za prenos državnega ka
pitala na združeno gospodarstvo. 
Črnogorske obveznosti iz državnega 
kapitala so znatno večje od sredstev. 
Deficit znaša skoraj 1,7 milijarde 
din. Če odštejemo obveznosti, ki naj 
bi jih prevzela federacija, ostane še 
vedno primanjkljaj 911 milijonov 
din. S prenosom ..državnega kapi
tala" na gospodarstvo bi potem
takem le-to spravili samo še v težji 
položaj.

in inflacija, ne b° V A ^ 
a preprosta stvar. C® ‘ A . 

1 izpolniti to nalogo« J $
potrebna usklajeu3j(0' 
vseh družbenih dejaVI ■'

org»nf(i'od delovne ^ r 
občine do republik jj1 
racije. Kar zadeva y

?1>

bo , naslodng.^1 j.
začel z več prakt- r, 
cijami, s katerimi Jn 
tovil delavcem jdSjf 
prehrano po cenah, J 
Ijale pred nedavu0 
žitvijo živil.
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[ PODOBE
11 Našega 

Časa
, ' Spet bo soparno, vzdihne 
vornercialist Matevž in se spusti 

naslonjač. Brez tega jutranjega 
■■ ti bi težko ves čas sedel za 

ih1 mizo. K vodi me
«eie...

" Ko pa trgovine ne smemo 
j^Pfeti. Blagor tistim, ki so si v 
spil izmislili remonte, pravi 
. kletar Polde in srkne iz skode- 

• Nekoliko presladka je.
Q, ^ V lonec sem natresla le 

'-"■ti P lčaino mero sladkorja. Tajnica 
člb rancka je rahlo užaljena.
/lCl1 No, no, Francka, saj nisem 

hudega! reče pomir-
■■

dočakal, bi se najbrž nikoli ne 
lotil gradnje. Drugega si tako ni 
nakopal kot dolgove in .sit
nosti ...

— Ko pa na Kranjskem tako 
radi drug drugemu gledamo v 
skledo! A zakaj je sploh začel 
zidati? Ni imel kam z denar
jem?

— Sina hoče spraviti še pravi 
čas pod streho. Drugače je, če ti 
gredo starši in družba na roko in 
začneš živeti brez večne skrbi 
„kaj pa stanovanje? “ kot pa, če 
ti gre petnajst, dvajset let po 
gobe, predno si lahko za svoj 
denar omishš streho nad glavo. 
A, zdaj, kot vidiš, pristikajo 
nanj, naj se vseli v svojo hišo, 
družbeno stanovanje pa pre
pusti .. .

- Kakšnemu fičfiriču!
- Ja, kakšnemu fičfiriču!
Oba, komercialist Matevž in

sekretar Polde se globoko za
mislita, a tajnica Francka pravi:

a vestno delo
sekretar Polde. Niste vi kri- 

• ul Mate""'-'*6 tak' Si prebral tist0’V
ipia1 
Jih0
Vi
V

P'f

;nta
lO^l

Kaj misliš, na koga vse

g. Na našega že. Še dobro, da
SiJ1* tu- Pa na Tineta, Štefana, “P ona
Piše? Ali misliš, da dobiva časo-

" Dobiva.
IvT Nm. Potem je pa tudi sam 

To ga je prizadelo . .. 
tl^J Mar tebe ne bi, če bi bil pri 
. vPetnajst let na špici, zraven 
^ _ tarča vseh občinskih garni

ra enkrat zato, ker nimaš pra- 
s- Posluha za sindikate, pa 
i„ ■ ker mečkaš s tozdiranjem
£>nl ^nt! Zdaj mu mečejo naše 

te in hišo pod zobe ter

š in t r mecKas s rozairanjem
foj Pe^ naprej‘ Saj Poznamo t0 

na I“| H^hajo nanj, naj gre iz stano- 
josl* '*• Če bi vedel, da bo to

Morda pa ne bo tako hudo. No
bena juha se ne poje tako vroča, 
kot se skuha.

Potem nekdo potrka, vsi trije 
dvignejo glave. Na pragu stoji 
Tončka iz hale B.

- Kaj bo dobrega? se prva 
znajde tajnica Francka.

— Z dopusta sem se vrnila pa 
mi je blagajničarka izročila tole. 
Teče delavka Tončka v' zadregi.

- Aha, diplomo za vestno 
delo! prikima Francka. .

- Naročila mi je, naj v taj
ništvu povprašam, če je treba kaj 
podpisati. . .

- Kaj ste že dvajset let pri 
nas? se začudi komercialist Ma
tevž. Nisem vedel . ..

— Nič vam ni treba podpisati, 
reče sekretar Polde. Lahko 
greste! Še naprej tako pridno 
delajte kot doslej pa bo vse v 
redu!

VINKO BLATNIK

OPAZOVALCI
Om nikakor ni mogel razumeti, zakaj je Os žalosten. Se

dela sta pred komandno ploščo vesoljske ladje X 7, ki so ji 
Zemljani rekli neznani leteči predmet, in Om je s kančkom 
svojega edinega očesa opazoval Osovo starikavo telo, ki je 
lebdelo pred ekranom vesoljskega plovila. In ko ga je gledal, 
tako starčevsko nebogljenega, je pomislil: zadnji čas je, da ga 
pošljejo v zavod za pomlajevanje. Osovi možgani pa tisti hip 
sploh niso delovali in je, kot bi rekli Zemljani, molčal. Pri
zadelo ga je, ko mu je veliki svet tretjega planeta osončja 
Alfa Centavri sinoči sporočil, da je njegova misija opazovalca 
male dežele od Karavank pa do morja končana in da ga bo 
nadomestil kolega Om kot mlajši kader. Primopredaja, mu je 
rekel delegat velikega sveta, ki je zadolžen za kadrovska 
vprašanja opazovalne službe, naj traja največ mesec dni, ra
čunano z zemeljskimi merili. Potlej ga pričakujejo v rekrea
cijskem centru.

Os je bil žalosten zato, ker se je v dobrih treh desetletjih, 
odkar opazuje početje slovenskih ljudi, tolikanj spoprijateljil 
z njimi, da jih bo, kot je menil, stežka zapustil. Om, ki je bil 
mlad in dokaj ambiciozen fante, pa je v svoji ihti po spozna
vanju novega in zanj neznanega sveta pozabil na vso tisto 
spoštljivost do starejših, ki so mu jo programirali ob odhodu 
iz domovine. In je že prvi dan hotel vedeti:

,.Kakšni so ti ljudje, ki jih opazujeva? “
„Zanimivi, “ je v mislih rekel Os in ponovil, „zelo zani

mivi Pritisni na trinajsti gumb in slišal jih boš. “
Om je to storil in na ekranu se je prikazala slika nekakšne 

seje. Zemljan za govorniškim odrom je govoril:
„Kaj je to - neupravičeno bogatenje? “ je vprašal Om. 

„Ne vem, “ je dejal njegov ostareli kolega. „ Vidiš, trideset let 
jih že poslušam pa še zdaj ne vem, kaj mislijo ob tem, ko 
sprejemajo svoje sklepe o upravičenem ali neupravičenem 
bogatenju. In še sami tega prav dobro ne vedo. Pred kakimi 
tremi leti so prvič ugotovili, da je v njihovem sistemu preveč 
gospoščine in da bodo neupravičenemu bogatenju stopili na 
prste; ustanovili so komisije, ki sprva niso ničesar naredile, in 
potem so ustanovili še druge komisije in ponekod še tretje in 
potlej so zavoljo drugih družbenih nalog marsikje nanje po
zabili “

„Pritisni na deveti gumb, “ je velel Os in Om je to storil.

Na ekranu je zagledal možakarja, ki je sedel za kuhinjsko 
mizo v svojem stanovanju in nekaj pisal „Tale Ivan Skalar, “ 
je pojasnil Os, „ki dela v Lesnem podjetju, piše samoupravni 
sporazum in statute za sosednje Kovinsko podjetje. “ Potem 
je Os velel svojemu mlajšemu kolegu, naj še enkrat pritisne 
na isti gumb. In na ekranu je zagledal sliko drugega človeka, 
ki je nekaj pisal. „Tale Jože Peče, ki dela v Kovinskem 
podjetju, pa piše samoupravni sporazum in statute temeljnih 
organizacij združenega dela za Lesno podjetje: In ko si bosta 
pustila izplačati kak milijon dinarjev za to delo, jima nihče 
tega ne bo oporekal “

Om je še naprej pritiskal na deveti gumb in je zvedel, da je 
Peter Irgolič, direktor Obrtnih delavnic, dobil v svojem pod
jetju 80 milijonov starih dinarjev posojila, ki ga bodo vračali 
njegovi vnuki celo čez petdeset let, in je s tem denarjem 
zgradil dve počitniški hiši, ki jih zdaj daje v najem tujim 
turistom in tako zasluži vsak mesec še eno plačo. Delavca 
Franceta Kovača pa so v istem podjetju odpustili in sodnik 
ga je obsodil na devet mesecev zapora, ker je nesel domov 
kos pločevine, ki jo je potreboval za popravilo kmečkega 
voza. In videl je ljudi, ki so prepričevali strokovnjake v dru
gih podjetjih, naj pridejo v njihovo delovno organizacijo in 
so jim hkrati obljubljali milijone in so jim potlej te milijone 
tudi plačali

„In zdaj mi povej, “ je rekel Os, „če je to, kar si slišal, 
upravičeno ali neupravičeno bogatenje? “ Om je molčal, Os 
pa se je režal in končno dejal: „ Vidiš, tudi Zemljani tega ne 
vedo. “ In potlej je mlajši vesoljski opazovalec vprašal starej
šega:

,AH so med ljudmi tudi neupravičeni reveži? “
„Seveda so, “je dejal Os, „in še veliko jih je. “
,,Pa so zanje tudi ustanovili komisije? “ je hotel vedeti 

Om
„Niso, “ je dejal Os, „in če me še toliko sprašuješ, ti ne 

vem povedati, zakaj tega niso storili “
Tako se je končal prvi delovni dan primopredaje v ve

soljskem vozilu prebivalcev tretjega planeta osončja Alfa 
Centavri. O njunem drugem delovnem dnevu pa bom pisal v 
prihodnji številki našega lista.

JANEZ VOLJČ
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IZ NAŠE DRUŽBE

Neupravičeno 
po dve 

stanovanji
V Ribnici obstajata dve nasprotujoči si stvari: na eni 

strani pomanjkanje stanovanj, na drugi pa številni stanovalci 
zasedajo družbena stanovanja, čeprav bi se že lahko vselili v 
svoje nove hiše. O tem problemu so razpravljali na zadnji seji 
IS občinske skupščine Ribnica. Zdi se, da v mnogih delovnih 
organizacijah komisije, ki so dolžne skrbeti za stanovanjska 
vprašanja, ,,spijo spanje pravičnega", zato naj bi namesto 
le-teh prevzele zadevo v roke sindikalne organizacije. Ljudi, 
ki neupravičeno zasedajo družbena stanovanja in se nočejo 
vseliti v svoje hiše ter tako izigravajo družbo, bo treba pri
praviti do tega, da bodo dali prostor drugim. Kjer ne bo 
zalegla lepa beseda, bo treba najti kak drug način. Res pa je, 
da med tistimi, ki neupravičeno zasedajo družbena stano
vanja, skoraj ni najti delavca. vk

SOSEDSKA POMOČ V OBČINI UUBLJANA-CENTER

Kjerkoli smo.
ONi

K

so tudi stari ljudje
n
ton

d1že doslej so v ljubljanski občini Center precej storili na področju sosedske pomoči starostnikom>Hi
jeseni pa mislijo med prvimi v Sloveniji organizirati poskusno strežniško nego na domu Ni

-____________

Ko smo zadnjič pisali o so
sedski pomoči starim in osame
lim občanom, tem izjemno hu
manem prostovoljnem delu 
aktivistov Rdečega križa, smo 
povedali, da je ta pomoč v ne
katerih naših občinah dobro, 
drugod pa slabše organizirana, 
namesto da bi .„obtoževali“ ti- 
ste, ki so doslej na tem pod

ročju delovanja organizacij RK 
storile malo, čeprav vendarle že 
nekaj, smo se odločih, da obi
ščemo eno izmed občin, kjer je 
sosedska pomoč lahko za zgled 
drugim. Izbrali smo občino 
Ljubljana-Center in se na ob
činski organizaciji RK pogovar
jali s sekretarko Marjeto Sto
paj nikovo.

V CELJSKI TOVARNI EMO INTENZIVNO REŠUJEJO STANOVANJSKO VPRAŠANJE

Tretjina za 
solidarnostni sklad

Celjska tovarna EMO, ki 
praznuje letos osemdesetletnico 
svojega obstoja, se je po letih 
negotovosti končno izkopala iz 
najhujšega. Kolektiv se je znova 
postavil na lastne noge in kar je 
še bolj razveseljivo, izgledi za 
jutrišnji dan so dokaj spod
budni.

Skratka, tajniku sindikalne 
organizacije v EMO lahko ver
jame, ko pravi, da- imajo člani 
stanovanjskega odbora zares 
polne roke dela. Razpoložljivih 
stanovanj je namreč precej 
manj kot želja.

,,Posledice minulih let seveda 
čutimo še danes. ..,“ nam 
pripoveduje Ivan Cater, tajnik 
sindikalne organizacije. „Več 
let smo bili v izredno težkem 
položaju, med drugim so nas 
zelo pestile zamrznjene cene, 
zato si med drugim nismo mogli 
privoščiti stanovanjske gradnje. 
Razumljivo je, da je število 
prosilcev zato precej naraslo in 
da ima naš stanovanjski odbor 
danes polne roke dela. Stano
vanjsko vprašanje intenzivno 
rešujemo, pa se zavedamo, da 
zamujeno v minulih letih ne 
bomo mogli nadomestiti čez 
noč . ..“

DOLGA PREDNOSTNA 
LISTA

V skladu z določbami pra
vilnika o pospeševanju stano
vanjske gradnje in oddajanju 
stanovanj je objavil stanovanjski 
odbor tovarne EMO v svojem 
internem časopisu ,.prednostno 
listo" članov kolektiva, ki so na 
osnovi kriterijev, pravilnika 
upravičeni do delitve stanova
nja. Prednostna lista je precej 
dolga, saj je na njej kar 155 
imen. Poleg omenjene liste je 
objavil stanovanjski odbor pod
jetja tudi seznam članov ko
lektiva, ki so vložili prošnje za 
zamenjavo stanovanja. Tudi teh 
ni malo — osemdeset.

„Od šestih odstovkov, ki jih 
izločamo za gradnjo stanovanj, 
gre kar trideset odstotkov v so
lidarnostni sklad. Letošnje leto 
smo prejeli sedemnajst so Udar-, 
nostnih stanovanj, prihodnje 
leto pa jih bomo dobili de
set . . .“ nadaljuje Ivan Čater. 
„S tem bomo rešili sedemin
dvajset prošenj,- precej več pro
silcev pa bo še vedno ostalo 
brez stanovanj. Dogovorili pa 
smo se, da lahko kandidira za 
solidarnostno stanovanje le dru
žina, ki na člana nima večjega 
dohodka kot 800 dinarjev me
sečno. Zaradi tega smo morali 
nekatere prošnje zavrniti. Ven
dar pa smo se tudi dogovorili, 
da bomo kriterije popravili in 
pomaknili mejo dohodka na 
člana družine nekoliko na
vzgor .. .“

zagate tako, da si sami grade 
hiše. To je sicer ena izmed naj
bolj . napornih poti do lastne 
strehe, ni pa najdražja in ob
enem človek ve, da bo v nekaj 
letih prišel do svojega stano
vanja .. .“ pripovedujejo v to
varni EMO. „Letos se je nabralo 
blizu 250 prošenj za kredit. Da 
bi ugodili vsem željam, bi po
trebovali kakih pet milijonov 
dinarjev, na voljo pa imamo le 
dva. Posameznik lahko dobi 
največ petdeset novih tisoča
kov; vendar pod pogojem, da se 
z lastnimi silami dokoplje do 
prve plošče. .

Kolektiv je velik, prošenj za 
stanovanja in kredite prav tako, 
zato se stanovanjski odbor pri 
svojih odločitvah strogo drži 
sprejeta pravilnika. Novega sta
novanja nikakor ne more dobiti 
delavec, ki živi v kolikor toliko 
normalnih stanovanjskih raz
mera Še vse preveč je družin, ki 
prebivajo v povsem neprimernih 
prostorih. Tudi kredit za indi
vidualno gradnjo lahko dobi le 
delavec, ki živi v slabih stano
vanjskih razmerah, vrh tega pa 
mora biti zaposlen v EMO že 
najmanj pet let.

A. ULAGA

ZA SPROTNO UREJANJE OTROŠKIH DODATKOV

Cenzusi 
na rešetu

VNAČRTUGRADNJA 
STOLPNICE

S solidarnostnimi stanovanji 
kolektiv tovarne EMO ne bo 
rešil vseh problemov. Zato se je 
intenzivno lotil tudi gradnje 
lastnih stanovanj. Trenutno je v 
gradnji petindvajset stanovanj, v 
načrtu pa je tudi gradnja nove 
stolpnice z enainosemdesetimi 
stanovanji. V tovarni EMO ra
čunajo, da bodo pričeli z grad
njo stolpiča že prihodnje leto.

„V podjetju pa skrbimo tudi 
za individualno gradnjo. Veliko 
delavcev si namreč pomaga iz.

Podpisnike družbenega do
govora o sredstvih splošne in 
skupne porabe za letos je re
publiška skupnost otroškega 
varstva pred dnevi opozorila, da 
je treba v zvezi z dodatki v pri
hodnjem letu posebno temeljito 
,,pretehtati" sedanji sistem pre
moženjskih cenzusov. Čeprav 
smo letos v Sloveniji uvedli v 
financiranju otroškega varstva 
novo medcenzusno skupino, ki 
je sicer delno omilila prehode 
med dohodki staršev, pa ve
ljavni sistem še vedno ni zado
voljiv in je zato upravičeno 
tarča čedalje pogostejših kritik.

Dražje socialne
storitve ?

Socialni zavodi v Ljubljani so pri zavodu 
za analizo in cene vložili zahtevek za zvišanje 
cen oskrbnih dni. Že lani je zavod za analize 
in cene predlagal sklenitev družbenega do
govora in samoupravnega sporazuma o novih 
cenah oskrbnih dni, vendar do sklenitve 
samoupravnih aktov ni prišlo. Za takšne 
storitve lahko letos narastejo cene za pri
bližno 20 %. Zahtevki socialnih zavodov so v 
glavnem znatno višji, ker uveljavljajo v novi 
ceni tudi višje osebne dohodke na podlagi

samoupravnih sporazumov o delitvi dohodka 
in osebnih dohodkov, sindikalne liste pa tudi 
višjih življenjskih stroškov.

Zavod za analize in cene je ob podrobnejši 
analizi ugotovil, da so zahtevki realni. 
Odobritev predlaganih cen pa je drugotnega 
pomena, ker posamezni financerji niso 
vedno pripravljeni niti finančno sposobni 
kriti zvišani del stroškov oziroma cene 
oskrbnega dne.

vk

Problem cenzusov postaja 
torej vedno bolj pereč, posebno 
zdaj, ko smo opravili valoriza
cijo dodatkov. Po sedaj veljav
nih določilih dobijo najvišje 
otroške dodatke družine s 700 
dinarjev mesečnega dohodka na 
člana, srednje dodatke družine 
z 900 dinarji dohodka na člana 
in najmanjše dodatke, tiste z 
dohodki do 1200 dinarjev na 
družinskega člana. Zato se ne 
smemo čuditi mnogim prime
rom, ko se delavci branijo delati 
nadure, s čimer bi sicer lahko 
prišli do višjih mesečnih oseb
nih dohodkov, jim pa pogosto 
preti nevarnost, da bodo pre
segli cenzus in tako izgubili pra
vico do otroških dodatkov. 
Cenzusi se namreč računajo na 
poprečne osebne dohodke iz 
zadnjega leta. Seveda bodo vsa 
ta vprašanja ob koncu leta od
padla, če bomo omilili cenzuse 
in upoštevali dejanski porast 
življenjskih stroškov in osebnih 
dohodkov med letom.

Pri tem je posebno po
membno dejstvo, da se repu
bliška skupnost otroškega var
stva zavzema že zdaj za na
tančno preučitev ne samo si
stema valorizacije dodatkov ob 
nadaljnjih morebitnih podra
žitvah. temveč hkrati tudi cen
zusov. Tako bi preprečili sle
herno možnost za kratkovidno 
reševanje stisk ob povečanju 
življenjskih stroškov. .. .

STRAN 10

„Za vzgled drugim občinam 
morda ne moremo biti v vsem, 
kar smo doslej štorih pri orga
nizirani sosedski pomoči sta
rostnikom, vendar se mi zdi, da 
lahko kljub temu, na kratko 
povem, kako poteka ta oblika 
dejavnosti RK pri nas. Začeli 
smo pred dobrim letom: iz kra
jevnih skupnosti smo povabili 
na krajši seminar naše prosto
voljce, v glavnem ženske, in jih 
seznanili z osnovnimi cilji so
sedske pomoči. Med skoraj 70 
aktivistkami Rdečega križa, 
med katerimi je bilo največ 
starejših gospodinj, je zavladalo 
za pomoč ostarelim tolikšno 
navdušenje, da vam tega zlepa 
ne bi mogla opisati. Skratka, 
delo je potem steklo tako, kot 
smo si lahko samo želeli.. .

Pripomniti pa moramo, da 
leto 1973 ne pomeni mejnika 
pri organiziranju sosedske po
moči v ljubljanski občini Cen
ter. Sodelavke občinskega od
bora RK so namreč že poprej 
pomagale starostnikom, jim 
nudile najrazličnejšo pomoč in 
skrbele za organizacijo družbe
nih prireditev ob praznikih, 
vsako leto še posebej ob dnevu 
žena, 1. maju, dnevu republike 
in pred novim letom.

,,Samo lani smo obiskali in 
obdarovah skoraj 900 starejših 
občanov. Ta podatek nas spod
buja za še bolj organizirano in 
množično akcijo na področju 
sosedske pomoči. Od tod tudi 
naš dogovor, da bi vsaka naša 
aktivistka redno skrbela vsaj za 
tri starostnike, sleherno, še tako 
majhno pomoč, pa naj bi po 
obiskih zapisovale v svoje dnev
nike," ocenjuje doslej oprav
ljeno delo tovarišica Stopaj- 
nikova.

tudi v bodoče skušah p01?^ 
starostnikom čimbolj usfcj 
vati, ne samo med občifl%s, 
odborom RK in krajevf j
skupnostmi, marveč tudi.‘mg, 
našimi aktivistkami, vol%i
krajevnih skupnosti in ^ 
občinsko organizacijo. To, 
potrebno predvsem zato, 
imamo v občini med celo%v’ 
prebivalstvom kar 14% 0"R. 
nov, starih več kot 60 let. ^ 
katerimi še niso vsi deleži>l;mSl)
sedske pomoči, čeprav
morali biti. Tega se sicer - i Q| 
damo, vendar pa tudi vero0^ c, 
ne bomo mogli tako kH1 
nuditi pomoči vsem osta^V 
občanom. Preprosto zatl1ljv 
ker nimamo dovolj prost°',fe]e 
cev niti mladih članov RK; aj: 
segli pa smo vseeno precej letl 
nudijo naše aktivistke
pomoč že več kot 1OOO j, 
rostnikom, kar tudi za tak0ini.
liko občino, kot je na& 
majhno število." «

V občinskem odboru H 
Ljubljana-Center so letos 
do spoznanja, da je v kraje%f 
skupnostih med vsemi stajm 
niki, ki uživajo sosedsko P°fV 
aktivistk RK, najmanj 50 Metu 
kih, ki bi bili nujno poh{H 
strežniške nege na domu. |le 

„Izkušnje nam kažejo, 
pri ostarelih ne da vsega 0ri > 
viti s sosedsko pomočjo, ®, 
mnogih primerih ni potRj)^
samo občasno, ampak tudijj
no, torej vsakodnevno, ‘jel: 
zavoljo tega in vse večjih

„Po vsem, kar smo slišali, ste 
za sosedsko pomoč poskrbeli v 
vseh krajevnih skupnostih? “ 

,,Za vseh sedem krajevnih 
skupnosti, kolikor jih je v ob
čini Center, ugotavljamo, da je 
sosedska pomoč dobro organi
zirana. Delo ne šepa skoraj ni
kjer, morda sta nekoliko za
ostali le dve krajevni skupnosti, 
kar pa ne pomeni, da si tudi 
tam ne prizadevajo za dobro 
sosedsko pomoč. Ce bi skušala 
strniti dosedanje izkušnje, bi 
lahko rekla, da smo z vsem, kar 
smo do zdaj opravih na pod
ročju sosedske pomoči v naših 
krajevnih skupnostih, lahko več 
kot zadovoljni. Pa vendar bomo

po organizirani negi, siifj« 
odločih, da bomo že letcTip 
jesen kot prva občinska 
nizacija RK v Ljubljani J </f 
skusno organizirali strež^. 
službo. Strežnice — prej*', 
bomo skušah za to pri®; 
naše dolgoletne aktivisti 
nameravamo usposobiti 1 i
obhko posebne pomoči 
sebnih tečajih, za svoje djk ^
bodo dobile tudi Prirn!
plačilo. Za zdaj se pri na*
ne navdušujemo za p°J:!?kstrežniško službo, marv°f; 
začetek za pol poklicno, H 1 
lahko rekh, saj bodo stre0|| f 
dobile samo mesečni honJ 
Za strokovno pomoč
zaprosili vodstvo srednje ■
medicinske sestre, pom0, 
pričakujemo tudi od ^ 
stvenega doma Ljubija®?i v
ter, ki ima že urejeno stre2 ^
službo za ostarele odc<“ ■
svojem območju.1

Oddani prvi kljuj-
Samoupravna stanovanjska 

skupnost obbčine Kranj je za 
minuh četrtek pripravila po
memben dogodek. Predstavniki 
njene enote za družbeno po
moč v stanovanjskem gospo
darstvu so 95 občanom slo
vesno izročih odločbe o dode- 
litvi stanovanj, ki so bila zgra
jena z denarjem solidarnostnega 
sklada. Nekaj se jih bo lahko 
vselilo v stanovanja še ta mesec, 
nekaj pa v septembru, okoli 
novega leta pa bo z denarjem 
sklada dograjenih še 87 stano
vanj.

. Vsa ta stanovanja so v stolp
nicah v novem naselju Planina 
in so po svoji ureditvi popol
noma enaka drugim, kijih sedaj 
v Kranju gradijo in so, razum
ljivo, spet nekoliko boljša, od 
vseh dosedanjih. Njihova povr
šina sc giblje od 17 do 84 kv. 
metrov. To so prva stanovanja

iz solidarnostnega skladH: 
občini, zanje pa se je Pj 
valo 377 upravičenih p**! $1 
Če se ne bi stalno poraj3 4 
potrebe, bi sklad lahko « 
vsem tem prošnjam v n3S ^
dveh letih, tako pa se ved3., 

- ikovl1mogel biti toliko učin 
vštevši 1977. leta knH 
sklad v načrtu gradnjo b ^ 
novanj, vendar je ta 
dvomljiva, saj velike P°0^ 
iz dneva v dan zm3®N i11 
možnost, da bi-zastavi) 
logo v celoti uresničili- ^ 

Med stanovalci v 
stanovanjih solidaf® J 
sklada bo 54 delavcev z ^ 
dohodki, 41 mladih 
mater samohranilk, 
ljudi in 2 za delo ®e?P t)?i
občana. Ta stanova®.)3 ri 

[IS14,.,/nudila boljše življe®!8 s/ 
------ <nn opmere skupaj 500 
kranjske občine.

N
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IZ NAŠE DRUŽBE

^ Sne IN SENČNE STRANI ŠTIPENDIRANJA V JESENIŠKI OBČINI

Se vedno premalo štipendij
kiifo med 392 srednješolci jih je doslej le 98 dobivalo štipendije, upravičencev pa je bilo še naj

manj 150

Pfed
tKs - _na Jesenicah izvedla med učenci domačih srednjih šol anketo

kratkim je kadrovska komisija pri občinski konferenci

^.'Pendiranju v občini. O skoraj že nevzdržnih razmerah na pod- 
Ju štipendijske politike, na katere je opozorila anketa, so sredi 
,u*ega meseca skupno razpravljali člani komiteja ObK ZKS in 

pouijv s^a jeseniških sindikatov. Opozorili so zlasti na nekatere bi- 
jsliflU'16' značilnosti in probleme dosedanje politike štipendiranja v 

L H za hitrejše razreševanje problematike na tem področju pa 
jevuT Ir®jeli stališča, ki so jih poslali vsem delovnim organizacijam, 
ji Pleš, namestnik sekretarja komiteja ObK ZKS, nam je v

,"’0m povedal, da je bila anketa šele začetek široko zasnovane 
i >i)0- ža uresničevanje družbenega dogovora in samoupravnega 
Tof raziinievanja o štipendiranju v jesenišld občini.
Oj ^
:lol(|ev”^nkotirali smo 392 učen-
, ugotovili, da jih komaj ------------ J -
d. % K>jema štipendije, takih, ki jaki gimnazije, najnižje od 190

°Ul r»r»-----Ar\ ^nn t-\o n o črvli vo vrl m\r.

manjše, od 200 do 690, učend 
ekonomske srednje šole in di-

fc " Po premoženjskem cen- 
[,ljiče 03 ^ružinskega člana upra- 

:r 2* .{J1 dobivati štipendijo, pa je ,?cini . - -mo-k še najmanj 150 ali
kif jii j 0(1 vseh učencev na jese- 

taf£ ril;e ' pednjih šolah. S tem pa 
sat(,lav a še zdaleč ni odgovorila 
sto«; e,e a vprašanja, na katera smo 
jK'*ajs dobiti odgovore. Omenim 
ce> arTl0 enega od mnogih pro- 

$t)£j0V: na srednjih šolah izven 
001 še kakih 60 učencev,
ak0 nj,'ravno tako kot mnogiiti v j i w lars.w rvw l iiuivzg

a& ® uPravičeni do štipendije.4
Je,va Jesenicah ne prikrivajo 

u . a> da bodo morali že v 
s P1 ith^ ^em letu razdeliti učen- 
ajet1 a|;poklicnih šol, ki želijo na- 
5tA;ati študij, še ,najmanj 50

K H £ T° -Pa ^ "H’,?!”0 /« ^2 ze na jesen podeliti sti- 
otr«1 !t0'^ tudi 63 učencem, ki so 

e]sj. končali srednje šole in bi 
d%j! . nadaljevati šolanje na 
-it m visokih šolah.of

)«et
M

%’^olikš
'R,°biVi

šne so štipendije, ki
%) <!Vaj° učenci na srednjih

• ^jefj^bčnc glede na poprečni 
pRpatij1 dohodek na družinskega 

ljrj učni uspeh in letnik, ki 
i.Uec obiskuje. Največje' 'Pena ■a ^ti^dije dobivajo dijaki teh- 

ni ,^0 Zadnje šole, in sicer od 
750 dinarjev, nekajj

edv
ridc
:tkf

i
•i

i

do 500 pa na šoli za zdrav: 
stveno delavce.“

ŽELEZARNA NAJVEČ 
ZA ŠTIPENDIJE

Železarna, ki je v jeseniški 
občini ~ največja delovna orga
nizacija, namenja tudi največ 
sredstev za štipendiranje. Skup
no ima 357 štipendistov, med 
njimi pa dodeljuje največ, sko
raj 230 štipendij, učencem po
klicne šole železarskega izobra
ževalnega centra, 82 štipendij 
dobivajo slušatelji višjih in vi
sokih šol, več kot 40 pa učenci 
srednjih šol. Daleč za železarno 
je temeljna izobraževalna skup
nost, ki štipendira 48 dijakov in 
študentov, občina daje 40 šti
pendij, republiška izobraževalna 
skupnost 56 štipendij, druge de
lovne organizacije pa štipen
dirajo veliko manj.

»Razlike med štipenditorji14, 
meni tovariš Pleš, „so resda pre
cejšnje, kar je razumljivo glede 
na velikost in potrebe posa
meznih organizacij združenega 
dela po kadrih. Vendar pa je 
spodbudno, da so lani naša pod
jetja štipendirala skupno že 697 
učencev in študentov poklicnih 
srednjih, višjih1 in visokih šol. 
Zadovoljni smo tudi z dose

danjim odzivom na razpise za 
štipendije v novem šolskem 
letu, saj je precej večji kot 
prejšnja leta. Pa še na nekaj je 
treba opozoriti: v občini ima
mo, vsaj za naše razmere sodeč, 
rekordno število 354 izrednih 
študentov, od katerih jih več 
kot 150 študira na višjih in vi
sokih, 120 na srednjih, drugi pa 
na poklicnih šolah/4

ZA ENOTNO 
IN SKLADNEJŠE 
ŠTIPENDIRANJE

Zadnje razprave o aktualnih 
problemih štipendijske politike 
v jeseniški občini, posebno pa 
anketa med učenci srednjih šol, 
so opozorile na velika neskladja 
in neenotna načela v doseda
njem štipendiranju. Na te po
manjkljivosti, kar je še posebej 
razveseljivo, so postali najbolj 
pozorni člani kluba jeseniških 
študentov, ki želijo, da bi de
lovne organizacije imele več sti
kov s štipendisti kot doslej ter 
jim omogočale, da bi stalno 
spremljali razvoj in delo v pod
jetju, ki jih štipendira in v ka
terem se bodo kasneje zaposlili.

„0b teh upravičenih zahte
vah naših štipendistov bi hotel 
povedati še nekaj,44 je pripomnil 
Dušan Pleš.44 V vodstvih druž
benopolitičnih organizacij so
dimo, da bi morali ob samo
upravnem sporazumevanju o 
štipendiranju, s tem pa tudi ob 
družbenem dogovoru bolj upo
števati solidarnost. Že zato, da 
ne bi še dodatno obremenjevali 
tistih organizacij združenega 
dela, ki so doslej največ dajale 
za štipendiranje. Značilen pri
mer je prav železarna. Ne na
zadnje bo treba usklajevati tridi 
višino sredstev, ki se bodo za 
štipendije zbirala od bruto 
osebnih dohodkov zaposlenih. 
S sindikati smo enotni tudi v

Štipendiranje 
iV mariborski občini

V%i
Pod, svet občine Mariborrež11' ^

Prizadevanja za do- 
!^ri(Jira!!Vel'iavl-ianje Politike šti'

s Hv a v mariboiski občini. 
|O(jf0i,a|c ^ ugotavljajo velik raz-

^učitvi stopenj pri- 
v 0kt ,Za izobraževanja. Tako 

’ne Kj: ^,ni kar 20 različnih sto- 
Kotlf odstotkov do 0,64 

^ Stopnjo 1,5 odstotka

£)
i
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vik
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'K\A
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uporablja le 82 organizacij od 
167, ki so sodelovale v anketi 
oddelka za občo upravo in 
družbene službe. Višje stopnje 
od 1,5 ima 12 organizacij, nižje 
pa 28. Nekatere organizacije s 
področja obrti, stanovanjsko- 
komurialne organizacije, indu
strije obutve ter proizvodnje 
papirja ne uporabljajo nobenih

meril pri določanju sredstev za 
izobraževanje in denarja ne do
ločijo vnaprej, čeprav je šti
pendijska politika povezana z 
družbenim dogovorom o kadrov
ski politiki, ki ga je podpisalo 
blizu 80 odstotkov delovnih 
organizacij v mariborski občini.

— Francelj se je intenzivno vključil v izobraževanje zaposlenih ... !
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zahtevi, da bi morali v delovnih 
organizacijah posvetiti več po
zornosti kadrovskim štipen
dijam.44

V prizadevanjih za odpravo 
dosedanjih neskladij in neenot
nih načel v štipendijski poljtiki 
v občini bodo jeseniški komu
nisti in sindikati jeseni letos 
organizirali posebno službo, ki 
bo skrbela za dosledno izvajanje 
samoupravnega sporazuma o 
štipendiranju, na Jesenicah pri
čakujejo, da bodo organizacije 
združenega dela podpisale sa
moupravni sporazum o štipen
diranju najpozneje do 10. sep
tembra letos.

STARI TRG
PRI SLOVENJ GRADCU

Letno 
gledališče 

je spet 
oživelo

Zadnjo nedeljo v mesecu ju
liju je bila v letnem gledališču v 
Starem trgu pri Slovenj Gradcu 
v okviru Starotrških letnih pri
reditev že četrta uprizoritev 
drame Antona Medveda „Za 
pravdo in srce44, ki so jo naštu
dirali člani gledališke skupine 
tamkajšnjega kulturno prosvet
nega društva.

V tem kraju Mislinjske do
line ima kulturno-prosvetna de
javnost že precejšnjo tradicijo. 
Letošnje poletne kulturne prire
ditve so že osme po vrsti, v let
nem gledališču pa smo doslej 
videli prenekatero znano do
mače delo, kot denimo Dese
tega brata, Celjske grofe, Našo 
kri, Miklovo Zalo, Pod svobod
nim soncem itd. Letos so se 
Starotržani odločili za Medve
dovo dramo „Za pravdo in 
srce44, ki so jo naštudirali tudi v 
počastitev 500-letni.ce kmečkih

UP°r0V- (An)

Vpis- 
kakršen 

je bil 
lani

Na ljubljanske fakultete se 
bo vpisalo letos približno toliko 
študentov kot lani. Tako se je 
za vpis v prvi letnik arhitekture 
prijavilo 227 kandidatov (lani 
210), na gradbeništvo 118 in 
geodezijo 46. V prvi letnik 
strojne fakultete se bo vpisalo 
kakih 300 študentov, prav to
liko, kolikor jih je bilo lani. 
Biotehnična fakulteta bo vpi
sala 315 študentov (lani 302), 
tehnološka 420, pravna 460 
(lani 600), ekonomska 700 
(lani 610) ter filozofska 700. 
Za vpis na medicinsko fakulteto 
se je prijavilo 324 kandidatov, 
medtem ko se jih je lani 299, 
vendar bodo indekse testirali le 
155 kandidatom, saj je vpis na 
to fakulteto omejen.

' |

DELAVSKA UNIVERZA 

BORIS KIDRIČ
LJUBLJANA, Miklošičeva 26 

vpisuje

A. V seminarje, tečaje, šole in 
predavanja za družbenopoli
tično in marksistično vzgojo 
ter za samoupravno delovanje 
in splošno izobraževanje
- vodstev in članov družbenopolitičnih 

organizacij,
- neposrednih samoupravljavcev,
- članov samoupravnih organov,
- članov delavske kontrole,
- delegatov in delegacij,
- kmetijskih proizvajalcev,
- izobraževanje mladih,
- drugih občanov
Vpisovanje in sprejem naročil do 15. septembra 
1974 leta

B. V pripravljalne tečaje za po
laganje sprejemnih izpitov na 
višjih in visokih šolah iz:
- matematike,
- fizike,
- kemije
Vpisovanje je od 26. 8. do 15. 9. 1974. leta 
Začetek tečajev 23. 9. 1974. leta

C. V začetne in nadaljevalne te- 
čqje iz STROJEPISJA, STENO
GRAFIJE, PISARNIŠKEGA PO
SLOVANJA, KNJIGOVODSTVA, 
TEHNIČNEGA RISANJA, SKLA
DIŠČNEGA POSLOVANJA, KUR
JAČEV OGREVALNIH NAPRAV 
ter v druge strokovne tečaje 
in seminarje
Vpisovanje od 26. 8. do 10. 9. 1974. leta 
Začetek tečajev 23. 9. 1974. leta

D. V navadne, intenzivne in izpo
polnjevalne tečaje ANGLEščl- 
Nf. NEMŠČINE, ITALIJANŠČI
NE, FRANCOŠČINE, ŠPANŠČINE, 
RUŠČINE IN SLOVENŠČINE
Tečaji nemščine in angleščine so veri
ficirani
Vpisovanje od 2. do 13. 9. 1974. leta 
Začetek tečajev 23. 9. 1974. leta

E. V osnovno šolo za odrasle v 
5., 6., 7. in 8. razred
Vpisovanje je od 19. 8. do 30. 8. 1974. leta 
Začetek pouka je 4. 9. 1974. leta

F. V izobraževalne tečaje
- članov štabov in enot civilne zaščite 

krajevnih skupnosti in organizacij 
združenega dela ter vaje, osnovni in 
dopolnilni pouk ter predavanja.

Vpisovanje in sprejemanje pismenih naročil od 
2. septembra 1974. leta dalje.

Podrobnejše informacije, učbenike ter prospekte daje 
Delavska univerza Boris Kidrič, Ljubljana, Mikloši
čeva 26.

STRAN 11



TOKOVI GOSPODARJENJA

PAPIRNA INDUSTRIJA V ZAGATI

KOMENTATORJEV STOLPEC

Slaba oskrba
s surovinami

Pomanjkanje surovin ih reprodukcijskega materiala že več 
let ovira hitrejšo rast proizvodnje in produktivnosti dela. V 
prejšnjih obdobjih je bil glavni razlog slabe preskrbe indu
strije s surovinami pomanjkanje obratnih sredstev oziroma 
nelikvidnost, letos pa je zaradi splošne energetske in suro
vinske krize v svetu čutiti vse večje pomanjkanje nekaterih 
surovin in reprodukcijskih materialov ter hitro rast njihovih 
cen. Nič čudnega torej, da je bila slovenska industrija že na 
začetku letošnjega leta slabše preskrbljena s surovinami in z 
reprodukcijskim materialom kot na začetku minulega leta, 
vendar še vedno bolje kot ob koncu leta 1973. Nato seje 
oskrba počasi, toda stalno slabšala. Najslabše so bile s suro
vinami preskrbljene kovinska, kemična, papirna, grafična, 
tekstilna in lesna industrija, z uvoženimi pa gumarska indu
strija. Industrija v drugih republikah je- bila v primerjavi s 
slovensko glede preskrbljenosti s surovinami in repro
dukcijskim materialom na boljšem.

Zakaj nam surovin tako zelo primanjkuje? Po eni strani 
zaradi njihove velike podražitve na svetovnem trgu ob hkrat
nem pomanjkanju nekaterih surovin, po drugi strani pa za
radi izrazite neusklajenosti cen surovin in reprodukcijskega 
materiala doma in v inozemstvu, ki pa se postopoma zmanj
šuje. Domači proizvajalci so materialno zainteresirani, da iz
važajo deficitame-surovine in reprodukcijski material, kar še 
bolj slabi že sicer siromašno ponudbo na domačem trgu. V 
veliki meri je prav zaradi teh razlogov čutiti pomanjkanje 
nekaterih proizvodov črne metalurgije in starega železa.

Znaten del slovenske predelovalne industrije je usmerjen 
na uvoz surovin in reprodukcijskega materiala, predvsem z 
Zahoda. Velik del teh surovin je neposredno ali posredno 
povezan s proizvodnjo nafte, zato so se njihove cene občut
no povečale. Posebno so prizadete kemijska, gumarska in 
tekstilna industrija. V kemijski industriji je poleg proiz
vodnje,'ki sloni na surovinah naftnega izvora, kot so umetna 
tvariva, premazna sredstva, sintetična lepila, organska topila, 
tekstilna, usnjarska in kemična pomožna sredstva itd., pri
zadeta tudi bazična kemija, ker so se pri njej podražile ne
katere pomembne surovine za več kot 100 %.

Nič čudnega, če zato napoveduje gumarska industrija iz
gubo zaradi podražitve surovin ob sedanjih cenah njenih 
končnih izdelkov. Tekstilna industrija je v podobnem po
ložaju zaradi izrazite podražitve sintetičnih vlaken ter vi
sokih cen in dosedanjega pomanjkanja bombaža in volne. 
Tudi usnjarsko-obutveno industrijo tarejo podobne težave, 
poleg tega pa se v tej panogi kopičijo še zaloge obutve.

Zadnje čase pa se razmere na svetovnem trgu zboljšujejo. 
Cene nafte in njenih proizvodov so nekoliko padle, kar.bo 
ugodno vplivalo na oskrbo naše industrije, ne pa tudi na 
ceno uvoženega materiala zaradi že sklenjenih pogodb. V 
gradbeništvu pa so še vedno v stiski: primanjkuje jim pred
vsem betonskega železa, cementa, strešnikov, radiatorjev, 
instalacijskega materiala, števcev in podobnega. Gospodarska 
zbornica SRS si je zato zadala nalogo, da bo pri slovenskih 
proizvajalcih omenjenega materiala posredovala za povečanje 
proizvodnje, prek gospodarske zbornice Jugoslavije pa vpli
vala tudi na večjo proizvodnjo deficitarnega materiala v Ju
goslaviji.

Vprašanje oskrbe s surovinami in reprodukcijskim mate
rialom rešujejo mnoga podjetja bolj organizirano in na dolgo
ročnejši osnovi kot v minulan obdobju, predvsem pa s po
vezovanjem z jugoslovanskimi proizvajalci surovin s pomočjo 
vlaganja kapitala ali z drugimi pogodbami. Precej na začetku 
poti pa smo še glede vlaganj in drugih dolgoročnih poslovnih 
povezav z državami v razvoju.

PAPIR NI RAZKOŠJE, 
KAŽE P A DA RO...

Zvišanje cen papirja je sicer nujen, nikakor pa ne bi smel biti edini ukrep, da bi rešili papirno N h
strijo iz zagate

Na svetovnem in tudi doma
čem trgu primanjkuje skoraj 
vseh vrst papirja, celuloze in ce
luloznega lesa. Poraba papirja v 
svetovnem merilu je čedalje, 
večja in narašča s stopnjo kakih 
7 % letno. Hkrati pa se svetovne 
zmogljivosti za proizvodnjo pa
pirja celo zmanjšujejo, kar je 
posledica donedavnih nizkih 
cen, ki niso spodbujale novih 
naložb v tem industrijskem sek
torju.

Tako je na primer v ZR 
Nemčiji v letih 1971 in 1972 
prenehalo obratovati več kot 
60 papirnih in kartonskih stro
jev, več tovarn pa so zaprli. Šte
vilne ugledne tovarne so še v 
letu 1971 poslovale z večjimi 
ali manjšimi izgubami. V 
Avstriji so v tem obdobju lik
vidirali pet tovarn celuloze in 
papirja, več tovarn pa je pre
nehalo obratovati tudi v Italiji, 
Veliki Britaniji in Franciji. Po
manjkanje papirja je tem večje, 
ker so po svetu zaprli približno 
300 tovarn tudi zato, ker niso 
prilagodile svojih naprav pred
pisom o varstvu okolja.

Tudi številne naše papirnice 
in tovarne celuloze so v tem ob

dobju poslovale z izgubami, ki 
jih je v veliki meri povzročil po
slabšan položaj na svetovnem 
trgu. Visok porast cen celu
loznega lesa iz uvoza je samo še 
otežkočil poslovanje papirne in
dustrije, ki zaradi nizke aku- 
mulativnosti tudi ne prenese 
obstoječih uvoznih obreme
nitev. Čeprav je uvoz celuloze 
že več let obremenjen z uvozno 
takso v višini le 6 %, domača in
dustrija papirja in celuloze ne 
more konkurirati inozemskim 
proizvajalcem, ki so povsem 
oproščeni plačevanja uvoznih 
taks.

Konkurenčno sposobnost 
naše papirne industrije znižu
jejo tudi nenormalno visoki in
vesticijski izdatki, ki jih pro
izvajalci ne morejo pokriti z 
obstoječimi cenami končnih 
izdelkov. Zato je bil pripravljen 
predlog, po katerem naj bi bile 
cene proizvodov papirja in ce
luloze na domačem trgu višje 
od uvozno-izvoznih in tako 
imenovanih inodomiciinih cen.

Predlani in lani so se močno 
zvišale cene vseh surovin pa 
tudi končnih proizvodov v in
dustriji papirja in celuloze. Po-

SL0VENJ GRADEC: OHRANITI JE TREBA 
DOSEŽENO STOPNJO RASTI GOSPODARSTVA:

Terjatve do 
kupcev naraščajo

Temeljne organizacije zdru
ženega dela z območja občine 
Slovenj Gradec so dosegle v le
tošnjem prvem polletju po
memben napredek v gospodar
jenju. V primerjavi z lanskim 
istim obdobjem so občutno po
večale zlasti celotni dohodek — 
tudi na račun novih proiz
vodnih zmogljivosti. Na boljši 
položaj temeljnih organizacij 
združenega dela pa so razen tre
nutnih razmer na tržišču vpli-

— Dragi gledalci! Obveščamo vas, da je jugoslovanski astronavt Cene Inflačnik, 
čeprav v zamrznjenem stanju, uspešno premagal zemeljsko privlačnost in nadaljuje 
svojo pot proti zvezdam ...

I. /\i v 1

vale tudi kadrovske spremembe 
v nekaterih temeljnih organi- 
zacijalr združenega dela, uspeš
no opravljeno povezovanje več 
organizacij združenega dela in 
boljša organiziranost.

Kljub zadovoljivemu trenutnemu 
položaju gospodarstva, saj so poslo
vali v temeljnih organizacijah zdru
ženega dela v Mislinjski dolini bolje 
kot v poprečju v koroški regiji, pa 
so se izvršni svet skupščine občine 
Slovenj Gradec, občinski svet Zveze 
sindikatov Slovenj Gradec in skup
ščina občine Siovenj Gradec odlo
čili, da opozorijo vse temeljne orga
nizacije združenega dela v občini, 
naj sprejmejo potrebne ukrepe, da 
tudi v prihodnje, če je le mogoče, 
zadržijo doseženo stopnjo rasti in 
razvoja. Ugotavljati je namreč mo
goče, da so v zadnjem času močnp 
porasle terjatve do kupcev, kar že 
bistveno vpliva na plačilno sposob
nost posameznih temeljnih orga
nizacij združenega dela. Strokovne 
službe v temeljnih organizacijah mo
rajo zato storiti vse, da bi skrajšali 
poprečni plačilni rok, ki znaša zdaj 
že 90 dni, posebno pozornost pa je 
treba posvetiti tudi izboru kupcev.

Slovenjgraški sindikati so se za
vzeli, da morajo v vseh temeljnih 
organizacijah združenega dela iz
delati stabilizacijske in protiin
flacijske programe, pri čemer mo
rajo v vseh tistih temeljnih orga
nizacijah združenega dela, kjer še 
niso izdelali razvojnih programov, 
izdelati in sprejeti tudi te. Da bi do
segli optimalnost v poslovanju te
meljnih in drugih organizacij zdru
ženega dela v Mislinjski dolini, bo 
treba nameniti posebno pozornost 
usklajevanju razvojnih programov, 
racionalnemu poslovanju, smotrne
mu investicijskemu vlaganju ter 
zmanjšanju režijskih stroškov.

Izvršni svet in skupščina občine 
Slovenj Gradec pa sta priporočila 
vsem temeljnim organizacijam zdru
ženega dela, da v prihodnje po
svetijo pozornost tudi obveščanju 
zaposlenih o položaju temeljnih 
organizacij in da je treba čimprej 
usposobiti za delo organe samo
upravnega delavskega nadzora.

(An)

dražitev tudi ni konec letos, za
radi česar se je industrija pa
pirja in celuloze znašla v še po
sebno težavnem položaju. Samo 
v letošnjem prvem četrtletju so 
podražitve surovin zvišale stro
ške papirne industrije v državi 
za nič manj kot 1,7 milijarde 
din, zaradi česar bi bilo treba 
cene končnih izdelkov zvišati 
poprečno za približno 42 %. V 
skladu z družbenim dogovorom 
o politiki cen pa bo letos do
pustno zvišati cene proizvodov 
papirne in celulozne industrije 
le za približno 27 %. Ker so te 
cene letos že narasle za pri
bližno 16 %, jih bo po dogo
voru možno zvišati poprečno le 
še za kakih 11 %.

Dvomljivo je sicer, da ^
mogoče ugoditi vsem zah^
industrije papirja in ceivjgu 
čeprav se je ta panoga, kiv' iižj 
povojnih letih dejansko ■J’ 
ni dodobra shodila, zdaj ^
novno znašla v zelo hudi

Da bi bila oskrba domačega 
trga s proizvodi papirne in celu
lozne industrije zadovoljivejša, 
proizvajalci predlagajo, da bi se 
ustrezno znižale uvozne takse 
za celulozni les iglavcev od 6 na 
2 'Z ter da bi hkrati uveljavili 
ugodnosti pri uvozu opreme po
leg drugih olajšav, kot je zni
žanje prispevka na osebne do
hodke tistim tovarnam, ki po
slujejo z izgubo.

— tokrat bolj zaradi zuna! ^ 
kot notranjih vzrokov. ti, ]

Ob koncu pa se vsem0 ipit 
livnim razlogom za podr^ tm 
papirja navkljub velja zaf bi 
nad napovedanim visoki^ % 
rastom cen papirnih izd^1 Jf 
ki niso nobeno razkošje, s11 
stroški zanje vendar hud0 J 
zadeli proračune zlasti 
šibkejših družin. Omeniti ^ 
samo šolske zvezke, ki se ^ „( 
baje podražili kar za 100 'f' ‘Se. 
benega dvoma tudi ni, da^ ^ 
ob visokih cenah papirja Pf ^ 

tudi šolske knjige'i®0(idražje
radi katerih bo marsikatera
žina s številnim šoloobvf ^ 
naraščajem morala že to i; ^ 
skrčiti izdatke /a prehra1'1 ota 
oblačenje, da bi lahko ! ljj| 
otroke oskrbela z vsemi ilo, 
skimi pripomočki in Pol,?a 
ščinami.

NANDE ^

Največ za 
manj razvite 

kraje

Ve

*iat
Podobno kot v prejšnjih letih se tudi letos uspeš^ j5l 

vključujeta v pospeševanje hitrejšega razvoja manj bf 
vitih območij Republiška skupnost za ceste in vod _ 
sklad SR Slovenije. Po programu republiške skupnosti^' 
ceste bo za modernizacijo, rekonstrukcijo in krepi^ 
cestnega omrežja na manj razvitih območjih v letu , 
porabljenih približno 55 milijonov dinarjev ah več ^
23 % sredstev te skupnosti za te namene in tudi del k* 
dila, ki ga najema pri poslovnih bankah. Vodni sklad . 
Slovenije pa bo po programu v letu 1974 vložil v 
razvita območja skoraj 45 % skupnih sredstev za v: 
vanje in uivesticije.

Pomoč manj S 
razvitim delom s

Slovenije J
CK
H

Sl
k

let,

Zanimanje gospodarstva za 
naložbe na manj razvitih ob
močjih v Sloveniji narašča. To 
kažejo tudi zahtevki investi
torjev za benefidranje obrestne 
mere kreditov iz sredstev SR 
Slovenije za pospeševanje raz
voja manj razvitih območij. 
Medtem ko so lani za ta namen 
predvidena sredstva' v višini 
27,5 milijona dinarjev skoraj 
zadostovala za odobritev 
zahtevkov, pa so razmere 
1974 povsem drugačne, 
temu, da se je v republiškem 
proračunu za leto 1974 znesek 
za ta namen povečal za 40 mi
lijonov dinarjev, razpoložljiva 
sredstva ne zadostujejo za kritje 
najnujnejših potreb. Samo be- 
neficiranje obrestne mere za 
tiste kredite, za katere so že

kreditne
oziroma so poslovne b

skleP^I
sklenjene

sprejele ustrezne 
zahtevalo povečanje ou".sjjj 
menskih sredstev. K° jjfj 
vršnega sveta skupščin® ^ 
venije za pospeševanj® ..fi 
ranj razvitih območijse J

odločila za poostritev F
za benefidranje obrest 
Kljub temu,pa ne bo lT1 ^ 
neficirati obrestne meI’ .]- - - - fflCv letu predložene projekte,11 

Kljub rimi so nekateri e7^ejšiJk
iškem 7p1n nnmemhni za m* TAzelo pomembni za uj._

voj manj razvitih ob111. 
rebitna odložitev takt 

• kov pa bi lahko irn®!311.)(>>lpi'j 
posledice za zainteresd ^ 
spodarstva za vlagatiJj! v, rj 
razvita območja 
bodrih letih.

DELAVSKA ENOTNOST - ST. 32-17. AVGUS^
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TOROV! GOSPODARJENJA

ODPRLI SO OKNA
IN VRATA NAPREDKU

j|lf nekaj podatKov:
Lji Kih štiristo jih je in med njimi je skoraj tri četrtine žensK ter 

mladih. Lani je celotna vrednost njihove proizvodnje presegla 
-Trilijonov dinarjev, Ker je 27 % več Kot predlani, medtem ko so 
a b^o realizacijo povečali za 30 %. Pred leti so 93 % vsega do- 
ihti^ Ka porabili za plače in samo 7 % so namenili za sklade, zdaj je 
dlulL^Oierje 58:42. Poprečni mesečni osebni dohodKi so letos do- 
.j v^-600 dinarjev in v njihovem koleKtivu ni delavca, ki bi za- 
j •Oanj kot 2.000 dinarjev mesečno.
M jjp. HRUGO ROJSTVO slovanja. Malo smo vedeli o go-
li zC^VNEGA KOLEKTIVA spodarjenju in veliko časa je 
ufl^f^lilana se je pravzaprav minilo, da smo ugotovili, kaj 

,lla dvakrat. Prvič pred 53 pomenijo različni kazalci inb| r ^vasrat. Prvič pred 53 
■Ko so kočevski meščani, ob 

11 ^ 'PitT111!11 češkoslovaškega 
0ustanovili „koman- 

ta .^žbo za izdelovanje 
bn ik, xln snknenih izdelkov", in 
° ftČ9- septembra 1945. leta, 

l»lta ^evet delavk in dva moj-
začelo delati v

'dc111 je dev

’ 2^di ll0novno 
rdo fju.
sot^jjg.SO-letnici tovarne je Ma- 
iti ':la^emec, tedaj že upokojena 
se 1 rv?’ Pripovedovala:
) 'P I5ey. sijali smo stroje, čistili 
jah C6’ streb° sm0 prekrili z 

‘ „1 ei p0 lepenko, okenskih 
,a * It|,a ni bilo. Ker je bila kot- 
i1^ |(0j Pri bombardiranju po- 
or:4ve J!Vana> tudi centralne kur-
rveVlsm° imeli. Sredi tkalnice 
to h,, Postavili peč, narejeno iz 
ra^orj Tega soda, ki pa pro- 

ijjj^ti kaj prida ogrela. Do
ni! ik,86 je. da je na nas med 
n(Aa | Snežilo. Tako smo delali 

Peli 6ta P° v°jni- Vsi smo 
žtll Pviten 8311:1 cilj: hoteh smo ob- 
' l°varno in povečati pro- 

, Ij unJ°- Vsako soboto smo de- 
jd^cstovoljn0 do polnoči, 
jlpa smo priredih zabavo.

nega ali koruznega kruha 
tjVj|Vadne salame smo si pri- 
t)3 Prigrizek. Pa smo bili vsi 
ty]jt in med nami ni bilo
I
«etj Predsednik delavskega 

upokojeni delavec Ivan 
I ^V’8® je spominjal: 

p . septembru 1951. leta je 
TO, V138 izvoljen prvi delavski 
j6 biji-j^vsko samoupravljanje 
Patj Za nas nekaj novega. Pri- 
i$rn0 ttnram, da sprva niti 
Pj L t°bro vedeli, kaj in kako 
14 je V poznejših letih 
4j t Soupravljanje čedalje 
ež prijalo. Imeli smo vedno 
Kj-Snosti in tudi odgo- 
Ptil^1, Spočetka smo na se-

pvorili največ o pla- 
cRf tnftrllej pa smo spoznali, da 
^jKle^0 ukvarjati z vsemi 

proizvodnje in po

stno si znali pravilno razlagati 
podatke iz bilanc in drugih do
kumentov, ki so nam jih na se
stankih prebirali in razlagali 
strokovni delavci iz uprave. 
Vsak začetek je pač začetek in 
je težak."

Dolfe Jakopin pa je dejal:
„Prva leta smo bili v organih 

samoupravljanja predvsem sin
dikalni aktivisti. Delali smo, kot 
smo pač vedeli in znali. Nismo 
samo kimali; včasih smo morah 
marsikatero zadevo dobro pre
misliti, preden smo se odločili o 
njej."

Tako je ob skupnem proiz
vodnem in samoupravnem delu 
rasla skupna zavest, ki je še zdaj 
najpomembnejši temeljni ka
men vseh hotenj proizvajalcev v 
Tekstilani.

„Iz skupne zavesti se pora
jajo vse naše samoupravne odlo
čitve," mi je pred dnevi rekla 
Slavka Šega, predsednica izvrš
nega odbora osnovne sindikalne 
organizacije. Pripovedovala mi 
je o njihovih prizadevanjih, da 
bi čimprej odpravili nočno delo 
žensk.

Že decembra 1972. leta so v 
Tekstilani sprejeli program de
javnosti za ukinitev nočnega 
dela. V aprilu 1973. leta so se 
na sestanku predsednikov iz
vršnih odborov sindikalnih 
organizacij, ki ga je sklical svet 
za tekstilno, usnjarsko in obut
veno industrijo pri republiškem 
odboru sindikata delavcev v in
dustriji in rudarstvu Slovenije, 
dogovorili, da bodo do konca 
leta 1977 ukinili nočno delo 
žensk v vsej slovenski tekstilni 
industriji. Hkrati so sklenili, da 
postopno ukinjanje nočnega 
dela ne sme ogrožati mate
rialnega položaja in socialne 
varnosti delavk; vsa tekstilna 
industrija pa naj bi takoj na
redila delovne načrte za ures
ničitev te naloge.

Izpopolnjeni program, ki so 
ga takrat sprejeli v Tekstilani, 
predvideva, da bodo ukinili 
nočno delo žensk do leta 1976.

V investicijski načrt za leto 
1973 so zapisali:

,,Naša delovna organizacija si 
je zadala nalogo, da v bližnji 
prihodnosti odpravimo nočno 
izmeno delavk. Ker je v pod
jetju zaposlenih več kot dve 
tretjini žensk, in to pretežno v 
neposredni proizvodnji, ker mo
ramo še vedno delati tudj v 
nočnih izmenah, je treba za 
ukinitev nočnega dela sprejeti 
številne ukrepe. Še zlasti mo
ramo razširiti oziroma povečati 
zmogljivosti strojnega parka, da 
bi lahko v dveh izmenah na
redili toliko ali še več kot sedaj. 
Ob obstoječih proizvodnih ka
pacitetah pa kljub rekon
strukciji ni možno uresničiti te 
naloge."

Zato so že lani kupili številne 
nove stroje in kupujejo jih tudi 
letos, ko predvidevajo, da bodo 
za investicije porabili več kot 
dve stari milijardi.

Ernest Deržek, vodja kadrov
ske službe in predsednik delav- . 
skega sveta, je dejal:

„Z dosedanjimi investicijami, 
ki jih je delovna organizacija na
menila za rekonstrukcijo pro
izvodnje, smo predvsem za
menjali stare in dotrajane stroje 
z novimi in visoko produk
tivnimi delovnimi napravami. 
Do nedavnega ni bilo treba gra
diti novih delovnih objektov, 
ampak smo racionalno izko- 
ristih tedanji delovni prostor. 
Zavoljo ukinitve nočnega dela 
žensk pa bomo morali nabaviti 
toliko novih strojev, da v se
danjih delovnih prostorih zanje 
ne bo dovolj prostora. Zato 
bomo letos zgradih novo bar
varno in skladišče z apreturo".

Torej je uresničevanje pro
grama za odpravo nočnega dela 
prineslo številne pomembne no
vosti v delovni kolektiv kočev
skih tekstilcev. O prvih uspehih 
tudi zgovorno pričajo lanski 
proizvodni in poslovni rezultati. 
Se bolj pa govore o njih per
spektive, ki so se jim odprle v 
minulem letu. Predvidevajo, da 
bo Tekstilana v prihodnjih ne
kaj letih povečala proizvodnjo 
skoraj za trikrat in da bo delalo 
v njej kakih 800 ljudi. Precej 
sredstev za uresničitev tega ve
likega načrta bodo ustvarili

sami, nekaj denarja pa bodo do
bili, kot so se bojda že dogo
vorili, iz tujine.

Ernest Deržek je poln opti
mizma napovedal:

,,Program, ki smo ga sprejeli, 
da bi odpravili nočno delo 
naših delavk, bomo uresničili 
pred rokom, ki smo si ga za
stavili, in nobena delavka ne bo 
denarno prikrajšana, ker ne bo 
več dobila dodatka za nočno 
delo."

KORISTI
SAMOUPRAVNE PRAKSE
Še smo govorili o njihovih sa

moupravnih odločitvah, poro
jenih v skupnem prizadevanju 
za uveljavitev popolne delavske 
samouprave.

Slavka Šega je pripovedovala, 
da se je sindikat v Tekstilani že 
zdavnaj pred sprejetjem nove 
ustave organiziral po dele
gatskem načelu. V izvršnem 
odboru sindikalne podružnice 
so delegati vseh obratov od pre
dilnice, tkalnice in kosmatilnice 
do apreture, vzdrževanja in 
uprave. Enako velja tudi za de
lavsko samoupravljanje. Res so 
sklenili, da spočetka ne bodo 
ustanovili več temeljnih orga
nizacij združenega dela, pa ven
dar se samoupravljavci pra
viloma sestajajo v obratih in po 
izmenah. Pred sejami de
lavskega sveta pošljejo gradivo, 
o katerem bodo razpravljali, 
vsem delavcem. Sestane se po
litični aktiv in sestanejo se de
lovne skupine, sprejmejo sta
lišča, ki jih njihovi delegati 
potlej zagovarjajo na delavskem 
svetu.

Slavka Šega: „Tako v praksi 
oblikujemo neposredno samo
upravljanje delavcev, ki ga terja 
nova ustava."

Ernest Deržek: ,,Te izkušnje 
pa bomo morali čimprej za
pisati tudi v naše samoupravne 
akte."

Pripovedovali so mi tudi o 
njihovi skrbi za starejše delavce.

„Precej tega, kar je zapisano 
v sindikalni listi, smo tri nas 
uresničili že pred leti. Še nikoli 
se ni zgodilo, da bi naš delavec 
zaslužil manj samo zato, ker za
voljo starosti ne more več tako 
izpolnjevati norme kot poprej. 
Tkalke, denimo, ne morejo de
lati pri statvah vseh 35 delovnih 
let. Pri nas delajo zadnja leta v 
apreturi, kjer lahko pri delu 
sedijo in kjer kljub niže ovred

notenim delovnim mestom ne 
dobivajo manjših prejemkov. _ N 
Kakih 95 % zaposlenih se hrani 
v tovarni in za obrok plačujejo 
le po 150 dinarjev. Imamo tri 
počitniške domove, ki vsaj za 
silo zadoščajo našim potrebam.
Stanovanjske potrebe rešujemo 
sproti, s, posojili posamezni
kom, v zadnjem času pa tudi z 
gradnjo družinskih stanovanj.
Za vzgojo kadrov, ki jih po
trebujemo, skrbimo sami. V mi
nulih desetih letih se še nikoli, 
ni primerilo, da ne bi imeli šti
pendistov. Šolamo svoje delavce 
pa tudi mlade ljudi, ki potlej, 
ko bodo šolo končali, ne bodo 
prišli v naše podjetje in se bodo 
zaposlili v kočevski občini kot 
profesorji in učitelji, pravniki in 
ekonomisti. Organizirali smo 
tečaje za aktiviste in strokov
njake v našem podjetju, jeseni 
pa nameravamo pritegniti v se
minarje iij tečaje čimveč samo
upravljavcev."

Govorili pa so tudi o neka
terih svojih slabostih in o te
žavah, ki jih morajo prema
govati zavoljo pomanjkanja ali 
nenehne dražitve surovin. Toda 
o tem bom pisal kdaj drugič.
Tokrat sem skušal odgovoriti 
samo na vprašanje „Odkod to
likšni uspehi", ki se mi je poro
dilo ob branju podatkov iz nji
hovega lanskoletnega zaldjuč- 
nega računa. Zdaj vem: 
kočevski tekstilci namreč do
bro vedo, kaj hočejo!

JANEZ VOLJČ

Skupno na ceste
Kar enajst transportnih podjetij Slovenije in nekatera iz Hrvaške 

se dogovarja za ustanovitev skupne organizacije združenega dela. 
Tako naj bi nastalo eno največjih slovenskih avtoprevozniških pod
jetij „Kargotrans“, ki bo z dehtvijo dela, specializacijo in boljšim 
izkoriščanjem obstoječega voznega parka lahko nudilo našemu 
gospodarstvu znatno boljše storitve na eni strani, na drugi pa večji 
kos kruha vseh kolektivom. Podjetja, ki se združujejo, so že pri
pravila osnutek samoupravnega sporazuma, v mesecu septembru pa 
bodo že izvedli referendum o združitvi.

Med kolektivi, ki se pripravljajo na tovrstno združitev - vsak od 
podpisnikov bo ohranil status TOZD, je tudi dravograjski Avto- 
prevoz. Ta 130-članski delovni kolektiv se je zadnja leta izredno 
vitalno razvijal. V letošnjem prvem polletju sov Avtoprevozu z 78 
vozili prigospodarili 1,300.000 dinarjev bruto dohodka, kar po
meni za 56 % več kot v enakem obdobju lani. Samo letos so kupili 
že deset novih vozil. Avtoprevoz se tudi vse bolj vključuje v med
narodno špedicijo in so v prvi polovici leta dosegli za 700 tisoč 
dinarjev prometa od prevozov v inozemstvu. kw

Vroče o 
turističnih 

dinarjih
Na občnem zboru Go

renjske turistične zveze je 
bilo slišati tudi mnenje o ne
jasnosti 9. člena osnutka za
kona o društvih. Omenjeno 
je bilo, da v prihodnje, ko 
bo začel veljati zakon o dru
štvih, turistipna društva ne 
morejo pričakovati, da bi 
bile njihov dohodek turi
stične takse in da bo prav 
tako najbrž treba iz dejav
nosti turističnih društev iz
ločevati menjalnice, prodajo 
razglednic, spominkov in še 
kaj. Ali, z drugimi besedami: 
društva naj bi se ukvarjala iz- 
kljično z društvenimi posli 
(za kar so ustvarjena) ne pa 
z gospodarsko komer
cialnimi.

Na občnem zboru so po
udarjali, da imajo turistična 
društva v primerjavi z neka
terimi drugimi društvi po
seben pomen, ki je ozko po
vezan s turizmom kot gospo
darsko panogo nasploh. 
Menili so, da bo zakon - če 
bo prepovedal turističnim 
društvom ukvarjati se razen 
z osnovnimi še z nekaterimi 
navideznimi komercialnimi 
dejavnostmi — napravil tu
rizmu prej škodo kot korist. 
To pa zato, ker marsikje ni 
specializiranih trgovin, me
njalnic, agencij itd. Pa tudi, 
ker mora vsaka delovna 
organizacija poslovati po 
ekonomskih osnovah ter 
tako deliti tudi ustvarjeni 
dohodek. vk

V OBJEKTIVU
M

jgjem bil je živ...
Prireditev letošnjega poletja v Kranju je kakor vsako leto med- 

L jhil y rcnjski sejem, tokrat že XXIV. po vrsti. Ker se je sejem pred leti 
ti? kt(,n°V0 *la*° 111 v novc prostore v Savskem logu, se obseg te prireditve 
r^av^v^ovcčuje tako z novimi razstavnimi površinami kot tudi po številu

■ *rov) Gorenjskem sejmu razstavlja v veliki hali (5000 kvadratnih
Petprovizorijih (2500 kvadratnih metrov) kar 283 razstavljavcev.

Od tega jih je 82 iz tujih držav. Razstava pa je tudi na zunanjih prostorih, ki 
so jih letos povečaliza 2000 kvadratnih metrov, tako da imajo sedaj odprtih 
razstavnih površin že 8000 kvadratnih metrov.

Kot prejšnji je tudi letošnji Gorenjski sejem predvsem komercialen. Samo 
razstavljavcev oziroma proizvajalcev na sejmu praktično ni, zato pa sode
lujejo vsa večja slovenska trgovska podjetja. Najmočneje pa na sejmu prav 
gotovo zastopani izdelki pohištvene industrije, kmetijska mehanizacija, avto
mobili in motoma kolesa ter ostalo tehnično blago široke porabe.

Razen nekaj izjem na sejmu ni videti novih izdelkov, je pa kljub temu 
zanimiv za širše območje Gorenjske, predvsem zaradi sejemskih popustov. 
Prav zato je tudi denarni promet zelo velik.

Od tujih tvrdk jih na Gorenjskem sejmu sodeluje največ iz Italije in 
Avstrije, na tretjem mestu pa sledi Zvezna republika Nemčija. Na sejmu 
prodajata letos tudi dve tvrdki iz Indije in ena iz Jordana. Kljub številnim 
poskusom pa organizatorjem ni uspelo pridobiti razstavljavcev iz vzhodno
evropskih držav.

rekla, da bomo kupili traktor. In, jasno prvi ga bo 
ga tak • °- »Tale bo kar dober! Samo, če imata dovolj de- 

°J odpeljem domov."

^ENOTNOST - ŠT. 32-17. AVGUSTA 1974

- • -

Vsakoletni Ponte roso gorenjskega sejma so letos nekoliko razdelili 
po celotnem sejemskem prostoru. Kljub temu pa še vedno lahko 
kupite svete podobice, palčke, „zlate“ prstane in drugo podobno 
robo. Za nizko ceno ali - kot pravijo, oziroma pišejo na posa
mezne izdelke: še vedno po stari ceni!

Kljub temu, da je večina kmetijskih del za letos že opravljena, se 
Gorenjci in drugi obiskovalci gorenjskega sejma zelo zanimajo za 
nakup kmetijskih strojev.
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ANGORA V KOBARIDU SE SIRI, KOLEKTIV JE NAJEL NOVE PROSTORE

SETEV ZORI

V

Kolektiv Tovarne rezalnega orodja v Prevaljah je izredno 
uspešno posloval v letošnjem prvem polletju. Dosegli so kar 
za 62% večji dohodek kot v enakem obdobju lani'in to s 
približno enakim številom delavcev. Gre torej predvsem za 
sadove dosedanjih vlaganj, saj so lansko jesen v glavnem za
ključili z modernizacijo pilarne. Pa tudi produktivnost dela 
se je povečala, uvedli so strogo varčevanje v vseh fazah pro
izvodnje. To in deloma morda še razmere tržišča so jim ob 
polletju prinesle tudi za 2,37-krat večji ostanek dohodka, 
kot so ga dosegli ob polletju lani..Čeprav bi lahko izvozili na 
tuje tržišče skorajda vso proizvodnjo, tovarna rezalnega 
orodja izvozi te desetino svoje proizvodnje, saj so potrebe 
domačega tržišča po rezalnem orodju zelo veliker Kljub za
dovoljstvu ob dobrih rezultatih v polletju pa niso brez skrbi. 
Cene reprodukcijskih materialov so močno porasle, pa tudi 
likvidnost postaja čedalje bolj zaskrbljujoče. V združenem 
podjetju Železarne Ravne na Koroškem, katerega TOZD je 
Tovarna rezalnega orodja, so prišli tudi do delne delitve pro
grama in specializacije, kar pa še zdaleč ni zadnja beseda o 
možnostih dogovarjanja v združenem podjetju. |<w

USPEHI lis NAČRT
Dolina gornje Soče slovi bolj po naravnih lepotah in prijetnih 

mirnih kotičkih kot pa po industrijskih naseljih in velikih tovarnah. 
Popotniku se zdi, da so tu kraji primerni za vse kaj drugega kot za 
razvoj industrije. Za turizem, za oddih .. .

Res ... z velikimi koraki prodira turizem v gornje Posočje, ven
dar še vedno s premajhnimi, da bi domačini lahko živeli od tu
rizma, da jim ne bi bilo potrebno več obdelovati zemlje in se voziti 
na delo v tovarno.

Skratka, ljudje se tu še niso preobjedli kruha. Zadovoljni so, če 
imajo delo kje v bližnji okolici, če se jim ni potrebno voziti vsak 
dan v Anhovo ali celo v Novo Gorico.

NOVI PROSTORI
„Kljub temu, da ima Koba

rid nekaj industrije, pri nas še 
vedno ni povsem rešeno vpraša

nje zaposlitve...", pripovedu
jejo delavke v Angori. „Za 
moške je .seveda nekoliko laže 

- tako kot drugod! Ženske pa

Odločitev do konca leta

smo pri iskanju zaposlitve ved
no nekoliko na slabšem. Zato 
smo bile pred leti še toliko bolj 
vesele ustanovitve obrata ljub
ljanske Angore. Vedele smo, da 
bo s tovarno prišlo delo in z de
lom kruh. Za začetek je bilo to 
vse, kar smo si želele . . raz
mišlja Marica Kanalec, mojster 
in obenem vodja izmene, ki je 
zaposlena v Angori v Kobaridu 

, že od vsega začetka.
Za Tovarno igel in kovinskih 

izdelkov je sedaj Angora šte
vilčno najmočnejši kolektiv v 
Kobaridu. Obrat je bil ustanov
ljen na pomlad leta 1961, pred
vsem zato, da bi dobile zapo
slitev tudi ženske.

Združena delovna organizacija bi zagotovila večjo konkurenčno sposobnost ter večjo rentabilnost
poslovanja

Kot je znano, je devet cest- 
no-prometnih podjetij Slovenije 
nedolgo tega podpisalo samo
upravni sporazum o sestavljeni 
organizaciji združenega dela, ki 
naj bi jim zagotavljala možnosti 
izkoriščanja številnih prednosti 
usklajenega delovanja in načrto
vanja nadaljnjega razvoja. Gre 
tako za sodelovanje v pot
niškem in tovornem prometu 
kot tudi v gostinstvu, turizmu 
ter v proizvodnih in storitvenih 
dejavnostih, ki jih ta podjetja 
razvijajo. Ob tej' sestavljeni 
organizaciji združenega dela pa 
še naprej ostaja potreba po tes
nejšem povezovanju, takem, ki 
bo temeljilo tudi na združe
vanju sredstev kot zelo po
membnem zagotovilu za večjo

učinkovitost skupnih priza
devanj.

Eno od pobud za to je dal 
medobčinski svet ZKS za Go
renjsko, ki je pripravil razgovor 
o možnostih združitve Trans- 
turista iz Škofje Loke in Creine 
iz Kranja. Predstavniki obeh de
lovnih organizacij so na skup
nem sestanku ugotovili, da je za 
nadaljnji razvoj panog, s ka
terimi se ukvarjata obe orga
nizaciji združenega dela, nujno 
združevati sredstva in delo ter s 
tem zagotoviti pogoje, da bi 
združena delovna organizacija 
postala učinkovit nosilec nji
hovega nadaljnjega razvoja.

O tem predlogu sta razprav
ljali vodstvi organizacij ZK v 
obeh podjetjih in ga podprli,

uvodna informacija pa je bila 
ugodno sprejeta tudi na sejah 
samoupravnih organov in na 
zborih delavcev. Imenovan ie 
bil desetčlanski iniciativni 
odbor, ki že pripravlja potrebno 
gradivo, na osnovi katerega se 
bodo člani obeh kolektivov od
ločali o združitvi. Predvideno 
je, da bodo vse priprave na 
združitev opravljene do konca 
leta. Njihovo težišče bo v te
meljnih organizacijah zdru
ženega dela, ki se bodo po po
sameznih dejavnostih dogo
varjale o usklajevanju samo
upravnih in organizacijskih 
oblik, o svojem sedežu in po
dobnem.

Obe podjetji, ki naj bi se
stavljali novo združeno delovno

organizacijo, sedaj skupaj za
poslujeta 1800 delavcev, njun 
celotni dohodek pa bo letos 
znašal 325 milijonov dinarjev. 
Skupna amortizacija in ostanek 
dohodka bosta dosegla 37 mi
lijonov dinarjev, kar je gotovo 
solidna.osnova za nadaljnji raz
voj prometne, turistične, pro
izvodne in 'storitvene dejav
nosti. Združitev naj bi pripo
mogla zlasti k večji konkurenč
nosti in kreditni sposobnosti 
novega podjetja, saj bi omogo
čala boljšo izkoriščenost raz
položljivih osnovnih in obratnih 
sredstev ter s tem zagotovila 
izboljšanje ekonomičnosti in 
rentabilnosti poslovanja.

-M. S.

..Začetek ni bil najbolj 
obetaven. Bilo nas je komaj 
nekaj več kot sedemdeset, zato 
pa smo toliko bolj visoko zavi
hali rokave . . .“, obujajo spo
mine najstarejše delavke. „Pro- 
stori odslužene vojašnice so 
postali naš drugi dom. Za vse 
smo poskrbele same. Tako za 
delovne prostore kot tudi za 
okolico. Poglejte drevesa, ki 
rastejo pred stavbo. Zasadile 
smo jih pred trinajstimi 
leti. .

Kolektiv Angore v Kobaridu 
šteje danes 1 56 zaposlenih, od 
tega 154 žensk. Do konca letoš
njega leta se bo še malce okre
pil, saj je vzel v najem še nove 
prostore.

..Pravzaprav ima Angora v 
Kobaridu samo šivalnico, kjer 
konfekcioniramo polizdelke, ki 
nam jih redno pošiljajo iz Ljub
ljane . . .“, pripovedujeta Ma
rica Kanalec in Milena Kranjc. 
„Kljub temu smo močno utes
njeni, kar ovira delo in seveda

po svoje tudi zmanjšuje f Ki 
vodnjo. Zato smo letos 'Jtje 
najem nove prostore. 
stvari imamo namreč še |tev 
Črtu, med'drugim tudi 
vitev svoje trgovine ... j jjs

NI FLUKTUACIJE' 'S

Kratek obisk pri deh' 
Angore v Kobaridu na* . S 
priča, daje kolektiv na naj' % 
poti. Izkazal se je v teh k(3 l;or 
letih in nedvomno ne b° Dstj 
očaral tudi v prihodnje. L( 

„Z novimi prostori se f 
rešile utesnjenosti, kar tjf ^ 
nutno najbolj žuli. ■ • ’ p 
daljujejo delavke v A*1' ,c 
„Pred tremi leti smo si tu3 ^ 
nimi sredstvi precej ^ 
delovne razmere — meduze 
smo si omislili dvojna e ni 
parket, centralno ^ hj; 
obenem pa smo prenovi*1 
jedilnico. Zdaj — moral*1? »v|
šiiti na jutri. Zahteve so
leto večje, kolektiv raste.-^j 
vimi prostori bomo v “
tudi na novo zadihali.. -

V Ljubljani, kjer je ] 
podjetja, so nam povedal*' 
kolektiv^ v Kobaridu ^ ^ 
marljiv. Številčno sicer n* ^ J 
kako velik, je pa tolik0!/ 
pomemben, saj opravi šiv

DOl«Kobaridu približno 
potrebne finalizacije.

Kolektiv ne pozna ^ 
tuacije. Ženske so se n? 
na svoje delo in so zanesi G q 
lavke. Ne bodo se premi8”, itjj 
noč, zato je možno z HOnsi 
čunati tudi v prihodnje' ‘Ki 
je pri kovanju načrtov 
trišnji dan največ vredno 'm

Ji!.

TRŽIŠKI ČEVLJARJI SO TUDI DOBRI GOSPODARJI

Kakih 60 % celotnega dohodka bo letos Peko ustvaril na tujih tržiščih • Peko ima zelo razvejano mrežo kooperacij^ ki čedalje bolj preraščajo
višje oblike integracijskih procesov H

Že več kot sedem desetletij v Peku Tržič izdelujejo čevlje, ki 
so znani po kakovosti ter oblikovni dovršenosti na domačem in 
na tujem tržišču. V zadnjih desetih letih je 2500-članski ko
lektiv tovarne Peko posvečal zelo veliko pozornosti obdelavi 
tujih tržišč ter uveljavljanju svojih izdelkov v vzhodnih in za
hodnih državah. Rezultati te usmeritve in specializacije seveda 
niso izostali; razen tega pa se je Peko povezal tudi z velikim 
številom svojih kooperantov, za katere opravlja izvoz. Skupen 
izvoz tovarne Peko bo letos znašal dobrih 12,8 milijona do
larjev, kar predstavlja 60 odstotkov celotnega dohodka, ki bo 
po letošnjih predvidevanjih dosegel 580 milijonov dinarjev.

V razgovoru z glavnim direktorjem tovarne Peko Janezom 
Bedino smo se želeli podrobneje seznaniti z letošnjimi gospo
darskimi gibanji v obutveni industriji, zvedeti za rezultate, kijih 
je dosegel kolektiv Peka ob polletju, ter slišati o problemih, s 
katerimi se srečujejo pri gospodarjenju. Nedvomno so stališča 
tega kolektiva precej, če ne povsem enaka stališčem drugih de
lovnih organizacij slovenske obutvene industrije, saj vsi žive in • 
gospodarijo v istih pogojih ter se srečujejo z enakimi problemi.

Glede na velik odstotek izvoza, ki ga dosega Peko, je seveda 
povsem normalno, da posvečajo gibanjem na tujih tržiščih 
mnogo pozornosti in da hkrati žele take izvozne in uvozne po
goje, ki bodo omogočali nonnalno akumulacijo ter nadaljnje 
posečevanje izvoza. Zaradi visoke stroškovne inflacije pri nas pa 
nastajajo težave pri izvozu, poleg tega pa visoke stopnje carinske 
zaščite pri uvozu reprodukcijskega materiala in sestavnih delov 
povzročajo, da je izvoz predvsem na zahodna tržišča manj ren
tabilen. Prav zato so se v Peku tudi odločili za zmanjšanje iz
voza na zahodno tržišče ter povečati prodajo na Vzhodu, kjer je 
največje njihovo tržišče v Sovjetski zvezi.

In kako v Peku izvažajo? V Zvezni republiki Nemčiji so pred 
nekaj leti ustanovili svojo prodajno organizacijo, ki skrbi za 
prodajo na tem tržišču in ima hkrati zelo pomembno vlogo kot 
raziskovalec tega tržišča, spremljevalec modnih gibanj itd. Za 
letos predvidevajo, da bo ta prodajna organizacija realizirala za 
20 milijonov mark prodaje.

Pri izvozu za vzhodna tržišča pa je bil že pred leti na pobudo 
slovenskih predstavnikov podpisan samoupravni sporazum, ki 
določa obseg izvoza za vsako delovno organizacijo, pogoje pa 
tudi obseg in vsebino sodelovanja. Če smo se prej srečevali z 
neurejenostjo na tejm področju, pomeni ta dogovor jugoslo
vanske obutvene industrije praktičen dokaz, da je v skupnih in 
usklajenih nastopih na tujem tržišču možno doseči mnogo več 
kot pa v medsebojni konkurenci, ki je nemalokrat nelojalna in 
škodljiva tako za delovne organizacije in celotno družbo.

Kljub velikemu izvozu kolektiv Peka ne zanemarja domačega 
tržišča, saj vse bolj razširja svojo prodajno mrežo. Trenutno 480 
prodajalcev v 116 trgovinah proda letno 2,6 milijona parov čev
ljev. Že te številke govore o skrbi za domači trg pa tudi o 
pomembnih vlaganjih v prodajalne. Sicer pa vlaganje v prodajno 
mrežo ni edini element investicijske politike tovarne Peko. Do 
pred nekaj leti so zelo mnogo vlagali v razširjanje in moder
nizacijo proizvodnih zmogljivosti, zadnji dve leti pa so zaradi 
potreb in tudi pogojev gospodarjenja največ vlagali v obratna 
sredstva ter si s tem zagotavljali stalno proizvodnjo in prodajo.

Med slovenskimi „čevljarji“ so nastale po sprejemu ustavnih 
dopolnil in predvsem nove ustave pomembne spremembe v ve
denju posameznih proizvajalcev. Pred kratkim je bilo usta
novljeno poslovno združenje obutvene industrije, v okviru ka
terega se bodo naše delovne organizacije dogovarjale o vseh

pomembnejših poslovnih zadevah. Nedvomno obstajajo zel°'J K
like možnosti za gradnjo skupnih prodajnih zmogljivosti, z3
govarjanja o specializaciji, v skupnem nastopanju na razstav** 
sejmih, o delitvi proizvodnih programov itd. Vsekakor pa b0 *
teh dogovorih posebnega pomena vprašanje, kako pospi
voj spremljajoče dejavnosti obutvene industrije, ki se je &°.
razvijala premalo usklajeno. Peko ima zelo razvejano
kooperacij z nekaterimi delovnimi organizacijami, ki
stavljajo zelo pomemben delež v prodaji in izvozu tržišk0.arvarne. Ti aranžmaji so trenutno še poslovno-tehničnega zn3' ^ 
vendar pa že preraščajo v bolj poglobljeno sodelovanje, 
bržčas slej ko prej preraslo bolj poglobljeno sodelovanje, k 
bržčas slej ko prej preraslo v višje oblike integracije. Že sC 
Peko pripravlja tehnološke in prodajne programe, za 
kooperante, zagotavlja prodajo in vlaga svoja sredstva v i*J ^
razvoj. /J

Vse to kaže, da je Peko trdno zasidran na domačem it* % M
tržišču, da posveča vso pozornost tistim gospodarski!1* ^ 
ccsom, ki obetajo še hitrejši razvoj. Uveljavljanje dut*3 ^ 
ustave je tudi zanje tista spodbuda, ki ne omogoča le kv 
nejših odnosov med temeljnimi organizacijami, pač Pa 
večjo socialno in ekonomsko varnost zaposlenih. Temelj1*6 ^' *t 
nizacije združenega dela so konstituirane, sedaj potek3 i ^ 
formiranja političnih organizacij v temeljnih organizacij j, ^ 
Peku pravijo, da je nova organiziranost, ki pa v njihove
meru ni nekaj povsem novega, saj so že prej imeli čiste •- j 
med posameznimi delovnimi enotami, v veliko spodbud0^
voju delovne organizacije pa tudi povezovanju čevljarske .

fi-f'
K

strije na Slovenskem.
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ŠPORT IN REKREACIJA

KONČNO: VSI 
NA MORJE!

i kolektiv Strojne iz Maribora 
l^vletu 1972 pravilno odlo- 

še '[Ja Vgradnjo oziroma obno- 
v Počitniškega naselja v Po-

l ^dikalna 
,t0]ne jz

organizacija 
,, , ~ Maribora namreč
^ da tudi rekreacije in 

Ioniziranih dopustov nihče 
1 k51116 PrePuščati posamez- 
hJj n' Istočasno so v Strojni 
b0 jj ^tili določene nove mož- 

. financiranja počitniških 
;e ^ jh°V! k' jifi dopuščajo samo- 
n?i i2Vn' sPorazurrii ° delitvi do- 
•' • J13 in osebnih dohodkov.

. 0<iitniški domovi so še 
lL! , glavna materialna osnova 
fdf ti°^6n*k možnosti za leto- 

o ie'.Brez njih hi- zlasti delavci 
^iinii osebnimi dohodki, 

vili j hrez realnih možnosti 
jiflC lv'*0vanje. Znano je namreč, 
jzf Vc3°telih letuje zelo malo de- 

;e. ‘ m v> ker jim cene uslug v ve- 
A' Phnierov niso dostopne.

ie
ali,(
izf

Vl\^
iko 
šival 
po^i

ia
n3'
sij1;

in
saj pripravljajo po-

Delavci kolektiva Strojne iz 
Maribora so na svoje urejeno 
naselje v Poreču, čigar izgradnja 
se je pričela že v letu 1972, iz
redno ponosni. Na gričku, ime
novanem Čiri-biri, so si v sklopu 
počitniškega naselja Metalne iz 
Maribora postavili osem počit
niških hišic. Delavcem je v vsaki 
hišici na voljo opremljena ku
hinja, v kateri ne manjka hla
dilnika ter kompletni kuhinjski 
pribor, lepo opremljena spal
nica ter otroška soba, pred 
hišico pa velika veranda z mizo 
in stoli. Ni slučaj, da se mimo
idoči ozirajo po teh hišicah. 
Upamo trditi, da je naselje 
Strojne eno najlepših ne samo v 
Poreču, temveč daleč naokoli. 
Celotna investicija izgradnje po
čitniškega naselja je veljala 
blizu 80.000 dinarjev, kar znaša 
za tako majhen kolektiv z 200 
zaposlenimi nedvomno veliko 
investicijo.

MEDVODE

Nova strelska 
družina

Ena izmed počitniških hišic Strojne v Poreču .

Pred dnevi je bila v Medvo
dah ustanovljena strelska dru
žina „Barie Ambrož". Na dobro 
obiskani ustanovni skupščini je 
bila predvsem poudarjena želja 
po oživljanju strelskega športa v 
tem kraju. Dogovorjeno je bilo, 
da se bodo najprej lotili obnove 
strelišča v Goričanah, ki naj bi

ščasoma preraslo v osrednje 
strelišče šišenskih strelcev, nuj
na pa bo tudi koordinacija šte
vilnih sekcij v delovnih organi
zacijah. Ker je zanimanje za 
strelski šport v Medvodah ve
liko, ni bojazni, da ob dobri 
organizaciji nova strelska dru
žina ne bi polno zaživela. F. R.

In še cene: cena letovanja za 
en dan znaša 10 dinarjev na 
osebo (za člana kolektiva in 
njegove družinske člane) za 
ostale pa 20 dinaijev. V ceno so 
všteti stroški pranja perila, elek
trike, vode in turistične takse.

Kuha si lahko vsak sam, 
lahko pa se hrani v kampu TVD 
Partizan iz Ljubljane, kjer velja 
hrana blizu 30 dinaijev dnevno.

S. LOGAR

RADOVLJIŠKI SINDIKATI IN ŠPORTNA REKREACIJA

istf1 i(jj Ravne na Koroškem 
!# tista območja na Slo- 

> jV|em, kjer so se skrbno pri- 
in nadvse prizadevno 

°.’ L di v vseslovensko akcijo 
Ajj^fino se plavati". Ob tem 

% zaP*sati- fia So v 
>j dolini že vrsto let tudi do- 

i i°r8anizirano skrbeli za to, 
% Se čimveč občanov, po- 

mladine, naučilo 
Pomembno je tudi, da 

republiško akcijo „Na- 
'jje' se plavati" vključili vse 
' lV občini, poleg Raven to- 

15 jr ^valje, Mežico in Črno 
|| W foškem, pokroviteljstvo
1 Nit i0 Pa Je Prevzc' Pred- 
I R h' skupščine občine Ravne 

V r°škem Rudi Vrčkovnik. 
"m t kritem bazenu v Domu 
|f' e,- ter na kopališču ob 
^ V Se v središču Mežiške 

' drstili doslej že štiri te- 
'* K I neplavalce> učence 

J Ptin Poseben tečaj pa 
i ^ NojnBravfii tudi za malčke izh JvatVarStvenega zav0(ja prj.

N ig/1 je mogoče, da se bo 
-t ’'Na, ?nj° vseslovensko akci- 

°v [j HaVnčimo se plavati" v obči- 
a^lStj 6 na Koroškem naučilo 

to p naimanj 700 otrok, prav 
of^ovtudi več d0Set starejših

VROČINA JIM NI 
VZELA VOLJE

Letos so v Radovljici pripravili že pet občinskih sindikalnih prvenstev, po
stavili so stezo trim na Obli gorici, v Begunjah pa se pripravljajo še na po

stavitev 2000 metrov dolge steze

■jm •' te: jmtimmi
Čmo jezero v poletnih mesecih ... (Foto: V. H.)

BISTRIŠKO POHORJE

“Tudi v teh dneh, ko se do
pustniška sezona približuje svo
jemu vrhuncu, športniki v naših 
delovnih organizacijah ne miru
jejo. Doslej smo namreč organi
zirali, če prištejemo k ostalim 
še smučarsko tekmovanje in 
osrednjo šahovsko prireditev, 
skupno že pet občinskih sindi
kalnih prvenstev. Za balinarji so 
junija „prišli na vrsto" namiz
noteniški igralci, pred dnevi pa 
še plavalci, ki so se pomerili za 
naslove letošnjih sindikalnih 
prvakov v naši občini," nam je 
ob zadnjem obisku v Radovljici 
z zadovoljstvom pripovedoval o 
poletni športni rekreaciji delav
cev v tamkajšnjih podjetjih Dra
go Rozman, sekretar občinskih 
sindikalnih konferenc.

Kopalna sezona tudi 
na Črnem jezeru

Vroči poletni dnevi so pri
nesli kopalno sezono tudi na 
višine bistriškega Pohorja, na 
čmo jezero pri Treh kraljih, 
kjer je sicer kopalna sezona zelo 
kratka.

toplih dni pričakovati tudi dol
go kopalno sezono na Črnem 
jezeru.

Te dni je mogoče opaziti 
vedno več kopalcev, med njimi 
tudi starejših, ki se zatekajo

Idi Veaie tudi zanje. 
oS.f 1(0 IJ« lahko občina Ravne 
te.tetete61!! mnogim resnično 
telteih V Prizadevnosti in v do- 
e1 |CN.UsPehih pri akciji „Na- 

^ Plavati".
cJ| (ma)

Za razliko od leta 1973, ko ■ pred vročino tudi v najbolj od- 
so pričeli s kopanjem v tem bi- daljene kraje bistriške občine.
seru Pohorja zelo pozno in je 
trajalo le nekaj dni, so letos 
skočili v vodo najpogumnejši 
kopalci že v drugi polovici ju
lija. Tako je ob podaljšanju

N>io

Nv^ifinda DAN TRiM
'tNizaute' Tudi tokrat j° ie

Vesti iz celja

tako- tudi na Črno jezero, do 
katerega je potrebno pešačiti 
blizu ppl ure od planinskega 
doma pri Treh kraljih ali od 
Osankarice.

Med obiskovalci Črnega je
zera je poleg večjega števila

mladih, ki tukaj preživljajo 
svoje počitnice, tudi večje šte
vilo delavcev iz bistriške obči
ne, ki tu uživajo zaslužen letni 
oddih, daleč proč od brnenja 
strojev.

Med tistimi, ki si zaželijo 
sveži planinski zrak in mimo 
okolje, so tudi številni obisko
valci iz vse Slovenije, pa tudi so
sednjih republik. Ljubitelji pla
nin radi obiščejo pot ob Črnem 
ježem, ki je kot nalašč za spre
hod in osvežitev.

V. HORVAT

fiern zagodlo slabo

f

skoraj ves dan
VI v3ub t0mu se je 130 

)<Ž.sCevpriključilo 600 pla- 
■te 'tete,. P.^ega plavalnega dne

Vsi so prejeli 
IfN J^Cka-plaval-
Vtrr PIavano 50, 100 ali 
k Vdolgo progo.

3C1 tiskar1!611 so ce,iskitj J 0rji rkafi tečajniki - orga- 
; f' h se s kreacije iz Mozirja, 

Kj^di jn ^ar>ili z akcijo trim 
tek ^0~,tudi „praktično

' ‘ako akcijo pri-

pravljajo v sodelovanju s celjsko 
zvezo za rekreacijo tudi v Rim
skih Toplicah in Mariboru, kjer 
bodo plavali 18. avgusta. Če bo 
lepo vreme, potem bodo Mari
borčani prav gotovo podelili ve
čino naročenih 2500 medalj.

V juliju sta bili odprti še dve 
TRIM stezi v celjskem okolišu. 
V Šempetru v Savinjski dolini je 
steza ob Savinji, v Dobrni pa 
leži v gozdu nad zdraviliščem. 
Poleg steze v Dobrni bo zveza 
za rekreacijo pomagala pri načr
tih tudi v Štorah in na Hudinji 
— slednji bo tudi financirala. 
Tako bodo letos v Celju že 4 
TRIM steze.

T.GORŠIČ

Športne igre Polikema
Konec meseca septembra bodo v Medvodah 1. športne igre no

voustanovljene SOZD „PoIikem“ v več športnih panogah. Orga
nizator OSO Color in Donit pričakujeta udeležbo številnih šport
nikov iz 9 TOZD, ki zaposlujejo več kot 7000 delavcev.

F. R.

IGRE DONITA
Letošnje IV. športne igre SOZD Donit bodo v Medvodah 31. 

avgusta Številni nastopajoči se bodo pomerili v nogometu, roko
metu, kegljanju, streljanju, streljanju na glinaste golobe, šahu, ba
linanju in atletiki V prvih treh nastopih so bili ekipni zmagovalci 
tekmovalci iz TOZD Medvode.

FR.

Najprej so torej stopili na 
sceno balinaiji. Udeležba je pre
segla vsa pričakovanja, vendar 
pa med kopico novih ekip ni 
bilo nobene, ki bi resneje ogro
zila nekajletni primat moštva 
občinske skupščine.

,,Kdo bi verjel," je smeje‘ko- 
mentiral rezultate občinskega 
sindikalnega prvenstva v bali
nanju naš sogovornik, „da so 
naši občinski možje tako spret
ni tudi v tem športu. Letos so 
zmagali že tretjič zapovrstjo in, 
če bo šlo tako naprej, bo po
stalo prvenstvo v balinanju ne
zanimivo". Pa ne vzemite tega 
zares ..Če ostanemo pri re
zultatih, se je za ekipo občinske 
skupščine uvrstila na drugo 
mesto vrsta Almire, tretji so bili 
tekmovalci iz Elana, četrti pa 
balinaiji Verige."

Na ekipnem sindikalnem tek
movanju v namiznem tenisu so 
se najbolje odrezali člani osnov
ne organizacije sindikata iz 
Elana, drugi pa so bili delavci 
Merkurja. Med najboljšimi 
vrstami, ki so se zvrstile od 
tretjega do šestega mesta naj
demo še ekipe Iskre iz Otoč, 
vzgojenega zavoda iz Kamne go
rice in begunjske psihiatrične 
bolnišnice.

NAJMNOŽIČNEJŠE -
PLAVALNO PRVENSTVO
V začetku tega meseca so 

radovljiški sindikalni delavci 
opravili na področju športne 
rekreacije svoj doslej najtežji iz
pit. Ob pomoči domačega pla
valnega kluba so pripravili ob
činsko sindikalno plavalno 
prvenstvo. Čeprav je bilo prvo, 
je nekaj deset tekmovalcev in 
tekmovalk navdušilo, saj je ved
no bolj očitno, da vlada v de
lovnih skupnostih te občine 
največje zanimanje ne samo za 
smučarska, temveč zadnje čase 
tudi za plavalna tekmovanja.

„Pri nas je po vsem tem so
deč akcija „Naučimo se pla
vati" že krepko prešla od besed 
k dejanjem. Če pa vas že zani
majo rezultati, vam rade volje 
postrežemo tudi z njimi. Na 
prvenstvu je nastopilo 70 tek
movalcev, ki so bili razdeljeni v 
več starostnih skupin. Ekipno 
stf bili v moški konkurenci naj
boljši plavalci Sukna, Almire in 
Iskre iz Otoč, pri ženskah pa so 
zmagale tekmovalke Almire 
pred Iskro in Viatorjem ho
teli Bled. Med posamezniki je 
bil daleč najboljši Ravnikar 
(Iskra Otoče) s tremi prvimi
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mesti, dvakratna prvaka sta po
stala pri moških Cilenšek (Ve
riga), v ženski konkurenci pa 
Pikonova (Iskra Otoče), znana 
državna reprezentantka v alp
skih disciplinah. Toda to še zda
leč-ni vse, kar smo letošnje 
poletje opravili na področju 
športne rekreacije . ..

TRIM AKCIJA
V POLNEM RAZMAHU

„Povedati vam moram, da 
smo skupno s komisijo za mno
žičnost in rekreacijo pri TTKS 
izdelali program nekaterih na
log za popularizacijo akcije 
trim. Akcija bi po našem mo
rala doseči svoj osnovni cilj - 
izpolnitev rdečega kartončka 
po lastni izbiri, modrega kar
tončka z že določenim progra
mom za dosego norm, k tem 
„obveznostim“ pa smo priklju
čili še zbiranje točk za osvojitev 
zlate, srebrne ali bronaste znač
ke in seveda postavitev trim 
stez," je načel drugo temo na
šega pogovora tovariš Rozman.

Čeprav volje ni manjkalo, pa 
so v Radovljici žal kmalu spo
znali, da. z izjemo kolektiva 
Gozdnega gosopdarstva Bled, 
ostale delovne organizacije in 
občani niso pokazali posebne 
pripravljenosti za to akcijo. 
Kljub takemu „razpoloženju“ 
je trim akcija vendarle stekla. V 
prijetnem okolju Oble gorice 
nad kopališčem je že postav
ljena prva steza. Dolga je 550 
metrov in ima 12 postaj z navo
dili za izvajanje različnih vaj. 
Služila naj bi predvsem delav
cem iz radovljiških podjetij za 
njihovo množično športno re
kreacijo in ostalim občanom, 
med poletnimi meseci pa tudi 
domačim in tujim turistom iz 
bližnjega campinga.

S pripravami za ureditev 
2000 metrov dolge trim steze 
so pred kratkim začeli tudi v 
bližnjih Begunjah. Steza bo spe
ljana v neposredni bližini smu
čarskega centra v Krpinu, ker 
pa namerava pri njeni postavitvi 
sodelovati tudi tovarna Elan, 
lahko pričakujemo da bo na
prava res vzorna.

Morda še to: radovljiški sin
dikati bodo skupno s TTKS 
podprli sleherno pobudo za 
gradnjo podobnih stez v občini, 
kar je popolnoma razumljivo, 
saj si prizadevajo, da bi v pri
hodnjih letih dobili te preproste 
in koristne naprave za množič
no športno rekreacijo vsi večji 
kraji v občini. _jv
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NASE OKNO
V SVET

Pomena „Luke Koper“ za 
slovensko in jugoslovansko go
spodarstvo prav gotovo ni treba 
posebej poudarjati, če povemo, 
da je promet tega pristanišča že 
leta 1969 dosegel drugo mesto 
med jugoslovanskimi lukami.

Zgodovina koprske luke je 
pravzaprav kratka; njen razvoj 
je bil neverjetno hiter in uspe
šen. Lahko pa bi ga razdelili na 
tri obdobja. Prvi začetki grad
nje Luke Koper segajo v leto 
1957. Takrat je s poglabljanjem 
morskega dna na eni strani na
stala prva operativna obala, na 
drugi pa z izkopanim mate
rialom novo kopno, kjer danes 
že stojijo velike skladiščne 
stavbe.

že 800.000 ton. Nadaljnji sko
kovit porast prometa pa je 
1967. leta omogočila dogra
ditev železniške proge do pri
stanišča. Sedanji promet, ki 
znaša skoraj 2 milijona 'ton 
letno, pa je vnovič na meji 
zmogljivosti prometne povezave 
koprske luke z zaledjem in nuj
no narekuje modernizacijo že
lezniške proge.

Od skromnih začetkov pred 
16 leti se je Luka Koper razvila 
v sodobno opremljeno prista
nišče. Z otvoritvijo novega ba
zena prejšnji mesec ima sedaj 
1.100 metrov operativne obale 
za ladje dolge plovbe in 145

vezave s kopnim. Ponovna otvo
ritev Sueškega prekopa in s tem 
predvideni porast prometa v 
vseh sredozemskih lukah, tako 
tudi v Kopru, predstavlja pre
cejšen problem za luške zmog
ljivosti. V Kopru so izračunali, 
da bo promet v njihovi luki in v 
pristanišču na Reki narasel za 
približno 500.000 ton. Skraj
šana morska pot iz Perzijskega 
zaliva, Indije in tja do Japonske 
bo glede na rentabilnost pre
usmerila blagovni tok iz sever
noevropskih pristanišč v Sredo
zemlje. Koper in Reka bosta 
zopet postala zanimiva pred
vsem za Češko in velik del 
Nemčije.

Leto dni po začetku del je v 
Kopru že pristala prva preko
oceanska ladja. Do leta 1962, 
ko je kopenski prevoz od luke 
potekal po cesti, je dosegel pro
met 270.000 ton in v letu 1967

PSiSIfc v?' ,
Ročnega dela je v luki Koper že zelo malo, saj so ga nadomestili z 
moderno mehanizacijo.

metrov obale za ladje male 
plovbe in še pristajalne mostove 
za tankerje, koruzo in tekoče 
kemikalije. Poleg obale so v teh 
letih zgradili 160 tisoč kva
dratnih metrov zaprtih in 150 
tisoč kvadratnih metrov od
prtih skladišč. Gradijo pa še 
nove. Imajo tudi kondicionira
no skladišče s 5.200 kva
dratnimi metri in hladilnico, 
dozorevalnico in plinske celice s 
skupno prostornino kakih 7 
tisoč kubičnih metrov. Raz
polagajo z rezervarji za olje, me
laso, žvepleno kislino, koruzo, 
vino, nafto in kemikalije s pro
stornino več kot 113 tisoč ku
bičnih metrov. Luških tirov pa 
je več kot 16 kilometrov.

V Luki Koper je zdaj za
poslenih kakih 1.500 delavcev.

Porabili bi preveč prostora, 
če bi hoteli naštevati vse, kar se 
v Luki Koper vsak dan dogaja. 
Oglejmo si le dva od načrtov, s 
katerimi se trenutno najbolj 
ukvarjajo v Kopru.

Kljub mehanizaciji je raztovar
janje velikih prekooceanskih 
ladij še vedno prepočasno. Ne
katere ladje raztovarjajo tudi po 
dvajset dni.

PRIPRAVE 
KOPRSKE LUKE 

NA OTVORITEV SUEZA
Sedanje kapacitete Luke Ko

per so danes polno izkoriščene, 
prav tako pa tudi prometne po

Že sedanje kapacitete kopr
ske luke so včasih znatno pre
majhne, da bi sprejele vse ladje. 
Čakanje na sidrišču pa prav go
tovo ne spodbuja ladijskih 
družb, da bi se usmerjale v naše 
pristanišče. Z otvoritvijo Sueza 
bo zadrega še znatno hujša, saj 
doslej sevemojadranske jugo
slovanske luke na predviden po
rast prometa niso pripravljene.

Z investicijami, ki jih kopr
ska luka lahko uresniči do otvo
ritve Sreza in ki so že pred
videne v srednjeročnem pro
gramu razvoja, lahko pravo
časno povečajo zmogljivosti 
prometa generalnega tovora od 
1,4 milijona ton (1973) na 2 
milijona ton (1975). S pod
pisom samoupravnega spo
razuma o interesni skupnosti za 
železniški in luški promet in z 
republiškim zakonom pa so luki 
zagotovili za to investicijo be
neficirane pogoje kreditiranja.

Za gradnjo nove obale v dol
žini 200 metrov, s katero mi
slijo začeti že letos, in za mo
dernizacijo obstoječih kapacitet 
ter za izgradnjo 73.500 kva
dratnih metrov skladiščnega 
platoja imajo praktično že za
gotovljenih dobrih 30 milijonov 
dinarjev kredita, ki ga bo v glav
nem dala Ljubljanska banka.

V naslednji fazi naj bi ures
ničili še tako imenovani projekt 
sipkih tovorov, to je gradnjo 
pristajalnega mostu, in avtoma
tizacijo transporta v skladišča. 
Za to investicijo pa bi potre
bovali nadaljnjih 18 rnilijonov 
dinarjev.

Načrtujejo tudi gradnjo kon
tejnerskega terminala in po
sebne obale, ki bo namenjena 
ladjam, ki prevažajo kontejnerje 
na priklopnikih. Prav ta način 
transporta je eden od najmo
dernejših, ki ga uvajajo v svetu. 
Take ladje so v koprski luki 
pred časom že pristajale. Gra
jene pa so tako, da odpro kljun 
ladje in so v njej natovorjeni 
kontejnerji že na priklopnikih. 
Največja prednost tega načina 
transporta je, da jo lahko raz
tovorijo v eni uri. Tak transport 
bo prav gotovo tudi pri nas

_______
Kot že vsa leta obstoja Luke Koper nenehno s poglabljanje1”rvtJl IX, vsa icia ut/ai-uia i^uivc. tnajuvi u^u^iuivr a
širijo operativno obalo. Po ceveh pa izkopani material nasip” 
s tem pridobivajo nove površne za gradnjo skladišč. V
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hitro doživel širok razvoj. In 
koprska luka že pripravlja na
črte in zbira finančna sredstva

za gradnjo obale, 
raztovarjanju in natoV-- 
takih ladij. fe|S|

Pred kratkim je bilo v »g, 
ustanovljeno novo podje') f 11
min, ki naj bi organiziral ^ 
njo industrijske cofle ^ 
Koper. V novem podjelj” ^ ;rj|, 
deluje 15 podjetij, v glaV ^ 
Slovenije. Poleg lahke !lot 
žične industrije, ki naj b’ ^ 
vila na področju luke, ”, j c
jejo še gradnjo kamio”8^ ^
avtobusnega terminala-
pa govorijo v zadnjem^ K.
gradnji rafinerije, petr°K"/i5i 
industrije in elektrarne- ‘elj 
za nekatere od teh obje[j; "!______________
že izdelani. Kaže pa, da % ^ 
na vrsti rafinerija — ko

V koprski luki ima Slovenijales svoj obrat Troples, kjer žagajo 
ogromna debla, ki prihajajo iz Afrike.

razpolago dve milijardi i ^
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